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يادداشت- 1

نگاه پروژه اي به صنعت!
دو گزارش منتش��ره اخير در 
خص��وص رك��ود فعاليت در 
بنگاه هاي صنعتي بر اس��اس 
شاخص مديران خريد )شامخ( 
و افزايش س��هم صادرات مواد 
خ��ام و نيمه خ��ام در تركيب 
ص��ادرات غيرنفتي در ش��ش 
ماهه اول سال نسبت به سال 
گذشته، روند نگران كننده فعاليت هاي صنعتي كشور را 
نشان مي دهد كه برآمده از مشكلات عميق و ساختاري 

اين حوزه و حركت ناموزون اقتصاد كشور است. 
در موضوع كاهش توليدات صنعتي در كنار افزايش قيمت 
آنها، با حاد ش��دن تامين مواد اوليه و كمبود نقدينگي و 
س��رمايه در گردش بنگاه ها از يك س��و و كاهش قدرت 
خريد جامعه و فشارهاي دولتي براي تثبيت قيمت ها از 
سوي ديگر مواجه ايم. همچنين در موضوع افزايش سهم 
صادرات مواد خام و نيمه خام و كاموديتي ها در صادرات 
غيرنفتي - كه البته روندي چند ده ساله است )ساختار 
صنعتي ايران در آينه برنامه هاي توس��عه اي - موسسه 
مطالع��ات و پژوهش ه��اي بازرگاني( و اين��ك به نقاط 
بحراني خود رسيده است - ريشه بحران را بايد در ضعف 
رقابت پذيري و گسيختگي زنجيره توليد و عدم توسعه 
فناوري و سوداگري و كسب س��ودهاي سريع ارزي و... 

دانست. 
متاس��فانه اما آنچه در برخورد با اين وضعيت از س��وي 
سياستگذار مشاهده نمي شود بررسي و تحليل اين مسائل 
و مشكلات حاد و حركت به سمت كاهش و رفع آنهاست. 
بالعكس ش��اهد تداوم توس��عه معيوب صنعتي فعلي و 
اجراي طرح هاي جديد با اعمال فش��ار سياسي و جلب 
حمايت هاي دولتي و بعضا با استفاده از منابع سازمان هاي 
توسعه اي هس��تيم. مسيري كه هر روز بر بغرنج تر شدن 
مشكلات صنعت كشور و ناكارآمدي اين حوزه كليدي 

اقتصاد مي افزايد. 
در اين چارچوب هم توان س��ازمان هاي توس��عه اي كه 
روزگاري موتور محركه اقتصاد و صنعت كش��ور بوده اند 
هر روز تحليل رفته و منابع آنها ص��رف پروژه هاي فاقد 
توجيه اقتصادي و سبب ايجاد رانت و فساد مي شود و هم 
آنكه در صورت به سرانجام رسيدن اين پروژه ها در فاصله 
زماني طولاني، خود مشكلي بر مشكلات اقتصاد و صنعت 

كشور مي افزايند.
چنانكه يكي از مهم ترين معضلات دولت هاي مختلف 
طي دو، سه دهه اخير همين طرح هاي نيمه تمام فاقد 
توجيه اقتصادي ناشي از فشارهاي سياسي بوده است. 
آخرين بار شمار اين طرح هاي نيمه تمام فقط در حوزه 
صنعت حدود 66 هزار مورد اعلام شد كه 55 هزار مورد 
از اين طرح ها تنها 20 درصد پيشرفت فيزيكي داشته اند 
)ايسنا- 1401/2/31(. در گزارش بودجه سال گذشته 
نيز مهم ترين اين طرح هاي نيمه تمام در حوزه صنعت 
و تجارت و ارتباطات 75 مورد ذكر شده كه اتمام آنها 

به 39 سال زمان نياز دارد. 
متاس��فانه آنچه اكنون در فضاي سياستگذاري صنعتي 
كش��ور به چش��م مي خورد باري به هر جهت گذراندن 
امور است و در فقدان راهبرد )استراتژي( توسعه صنعتي 
و سياس��ت صنعتي آنچه غلبه دارد انجام امور بر اساس 
سلايق و منافع فردي و گروهي و امتيازدهي و امتياز گيري 
در اجراي پروژه هاي مختلف صنعتي است؛ راهي كه هر 
روز بيشتر امكان تنفس را از صنعت سلب مي كند. چنانكه 
همين چندي پيش بود كه رييس اتاق ايران از اين هرج 
و م��رج در مجوزها و پروانه ه��اي بهره برداري صنعتي به  
شدت انتقاد كرد: »وجود 81 واحد بهره برداري خودرو در 
كشورمان در حالي كه اين رقم در كره جنوبي 5 واحد است، 
165 واحد توليد سيمان در ايران در صورتي كه اين رقم در 
كره جنوبي 10 واحد است، 210 واحد توليد موتورسيكلت 
در كشورمان در حالي كه اين رقم در مجموع 15 كشور از 

تركيه تا ژاپن 82 واحد است و...« )شافعي-6/2( 
سوال مهم در اين ميان از مسوولان دولتي و نمايندگان 
مجلس به عنوان دو قوه اصلي حاكميتي آن است كه چرا 
اراده اي براي ساماندهي اين آشفتگي ها و بي نظمي هاي 
ويرانگر در صنعت كشور وجود ندارد؟! چرا يك بار از سوي 
نمايندگان مجلس راجع به تكليف مهم تدوين »استراتژي 
توس��عه صنعتي« )مواد 21 و 150 برنامه هاي چهارم و 
پنجم( كه مركز پژوهش هاي مجلس نيز بارها از اهميت 
حياتي آن گزارش داده است سخني گفته نمي شود و از قوه 
مجريه پرسيده نمي شود كه ماشين عظيم صنعت كشور 
در كدام مس��ير و جاده در حركت است و انجام طرح ها و 
پروژه ه��اي صنعتي با توجه به كدام راهبرد و سياس��ت 
صنعتي و توجيه اقتصادي مصوب و اجرايي مي شوند؟! 
و راهب��رد و سياس��ت صنعتي به عن��وان ضرورت هاي 
توسعه اي كشور قرار است از آسمان به زمين نازل شود؟! 
نگاه پروژه اي به صنعت بزرگ ترين آسيب توسعه صنعتي 
كشور است؛ آن هم وقتي سياست و منافع فردي و گروهي 

بازيگردان اين بازي باشد.

حسين حقگو

صنايع »فلزي« و »پوشاك و چرم« باز هم ركورددار شامخ شدند

وضعيت بنگاه ها در مرز هشدار
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 بستر ظهور دوباره 
بابك زنجاني ها

 افزايش نرخ ارز 
و مضرات آن براي بورس

 روزهاي خوش 
ايران و عمان

 واقعيت هاي بورس 
براي صعود

 امنيت رواني فرد 
و احساس رضايت از زندگي

روز گذش��ته و در مي��ان اخبار 
مختلف سياس��ي و اقتصادي، 
خبري منتشر شد كه لازم است 
در خص��وص آن ارزيابي هاي 
تحليلي صورت بگيرد. در اين 
خبر اعلام شد كه هيات وزيران 
آيين نام��ه اجراي��ي مربوط به 
فروش نفت از س��وي اشخاص 
مورد تأييد دستگاه هاي اجرايي را ابلاغ كرده است؛ خبري 
كه ذهن افكار عمومي و بسياري از تحليلگران اقتصادي را 
به س��ال هاي نه چندان دوري برد كه در آن برخي افراد و 
جريانات اجازه فروش نفت كشور را پيدا كرده و مشكلات 
عديده اي پس از آن سال ها ايجاد شد. چهره هايي چون بابك 
زنجاني با حدود 3ميليارد يورو بدهي به دليل فروش نفت 
ايران، محصول يك چنين سال ها و يك چنين تجربه هايي 
هستند. اما در شرايطي كه به طور طبيعي نبايد تجربه هاي 
شكس��ت خورده قبلي تكرار شوند، شاهد آن هستيم كه 
دولت سيزدهم باز هم يك چنين آيين نامه هايي را تدارك 
مي بيند تا افراد معرفي شده از سوي دستگاه هاي دولتي 
اجازه فروش نفت به عن��وان مهم ترين ثروت ملي و ميان 
نسلي كش��ور را پيدا كنند. به طور كلي در سطح جهاني 
نحوه فروش نفت به گونه اي نيست كه افراد حقيقي بتوانند 
نس��بت به فروش آن اقدام كنند. نفت يكي از صنايع مهم 
در هر اقتصادي اس��ت و داد و س��تد آن به مجموعه اي از 
برنامه ريزي هاي كارآمد حاكميتي نيازمند است. توليد 
نفت، انتقال آن به كشتي ها، رتق و فتق امور بيمه و مسائل 
بانكي، برنامه ريزي براي شركت هاي خارجي و بين المللي 
و نهايتا فروش آن از عهده بخش خصوصي بر نمي آيد. حتي 
در كشورهايي كه شركت هاي خصوصي اقدام به اكتشاف 
و توليد نفت مي كنند، اين ش��ركت ها راسا وارد مكانيسم 
فروش نفت نمي شوند و اين كارتل هاي عظيم نفتي هستند 
كه اين كارها را ساماندهي مي كنند. جالب اينجاست كه در 
ايران، توليد، ذخيره و انتقال نفت و همچنين ساختارهاي 
كشتيراني كاملا دولتي هستند اما در عين حال اين فرصت 
در اختي��ار برخي افراد و جريانات ق��رار مي گيرد كه نفت 
بفروش��ند! اين روند بدون ترديد باعث سوداگري عده اي 
خاص در اقتصاد كش��ورمان مي ش��ود. بايد پرسيد نحوه 
گزينش اين افراد حقيقي از سوي دستگاه هاي دولتي قرار 
است به چه صورتي انجام شود؟ آيا شفافيتي در گزينش اين 
افراد وجود دارد؟  ادامه در صفحه 6

از منظر تئوري عوامل موثر بر 
سمت و سوي نرخ ارز در ايران 
مبتني بر دو عامل اساس��ي 
عرضه و تقاضا اس��ت. سمت 
عرضه از سوي بانك مركزي 
است كه تعيين كننده است. 
از سوي ديگر تقابل و مقايسه 
رش��د اقتص��ادي و حج��م 
نقدينگي عامل موثر ديگر در نرخ ارز اس��ت. از ابتداي 
سال جاري رش��د اقتصادي با رشد نقدينگي برابري 
نمي كند، بنابراين متغي��ر اثرگذار ميزان عرضه بانك 

مركزي است.
روند افزايش نرخ ارز احتمالا تا حدود 20 درصد طي دو 
ماه آينده ادامه خواهد داشت. آنچه بازار سرمايه روي 
آن حساس است ميزان اعتبارسنجي وعده هايي است 
كه بر آن اس��اس پيش بيني انجام مي شود. معاملات 
در بورس و بازار س��رمايه بر اس��اس پيش بيني آينده 

صورت مي گيرد.
با بالا رفتن سود شركت ها ناش��ي از افزايش نرخ ارز، 
دولت هم نرخ خوراك را بالا خواهد برد؟ كاري كه در 6 
ماهه نخست سال هم انجام داد. در واقع ابهام و ريسك 
در پيش بيني ناپذيري اقتصاد برخ��لاف وعده آقاي 

خاندوزي است.
بنابراين اين پيش بيني ناپذيري سبب شده تا احتياط 
در بازار سرمايه همچنان برقرار باش��د و با p برe  هم 

خريد انجام نمي شود.
موضوع ديگر در كنار افزايش نرخ ارز، نرخ بازدهي موثر 
اوراق بدهي در بورس است وقتي تا آستانه 28 درصد 
بالا م��ي رود. بنابراين يكي از دلايل خروج نقدينگي و 
وضع نامطلوب در بازار س��رمايه، انتشار بي رويه اوراق 
بدهي دولت است كه در حال حاضر دولت 525 همت 
تا سال 1406 بدهكار است. بنابراين سايه اين موضوع 

همچنان بر بازار سرمايه وجود دارد.
بنابراين افزايش قيمت ارز، تا زماني كه ابهامات اساسي 
در برآورد س��ود و زيان شركت ها ناشي از متغير بودن 
تصميمات دولت داريم نمي تواند ضريب اطميناني براي 
بازار سرمايه باشد. حتي ممكن است افزايش نرخ ارز 
در اين شرايط تهديدي براي آن شركت باشد، چراكه 
دولت هرجا كه سود شركت زياد شود ممكن است سهم 

بيشتري از آن شركت طلب كند.

عمان كش��وري اس��ت كه با 
بسياري از كش��ورهاي جهان 
ارتباط سياس��ي خوب��ي دارد 
و ب��ا توجه به همي��ن روابط به 
س��وييس خاورميانه مشهور 
است. اين كشور در طول تمام 
سال هاي گذش��ته نيز ارتباط 
خوبي با ايران داشته و ارتباطات 
سياسي قدرتمندي ميان دو كشور برقرار است. با اين وجود 
اما سطح همكاري هاي تجاري دو طرف در طول اين سال ها 
چندان بالا نبوده است. اخيرا تعداد زيادي از ايراني ها چه 
براي مهاجرت و چ��ه براي فعاليت اقتصادي و تجارت به 
عمان وارد شده اند، شركت ثبت كرده اند يا كار خود را در 
ديگر مس��يرها آغاز كرده اند.  از سوي ديگر عماني ها نيز 
شناخت بسيار خوبي از ايران دارند، بسياري از آنها به ايران 
سفر كرده و در شهرهايي مانند شيراز حضور داشته اند و 
همين موضوع باعث شده از ظرفيت هاي اقتصادي ايران، 
كالاهاي توليد شده در ايران و حتي ذائقه مصرفي ايرانيان 
اطلاعات خوبي داشته باشند و در اين حوزه ها امكان تعامل 
ميان دو طرف بالاس��ت. در حال حاضر به ش��كل روزانه 
پروازهايي از عمان به مقصد چند شهر ايران انجام مي شود 
و همه اينها باعث ش��ده سطح تعاملات دو طرف افزايش 
پيدا كند. عمان از كشورهاي مختلف جهان واردات دارد. از 
سوي ديگر با توجه به مرز زميني مشترك با امارات متحده 
عربي، بخش زيادي از كالاهاي مورد نياز از اين طريق به 
عمان وارد مي شود، اما با اين وجود كالاهاي ايراني چه در 
حوزه هاي صنعت��ي و معدني و چه در حوزه مواد غذايي و 
خوراكي شانس خوبي براي حضور در عمان دارند. براي 
آنكه ما بتوانيم مي��زان صادرات خود را حفظ كرده و ارتقا 
بدهيم بايد در سه حوزه مراقبت هاي لازم را انجام دهيم. 
نخس��ت حفظ و ارتقاي كيفيت كالاهاي صادراتي ايران 
است، دوم فراهم كردن زيرساخت هاي حمل و نقل و به 
موقع رساندن كالاها و سوم حفظ مزيت رقابتي در حوزه 
قيمت.  اگر اين سه موضوع مديريت شود، قطعا كالاهاي 
ايراني ش��انس خوبي براي حضور در بازار عمان خواهند 
داشت. در حال حاضر هر يك ريال عمان به پول ما معادل 
93 هزار تومان تمام مي ش��ود، به اين ترتيب اين ضريب 
تبديل براي تجار ما جذابيت بالايي خواهد داش��ت و در 
صورت فراهم شدن مقدمات لازم، مي توان انتظار داشت 

كه حضور ايران در بازار عمان گسترش پيدا كند.

بورس تهران پس از گذش��ت 
پنج ماه در ح��ال خروج از روند 
نزولي خود قرار گرفته اس��ت. 
بازاري كه در محدوده شاخص 
يك ميليون و 250 هزار واحد 
با اخبار حمايتي كه از س��وي 
س��ازمان ب��ورس و مقام��ات 
اقتصادي كشور صادر و مخابره 
شد و نيز با حمايت حقوقي ها و صندوق توسعه بازار، شروع 
به يك حركت صعودي ك��رد. حمايتي كه به نظر برخي 
از كارشناس��ان به  صورت دس��توري و به منظور حمايت 
از صندوق هاي س��رمايه گذاري اعمال شده است. ارزش 
معاملات خرد بازار بار ديگر به اعداد تقريبا خوبي رسيده 
است و توانس��ته اعداد بيش از پنج هزار ميليارد تومان را 
تجربه كند. افزايش ارزش معاملات خرد در كنار ورود پول 
حقيقي ها به بازار باعث آن شد كه نشانه هاي رونق مجدد 
بازار بورس تهران بعد از گذشت پنج ماه مجددا نمايان شود؛ 
اما براي اظهارنظر دقيق تر نيازمند آن هستيم كه برخي از 
ابهامات بازار مرتفع ش��ود. ابهاماتي كه بيشتر آنها با اعلام 
جزييات بودجه 1402 مي تواند برطرف شود. بازار سرمايه 
از مهم ترين موضوعاتي بوده كه اقتصاددان ها و تحليلگران 
را منتظر اب��لاغ بودجه 1402 كرده اس��ت؛ نرخ خوراك 
پتروشيمي ها، قيمت هاي حامل انرژي، پيش بيني درآمد 
نفتي و سوخت هاي فسيلي در س��ال 1402 و در نهايت 
تخمين كسري بودجه 1402 كه در عمل ميزان تورم 1402 
را قابل پيش بيني مي كند. در شرايطي كه نرخ معامله دلار 
در بازار آزاد بيش از 35 هزار تومان اس��ت، ش��ركت هاي 
پتروشيمي مجبور هستند ارز حاصل از صادرات محصولات 
خ��ود را با نرخ حدود 28 ه��زار تومان عرضه كنند؛ يعني 
چيزي حدود 8 هزار تومان اختلاف نرخ ميان سامانه نيما 
و بازار آزاد. اختلاف قيمتي كه موجبات رانت و فساد را در 
بدنه اقتصادي كشور فراهم كرده و شادكامي رانت جويان را 
به همراه داشته است.  اين موضوع از اهميت بسيار بالايي 
برخوردار است؛ متاسفانه در سال 1401 دولت به گونه اي 
عمل كرده كه شركت هاي پتروشيمي به خصوص متانول 
سازها با شرايط بسيار بدي مواجه شوند. ازجمله مي توان 
به شركت پتروشيمي زاگرس اش��اره كرد كه جزو چهار 
شركت بزرگ جهان در صنعت متانول به شمار مي رود، به 
علت مشكلاتي كه توضيح داده شد متاسفانه اين شركت 
طي عملكردي كه...  ادامه در صفحه 3

امنيت رواني افراد در احساس 
رضايت از زندگي بس��يار موثر 
اس��ت، اگر قرار باش��د فردي 
احساس رضايت داشته باشد، 
اولين مساله امنيت اقتصادي 
است، وقتي در جامعه اي دايما 
قيمت ه��ا و قوانين تغيير پيدا 
كند انس��ان ها دچار نا ايمني 
مي شوند براي اينكه شاهرگ حيات يك زندگي اقتصاد 
است و آدم ها بر اساس توانايي اقتصادي شان برنامه هاي 
كوتاه مدت يا ميان مدت تنظيم مي كنند.حال اگر چنانچه 
قيمت ها دايما تغيير پيدا كند مسلما مردم دچار نا ايمني 
و اضطراب و نگراني و اگر ش��رايط اقتصادي شان خوب 
نباشد حالت اس��تيصال به افراد دس��ت مي دهد و اين 
وضعيت استيصال است كه گاه گاهي منجر به خودكشي 
مي شود. در حال حاضر كشور ما در شرايط ناايمني قرار 
دارد، چه از نظر اقتصادي و چه از نظر اجتماعي، همين امر 
باعث مي شود تا ميزان استرس و فشار روحي و رواني بر 
افراد افزايش پيدا كند. وقتي ما مي گوييم ميزان خشونت، 
جرم و ... در كشوري افزايش پيدا كرده است، دقيقا در مورد 
تاثيرات امنيت رواني بر افراد آن جامعه صحبت مي كنيم. 
افزايش قيمت كالاهاي اساسي مي تواند تاثير مستقيم بر از 
بين رفتن امنيت رواني افراد داشته باشد. اعضاي خانواده به 
خصوص پدر و مادر كه وظيفه تامين معيشت فرزندانشان را 
بر عهده دارند، در برابر اين گراني هاي افسار گسيخته دچار 
استرس و آسيب هاي روحي و رواني مي شوند، وقتي دخل 
و خرج خانواده ها با هم هماهنگي نداشته باشد، تنش را در 
فضاي خانه بيشتر مي كند. بسياري از بحث و جدل هاي 
اين روزها در محيط خانه به همين مساله تامين معيشت 
باز مي گردد. بس��ياري از طلاق ه��ا و اعتياد ها به همين 
خاطر اتفاق مي افتد. ما نمي توانيم به امنيت رواني جامعه 
بي توجه باشيم و در عين حال بخواهيم جامعه را به پويايي 
و پيشرفت برسانيم. در بسياري از موارد همين عدم توانايي 
در تامين مايحتاج زندگي باعث مي شود تا ديگر آن احترام 
و آرامشي كه در خانواده ها وجود داشته از بين برود. بچه ها 
گاهي وقت ها چيزي را طلب مي كنند كه والدين قدرت 
خريد آن را ندارند، براي كودكان هضم اين ماجرا سخت 
است، آنها نمي توانند فقر را درك كنند آن هم در شرايطي 
كه شايد يا يكي دو سال پيش با چنين وضعيتي در خانواده 
مواجه نبوده اند.  ادامه در صفحه 8

نازنين هنرپرورانامير شاه كرميمهدي عليپورفردين آقابزرگي نرسي قربان

 طي هفت روز گذشته ۳ ميليارد دلار بيت كوين 
از صرافي ها برداشت شده است

 پيش بيني مجلس 
از روزهاي شلوغ زمستان

صنعت ساختمان سازي در شهريور و مهر سال جاري زمين گير شد

 سقوط تاريخي بيت كوين 
ادامه دارد

صفحه 6     صفحه 2    

صفحه 7    

 احتمال  تصويب  بودجه
 چند  دوازدهم

 چشم سازنده ها 
به بازارهاي خارجي

 آخرين روند بازار طلا و ارز 
نشان مي دهد

تاثيرات رواني و جسمي كوچك شدن 
سبد خريد خانوار بر جامعه

قيمت دلار با اندك نوسان در محدوده 35 هزار تومان 
در گردش است. اين قيمت تا كانال 34 هزار توماني نيز 
عقب نشست و در ميانه روزيكشنبه به نيمه محدوده 
35 هزار توماني بازگش��ت.  به گزارش رسانه ها روند 
نزولي قيم��ت دلار در آخرين هفته آبان ماه اين نرخ 
اسكناس امريكايي را تا كانال 34 هزار توماني تنزل 
داد و در ميانه دومي��ن روز هفته با اندكي افزايش به 
نيمه كانال 35 هزار تومان نزديك ش��د. در حالي كه 
س��ناريوي تكراري قيم��ت دلار، افزايش آن، تلاش 
صفحه 3 را بخوانيد بازارساز، سياست تهديد و...  

 كوچك ش��دن س��بد خريد خانوار؛ همين جمله را 
مي گوييم و مي گذريم فارغ از اينكه در پس اين اتفاق 
به ظاهر ساده مشكلات بسياري نهفته است. اينكه حالا 
بيشتر متخصصان حوزه بهداشت و درمان در خصوص 
سوءتغذيه و اثرات آن بر كودكان صحبت مي كنند، 
مساله اي نيست كه بتوان به راحتي از كنار آن گذشت. 
حالا ديگر خيلي از خانواده ها امكان تامين معاش روزانه 
خود را ندارند چه برسد به اينكه بخواهند اقلامي مانند 
گوشت و مرغ و برنج بخرند و ويتامين هاي لازم براي 
صفحه 8 را بخوانيد رشد فرزندانشان را...  

 سرپيچي طلا 
از دلار

سوءتغذيه حاصل 
گراني معيشت 

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 
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شيوع كوتاهي قد و لاغري در كودكان 
چهار استان كشور



مجلس و دولت در هفته هاي آين��ده، بايد خود را آماده 
دوره اي از روزهاي پر كار كنند، دوره اي كه به نظر مي رسد 
حتي پيش از آغاز نيز چالش ها و محدوديت هاي خاص 
خود را به همراه خواهد داش��ت. در شرايطي كه حضور 
نمايندگان دولت در مجلس در هفته گذشته، حواشي 
زيادي به همراه داش��ت و كار به انتقاد مستقيم رييس 
مجلس از رييس س��ازمان برنامه و بودجه و وزير اقتصاد 
رسيد و البته اعضاي هيات دولت نيز به آن واكنش نشان 
دادند، حالا بناس��ت در روزهاي آينده كار مشترك دو 
طرف روي دو قانون بسيار مهم آغاز شود. نخست قانون 
برنامه هفتم توسعه كه سياست هاي كلان كشور در يك 
دوره پنج ساله را تعيين مي كند و پس از آن بودجه سالانه 
1402 كه بايد در آذر ماه تقديم مجلس شده و پيش از 
پايان سال نهايي شود. هرچند طبق قانون، دولت زمان 
دارد تا نيمه آذر ماه بودجه را به مجلس تحويل دهد اما در 
روزهاي گذشته مقامات دولت از اين گفته اند كه احتمالا 
بودجه در ابتداي آذر به مجلس تقديم خواهد شد. هرچند 
دولتي ه��ا اين اقدام را به نوعي ب��ه همراهي با مجلس و 
سرعت بالاي كار مرتبط مي دانند اما آنطور كه نمايندگان 
مجلس مي گويند تا زماني كه قانون هفتم توسعه نهايي 
نشود، عملا تفاوتي نمي كند كه دولت بودجه را چه زماني 
ارايه كند، موضوعي كه اولين بار چند روز قبل در صحن 
علني مجلس مطرح شد. محمدحسن آصفري نماينده 
اراك در مجلس در جلسه روز )چهارشنبه 1۸ تاييدآبان( 
قوه مقننه در اخطار قانون اساس��ي گفت: چند روز آتي 
قرار است بودجه كل كشور به مجلس ارايه شود، با توجه 
به اينكه برنامه هفتم توسعه كشور اولويت دارد يعني اگر 
ما قرار است بودجه را ببنديم بايد طبق برنامه هفتم توسعه 
بسته شود. وي با بيان اينكه هنوز برنامه هفتم به مجلس 
نيامده است، افزود: اگر قرار است رديف هايي را در بودجه 
مشخص و تبصره هايي را تعيين كنيم بايد براساس برنامه 
پنج ساله نظام تعيين شود. آصفري تاكيد كرد: مجلس 
نمي تواند بودجه اي بنويسد كه با برنامه پنج ساله مغايرت 
داش��ته باشد چرا كه دولت نمي تواند در اين ريل كه قوه 
مقننه مش��خص مي كند حركت كند. قاليباف رييس 
مجلس در پاسخ به اخطار نماينده اراك، گفت: نمايندگان 
را مطلع مي كنم كه در جلسه سران اين موضوع مطرح شد 
و آقاي رييس جمهور در جريان آن هستند و طبق قانون 
آيين نامه داخلي مجلس تا برنامه پنج ساله هفتم توسعه 
تصويب نشود، بودجه در دستوركار مجلس قرار نمي گيرد؛ 
دولت بر اس��اس قانون آيين نامه داخلي اقدام مي كند و 
ان شاء الله بر اين اس��اس پيش مي رويم. اين موضوع در 
حال حاضر به رويكرد رسمي مجلس تبديل شده است. 
احسان اركاني عضو كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات 

مجلس شوراي اسلامي، درباره زمان ارايه لايحه بودجه 
س��ال 1401 از سوي دولت به مجلس، گفت: مسوولان 
دولتي عنوان كرده اند كه اول آذر ماه لايحه بودجه سال 
1402 را جهت بررسي به مجلس ارسال خواهند كرد. 
وي اف��زود: اگر لايحه بودجه ت��ا اول آذر به مجلس ارايه 
شود اما تا آن زمان برنامه هفتم توسعه به مجلس ارسال 
نش��ده باش��د عملا مجلس نمي تواند به بررسي لايحه 
بودجه سالانه ورود كند. عضو كمسيون برنامه و بودجه 
مجلس خاطرنش��ان كرد: رييس مجلس نيز در جلسه 
علني روز چهارشنبه در پاسخ به تذكر يكي از نمايندگان 
مبني بر اينكه لايحه برنامه بايد قبل از لايحه بودجه به 
مجلس ارايه ش��ود گفت كه آقاي رييس جمهور عنوان 
كرده لايحه برنامه قبل از بودجه سال 1402 به مجلس 
فرستاده خواهد شد. اركاني عنوان كرد: لذا نمايندگان 
مجلس منتظر هستند تا طبق قولي كه داده شده، اول 
لايحه برنامه و سپس لايحه بودجه 1402 به مجلس ارايه 

شود تا ابتدا كار بر روي برنامه و سپس بودجه آغاز شود.
 نماينده نيشابور در پاسخ به اين پرسش كه اگر هر 2 لايحه 
همزمان به مجلس ارايه شود آيا امكان دارد كه اين 2 لايحه 
همزمان در مجلس بررسي شود، گفت: خير اين كار طبق 
آيين نامه داخلي مجلس امكان ندارد و طبق گفته رييس 
مجلس بررس��ي لايحه بودجه 1402 تا قبل از تصويب 
برنامه هفتم امكان پذير نيست. به اين ترتيب آنچه كه با 
اولويت در دستور كار مجلس قرار خواهد گرفت، تصويب 
قانون برنامه هفتم توسعه خواهد بود. اين قانون به عنوان 
يك سند بالادستي برنامه هاي اقتصادي كشور در يك بازه 
پنج ساله را تعيين مي كند و پس از آن نمايندگان بر اساس 
آن، برنامه يك ساله اقتصادي كشور در 1402 را نهايي و 

تصويب خواهند كرد. اين تقدم و تاخر در حالي نهايي شده 
كه در سال گذشته، در ش��رايطي كه فقط بررسي بودجه 
1401 در دستور كار مجلس بود، كار بسيار طولاني شد و 
برخي اختلاف نظرها درباره سرنوشت افزايش حقوق و البته 
چگونگي حذف ارز 4200 توماني كار را به جايي رساند كه 
حتي از امكان ارايه بودجه چند دوازدهمي سخن گفته شد. 
هرچند در نهايت مجلس بودجه را به موقع رساند اما از الان 
اين ترديد وجود دارد كه شايد در سال جاري، امكان نهايي 
شدن بودجه سالانه وجود نداشته باشد. در چنين شرايطي 
امكان آن وجود دارد كه مانند برخي سال ها، مجلس بودجه 
كامل را در اختيار دولت نگذارد و ابتدا منابعي براي چند ماه 
تصويب ش��ود و در ماه هاي ابتدايي 1402 بودجه سالانه 
به مرحله نهايي برس��د. رييس كميسيون برنامه و بودجه 
مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه طبق توافق سران قوا، 
بررسي لايحه بودجه 1402 به بعد از تصويب لايحه برنامه 
هفتم توسعه موكول شد، گفت: بر اين اساس پيش بيني 
مي شود كه امس��ال لايحه بودجه 1402 به صورت چند 
دوازدهم تصويب شده و بررسي لايحه بودجه در مجلس 
به بهار س��ال آينده موكول شود. حميدرضا حاجي  بابايي 
درباره زمان ارايه لايحه برنامه هفتم به مجلس گفت: آخرين 
جمع بندي مذاكرات روساي سه  قوه بر اين بوده كه دولت 
ابتدا لايحه برنامه هفتم توسعه را به مجلس ارايه كند.بر اين 
اس��اس دولت بعد از تصويب برنامه هفتم مي تواند لايحه 
بودجه را به مجل��س ارايه كند. وي ادامه داد: از طرف ديگر 
ما بايد از 1۵ آبان وارد بررسي بودجه شركت ها مي شديم تا 
عملا بررسي  بودجه شروع شود اما اين روند تغيير مي كند؛ 
ان شاءالله دولت هر چه زودتر لايحه برنامه را به مجلس ارايه 
كند تا ما بعد از تصويب برنامه وارد بررس��ي بودجه شويم. 

رييس كميسيون برنامه و بودجه مجلس افزود: اينكه دولت 
چه زماني لايحه برنامه هفتم را آماده كرده و تقديم مجلس 
مي كند، مشخص نيست؛ فقط قرار ش��ده كه ابتدا دولت 
لايح��ه برنامه را به مجلس ارايه ك��رده و بعد از آن نوبت به 
بررسي لايحه بودجه 1402 مي شود. حاجي بابايي درباره 
روند بررسي لايحه بودجه 1402 گفت: ما بايد ابتدا برنامه 
هفتم را تصويب كنيم بعد وارد بررس��ي بودجه مي شويم 
لذا پيش بيني من اين است كه با اين وضعيت، بودجه سال 
آينده به صورت چند دوازدهم تصويب ش��ده تا كار دولت 
راه بيفتد و بعد مثلا در بهار سال آينده لايحه بودجه به طور 
كامل بررسي و تصويب شود. در كنار روزهاي پر كار مجلس، 
اينكه برنامه هاي اجرايي به چه شكل نهايي شوند نيز اهميت 
فراواني خواهد داشت، موضوعي كه احتمالا بخش مهمي از 
آن به قدرت خريد مردم و افزايش حقوق ها مرتبط خواهد 
بود. پورابراهيمي افزايش حقوق براي كاركنان دولت بيان 
كرد: افزايش حقوق در بودجه امسال به صورت پلكاني است 
و ميانگي��ن بين 1۵ تا 20 درصد ب��راي حقوق هاي پايين 
و كمت��ر از 10 درصد براي حقوق هاي بالا اجرايي ش��د و 
مصوبه اخير نيز به تاييد شوراي نگهبان رسيد و مابه التفات 
از مهرماه پرداخت خواهد شد. رييس كميسيون اقتصادي 
مجلس در ادامه اظهار كرد: تلاش ما در مجلس اين است به 
جاي افزايش حقوق، قدرت خريد مردم را افزايش بدهيم و 
اين از طريق كاهش تورم امكانپذير است و بالا رفتن قدرت 
خريد مردم موجب رضايتمندي مي شود. وي اظهار كرد: 
مهم ترين اولويت اين است دور موتور تورم را كند كنيم زيرا 
اكنون شتاب زيادي دارد و به ارزش پول ملي، قدرت خريد 
مردم و آسيب مي زند. پورابراهيمي افزود: يكي از دلايلي كه 
به افزايش قيمت ها دامن مي زند، خود تورم است. هرچند 
تحريم، مس��ائل نفتي، رد و بدل كردن پول و در تورم تاثير 
دارند اما تورم خودش تبديل به تهديد مي شود و در زمان 
تورم، ارزش پول ما در مقاب��ل دلار و ارزهاي ديگر كاهش 
مي يابد. وي با بيان اينكه يكي از ريشه هاي تورم، وضعيت 
درآمدهاي پايدار بودجه است و بايد درآمد پايدار ايجاد كنيم، 
اظهار كرد: در سال هاي گذشته دولت ها به جاي تلاش و كار، 
استقراض كردند و اثر آن تورم و ناترازي شده و تمام تلاش ما 
و دولت فعلي اين است كه اين مساله را به حداقل برسانيم و 
در برخي موارد توانستيم. پورابراهيمي تصريح كرد: ارزيابي 
بنده از تيم اقتصادي دولت سيزدهم متوسط است و حركت 
دولت در بخش اقتصادي رو به رشد است و اين اقدامات نشان 
مي دهد مي توانيم ناترازي ها را در بخش هايي كاهش بدهيم. 
با توجه به انتقادهايي كه دولت از برخي مصوبات مجلس در 
هفته هاي گذشته داشت، احتمالا روزهاي آينده در رابطه 
دو قوه پر چالش و اختلاف نظر خواهد بود، دوره اي كه بايد 

ديد در نهايت حرف كدام طرف در آن نهايي خواهد شد.
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واكنش ايران به موضع گيري هاي 
اخير دولت آلمان

سخنگوي وزارت امور خارجه به موضع مداخله جويانه، 
تحريك آميز و غيرديپلماتيك اخير صدراعظم آلمان 
در قبال جمهوري اس��لامي ايران واكنش نشان داد.

ناصر كنعاني سخنگوي وزارت امور خارجه موضع اخير 
صدراعظم آلمان در قبال جمهوري اسلامي ايران را 
مداخله جويانه، تحريك آميز و غيرديپلماتيك دانست 
و اظهار داشت: متاسفانه برخي مدعيان حقوق بشر با 
فراموشي كارنامه تاريك خود در قبال مردم شريف و 
مقاوم ايران در جريان حمايت كور و غيرانساني از رژيم 
صدام، همراهي با تحريم هاي ظالمانه متعاقب خروج 
امريكا از برجام و نيز سكوت در برابر اقدامات تروريستي 
داعش كه آخرين آن حمله تروريستي به حرم مطهر 
ش��اهچراغ بود، حقوق بشر را دس��تمايه بازي هاي 
سياس��ي كرده اند. وي افزود: اراده جمهوري اسلامي 
ايران در مباني بنيادين حقوق بش��ر از جمله كرامت 
انس��اني، مقابله با زور و دفاع از مظلوم همواره مبتني 
بر اصل مسووليت پذيري بوده و اين در حالي است كه 
آلمان با فرار از مسووليت بين المللي خود در احترام به 
حق حاكميت كشورها، ضمن پناه دادن به گروه هاي 
تروريستي و تجزيه طلب معاند جمهوري اسلامي ايران 
و نيز اتخاذ رويكرد گزينشي و دوگانه در برابر جنايت 
رژيم كودك كش صهيونيستي در اقصي نقاط جهان 
ازجمله فلسطين، خود را به عنوان مدافع حقوق بشر 
معرفي مي كند!سخنگوي دستگاه ديپلماسي با تاكيد 
مجدد بر اينكه »تخريب پيوندهاي تاريخي، پيامدهاي 
بلندمدت دارد«، تصريح كرد: مطالبات حقوق بشري 
جمهوري اس��لامي ايران از مقامات آلمان فهرست 
بلندي اس��ت. لذا اين آلمان است كه بايد مسوولانه 
نسبت به گذشته شفاف سازي كند. وي در پايان يك 
بار ديگر مقامات آلمان را به بازگرداندن عقلانيت به 
فضاي روابط و جلوگيري از آشفتگي بيشتر مناسبات 
توصيه و در عين حال خاطرنشان كرد: احترام و منافع 

متقابل، تنها راه در مسير همكاري پايدار است.

صداي معترضان را بشنويد
نماينده مردم مرودشت در مجلس شوراي اسلامي در 
نطق خود خطاب به دشمنان خارجي، تجزيه طلب ها، 
براندازها و تروريست هاي رس��انه اي، گفت: ما بر سر 
اس��لام، قرآن، ايران و ولايت با اح��دي تعارف نداريم 
و هر لحظه آماده ايم چون پدرانمان جان ناقابل خود 
را فداي اس��لام و ايران كنيم.جلال رش��يدي كوچي 
در نطق ميان دس��تور خود در جلس��ه علني شوراي 
اس��لامي گفت: امروز از آن مردم��ي مي گويم كه به 
گراني هاي بي پايان، معيشت نامناسب، تورم چندين 
ساله، تبعيض ها و بي عدالتي ها بحق معترض بوده و 
هستند، اما مثل هميش��ه صبورانه و نجيبانه حساب 
خود را از دشمنان اين آب و خاك جدا كردند به اميد 
آنكه بتوانند در فضايي آرام تر صداي خود را به گوش 
مسوولان برس��انند.وي با بيان اينكه گوش هايي كه 
نمي شنوند، بش��نوند و چاره انديشي كنند خطاب به 
نمايندگان مجلس و مسوولان كشور گفت: من صداي 
نوجوان 1۳ ساله اي هستم كه به خاطر بي تدبيري و 
بي برنامگي آموزش و پرورش مورد هجوم انواع افكار 
مس��موم قرار داش��ته و به بيراهه مي رود! من صداي 
داوطلباني هستم كه ماه هاس��ت فرياد مي زنند و به 
مصوبه مغرضانه، ظالمانه و غيرقانوني شوراي انقلاب 
فرهنگي اعت��راض دارند، چراكه آينده خ��ود را تباه 
مي بينند.عضو كميسيون امور داخلي كشور و شوراها 
افزود: آقايان، آيا درخواست 1۸0 نماينده مجلس مبني 
بر لغو اي��ن مصوبه را نديديد؟ آيا مغايرت هاي مكرر با 
قانون اساسي و قوانين جاري كشور كه توسط معاونت 
حقوقي و مجلس به شما تذكر داده شد را نديديد؟ من 
امروز صداي داوطلبان و دانشجوياني هستم كه صرفا 
به دليل حدس و گمان و بدون ارايه هيچ گونه مدركي 
با برچس��ب تقلب از ادامه تحصيل جا ماندند. آقايان 
سازمان سنجش اگر سندي دال بر تقلب داريد شفاف 
ارانه كنيد و اگر نداريد با چه جراتي موجبات نااميدي، 
خشم و نارضايتي جوانان را فراهم مي كنيد؟رشيدي 
كوچي در عين حال خاطرنشان كرد: من امروز صداي 
طلبه اي هس��تم كه به دليل عملكرد نامناسب برخي 
مسوولان و بعضا هم لباس مورد هجمه برخي جوانان 
فريب خ��ورده قرار مي گيرد و براي اس��لامي صبوري 
مي كند. من امروز صداي ميليون ها ايراني مستأصلي 
هستم كه خريد يك خودروي بي كيفيت داخلي هم 
برايشان آرزو شده، خودروي با كيفيت خارجي كه جاي 
خود دارد. مگر مافياي خودرو چه قدرتي دارد كه اينگونه 
در برابر خواست بحق مردم و رهبري ايستاده است؟وي 
در ادامه گفت: من صداي كشاورزي هستم كه منتظر 
دريافت پول بيمه سال گذشته است تا بذر كشت سال 
بعد خود را خريداري كند و امروز نگران معاش س��ال 
آينده خانواده اش اس��ت. امروز صداي سرمايه گذاري 
هستم كه خواس��ت بماند و كش��ورش را آباد كند اما 
آنچنان در بروكراسي هاي اداري درگيرش كرديم كه 
عطاي توليد را به لقايش بخشيد. صداي حافظان امنيت 
و نيروهاي مسلحي هس��تم كه با حداقل حقوق ها در 
سخت ترين شرايط اقتصادي تا پاي جان در حفاظت 
از كشور و مردم مي كوش��ند و امروز مورد شديدترين 
توهين ها و هجمه هاي داخل و خارج هستند و شهيد 
شده و دم نمي زنند. عضو كميسيون امور داخلي كشور 
و ش��وراها عنوان كرد: من صداي فرهنگي هستم كه 
دغدغه معيشت و گذران زندگي آنچنان بر زندگي اش 
سايه افكنده كه دلي براي آموزش و حالي براي پرورش 
براي او باقي نمانده است؛ رتبه بندي حداقلي را سريع تر 
اجرا كنيد. امروز صداي ۸00 هزار ش��غلي هستم كه 
چشم نگران از فيلترينگ نان سفره اش در حال قطع 
شدن است اما كس��ي صدايش را نمي شنود. رشيدي 
كوچي با بيان اينكه چرا بر نارضايتي ها مي افزاييد، گفت: 
من صداي بانوان نجيب و ش��ريف ايران بزرگ هستم 
كه به دليل رفتارهاي سليقه اي و دوقطبي سازي هاي 
غلط و عدم اصلاح روش ها به وقت خود، امروز در 
شرايط سختي از لحاظ روحي و رواني قرار دارند. 

مشمولان غايب تسهيلات مي گيرند
رييس كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي 
گفت كه در جلسه امروز اين كميسيون مقرر شد كه 
به مشمولان غايب تسهيلات قانون جواني جمعيت 
پرداخت ش��ود. محمدرضا پورابراهيمي در توضيح 
جلسه كميسيون اقتصادي گفت: در اين جلسه طرح 
الحاق يك ماده به قانون حمايت از خانواده و جواني 
جمعيت با حضور نمايندگاني از بانك مركزي، وزارت 
اقتصادي، سازمان برنامه و بودجه ومركز پژوهش ها 
تشكيل شد.وي افزود: در جلسه كميسيون اقتصادي 
مقرر ش��د در حوزه پرداخت تس��هيلات مرتبط با 
اجراي قانون جواني جمعيت و ازدواج تس��هيلگري 
صورت گيرد؛ مقرر ش��د مش��مولين غايب خدمت 
وظيفه عمومي كه تا امروز امكان دريافت تسهيلات 
قانون جواني جمعيت را نداشته اند، مستثني شوند 
و اين موضوع از حوزه محدوديت هاي اعمالي خارج 
شد.پورابراهيمي اضافه كرد: در خصوص افرادي كه 
بدهي بانكي يا مالياتي دارند نيز مقرر شد تمهيدات 
لازم جهت امكان تسويه تعهدات قبلي فراهم شده تا 
امكان استفاده از تسهيلات را پيدا كنند.وي در پايان 
بيان كرد: توافق ش��د موضوع محدوديت مشولين 
غايب خدمت وظيفه عمومي براي دريافت تسهيلات 
اشتغال نيز برطرف شود. همچنين تسهيلات قانون 
حمايت از خان��واده و جواني جمعي��ت در اولويت 

تكاليف اعطايي تسهيلات نظام بانكي قرار گيرد.

قيمت كالاهاي اساسي بر اساس 
يارانه دريافتي تعيين قيمت شوند

با راي هيات عمومي ديوان عدالت اداري مقرر ش��د كه 
قيمت گذاري كالاهاي اساسي براساس يارانه دريافتي 
زمان توليد تعيين ش��ود. به دنبال ش��كايت از وزارت 
صنعت، معدن و تجارت و درخواست ابطال نامه شماره 
۵۳۳0۵/۶0 م��ورخ 1401/02/2۳ مع��اون تجارت و 
خدمات وزارت صنعت، معدن و تجارت كه بر اس��اس 
آن مقرر شده اس��ت كه براساس تصميم ستاد تنظيم 
بازار نرخ جديد كالاهاي اساسي )روغن نباتي، گوشت، 
مرغ، لبنيات و تخم مرغ( را به كالاهايي كه در زمان قبل 
از صدور اطلاعيه ستاد تنظيم بازار توليد شده اند تسري 
داده، در حالي اين توليد كنندگان از دولت يارانه توليد 
دريافت كرده بودند و قيمت كالاها مي بايست با احتساب 
يارانه دريافتي و با نرخ قبل از تاريخ تعيين شده محاسبه و 
روي كالا درج شود. هيات عمومي ديوان عدالت اداري به 
اين شكايت رسيدگي و راي به ابطال مقرره مذكور صادر 
كرد. در راي مزبور آمده اس��ت: برمبناي بند 1 اطلاعيه 
شماره 2 ستاد تنظيم بازار درباره مردمي سازي و توزيع 
عادلانه يارانه ها كه در تاريخ 1401/02/21 صادر شده، 
اعلام گرديده اس��ت كه: »براس��اس پيشنهاد سازمان 
حمايت از مصرف كنندگان و توليدكنندگان و تصويب 
ستاد تنظيم بازار، سقف قيمت كالاهاي مذكور تعيين و 
مقرر گرديد از طريق اتحاديه ها و تشكل هاي مربوط به 
واحدهاي صنفي ابلاغ و از روز پنجشنبه 1401/02/22 
به تدريج مجاز به اعمال قيمت هاي جديد باشند...« نظر 
به اينكه براساس بخشنامه ش��ماره ۶0/۵۳۳0۵ مورخ 
1401/02/2۳ مع��اون وزير صنع��ت، معدن و تجارت 
و برخلاف مف��اد اطلاعيه مذكور، ن��رخ جديد اعلامي 
كالاهاي اساس��ي )روغن، مرغ، تخم مرغ و لبنيات( به 
كالاهايي تسري داده شده است كه در زمان قبل از صدور 
اطلاعيه شماره 2 ستاد تنظيم بازار درباره مردمي سازي و 
توزيع عادلانه يارانه ها توليد شده  اند و اين در حالي است 
كه براي كالاهاي توليدي قبل از تاريخ صدور اطلاعيه 
فوق )1401/02/22( از دولت يارانه دريافت ش��ده و در 
اطلاعيه يادشده نيز با به كارگيري قيد »به تدريج« بر 
لزوم اعمال قيمت هاي جديد بر كالاهاي توليدي پس 
از تاريخ 1401/02/22 تأكيد ش��ده اس��ت؛ لذا قيمت 
كالاهاي توليدشده در دوره زماني قبل از صدور اطلاعيه 
شماره 2 ستاد تنظيم بازار درباره مردمي سازي و توزيع 
عادلانه يارانه ها بايد با احتساب يارانه دريافتي و با نرخ قبل 
از تاريخ 1401/02/21 محاسبه و بر روي اين كالاها درج 
شود. بنا به مراتب فوق، عبارت “اعم از توليد قبل از تاريخ 
1401/02/22 “ در بخشنامه شماره ۵۳۳0۵/۶0 مورخ 
1401/02/2۳ معاون وزير صنعت، معدن و تجارت خارج 
از حدود اختيار بوده و مس��تند به بند 1 ماده 12 و مواد 
1۳ و ۸۸ قانون تشكيلات و آيين دادرسي ديوان عدالت 
اداري مصوب سال 1۳۹2 از تاريخ تصويب ابطال مي شود.

تسهيلات ازدواج و فرزندآوري 
بدون محدوديت پرداخت شود

يك عضو كميس��يون برنامه و بودجه مجلس تاكيد 
كرد كه بايد تسهيلات ازدواج، وديعه مسكن، اشتغال 
و فرزندآوري بدون هيچگونه مانعي پرداخت ش��ود. 
ابراهيم عزيزي در جلسه علني مجلس در تذكري با 
تاكيد بر لزوم اجراي كامل سياس��ت هاي كلي گفت: 
كرامت م��ردم به ويژه جوانان در احق��اق حق آنها در 
اشتغال عزتمندانه اس��ت كه اين كار با اجراي كامل 
تبصره هاي 1۵ و 1۶ بودجه شدني است. بايد تسهيلات 
ازدواج، وديعه مس��كن، اش��تغال و فرزندآوري بدون 
هيچگونه مانعي پرداخت ش��ود.نماينده كرمانشاه با 
قدرداني از رييس قوه قضاييه و رييس و قضات ديوان 
عدالت براي صدور رأي هيات عمومي در جهت احقاق 
حق مناطق جنگي براي ش��اغلان و بازنشستگان، بر 
لزوم تسريع اين موضوع در تمام شهرها و استان هاي 
مش��مول تاكيد كرد. وي با تاكيد بر اينكه بايد تبديل 
وضعيت اس��تخدامي ايثارگران به نحو كامل و در همه 
دستگاه ها از جمله مخابرات و معلمان غيرانتفاعي اجرا 
شود، گفت: بايد همه كاركنان شركتي با عناوين مشابه 
تبديل وضعيت شوند.عزيزي ضمن تاكيد بر لزوم حل 
مشكل تبديل وضعيت معلمان نهضتي، پيش دبستاني 
و خري��د خدماتي، خواس��تار حل مش��كل رانندگان و 
واردكنندگان كاميون شد. وي همچنين افزايش حقوق 
شاغلان، بازنشستگان، ايثارگران، والدين شهدا، جانبازان، 
رزمندگان متناسب با افزايش ميزان تورم را ضروري خواند 

و گفت: مجلس در كنار مردم و خدمتگزار مردم است.

پيش بيني مجلس از روزهاي شلوغ زمستان

با فشار كشورهاي غربي دنبال مي شود

احتمال  تصويب  بودجه  چند  دوازدهم

پيش نويس قطعنامه اي ديگر عليه ايران روي ميز شوراي حكام
تهديد به تصويب قطعنامه عليه ايران رويه اي است كه سه 
كشور اروپايي به همراه امريكا در ماه هاي اخير و پيش از شروع 
به كار هر نشست فصلي در پيش مي گيرند با اين هدف كه 
ايران را به انجام همكاري هاي بيشتر در ابعاد مختلف سوق 
دهند. آخرين بار اين كشورها در خرداد 1401 موفق شدند 
قطعنامه اي را در شوراي حكام عليه ايران تصويب كنند كه 
البته با پاسخ جدي ايران رو به رو شدند.امريكا و سه كشور 
اروپايي از شوراي حكام خواستند، از ايران بخواهد توضيحات 
بيشتري درخصوص ذرات اورانيوم يافت شده در سه سايت 
اعلام نشده ارايه كند و اين همكاري »الزامي و اضطراري« 
است. بر اس��اس گزارش خبرگزاري رويترز، پيش نويس 
اين قطعنامه در روز جمعه به ۳۵ كشور عضو شوراي حكام 
آژانس بين المللي ارسال شده است.در متن اين درخواست 
آمده اس��ت: الزامي و اضطراري اس��ت كه ايران در جهت 
تحقق وظايف قانوني اش عمل كند و بدون تاخير اقداماتي 
انجام دهد.ارايه توضيح معتبر درخصوص ذرات اورانيوم، 
ارايه اطلاعات، اس��ناد و پاسخ هاي مورد نياز آژانس اتمي، 
اجازه دسترس��ي به اماكن و مواد مورد نياز آژانس و اجازه 
نمونه برداري از سوي آژانس اتمي ازجمله اقداماتي است كه 
ايران مطابق با اين متن، بايد به آنها عمل كند.در متن اين 
پيش نويس - كه بايد به تاييد اكثريت اعضاي شوراي حكام 
برسد - آمده كه اين شورا »نگراني هاي جدي درخصوص 
مسائل پادماني مرتبط با سه سايت اعلام نشده دارد كه به 
دليل ناكافي بودن همكاري اساسي توسط ايران حل نشده 
باقي مانده است.«سه مكان مورد نظر آژانس سايت يا مكاني 
در ورامين، تورقوزآباد در حومه تهران و در مريوان در استان 
كردستان هستند. يك سوال ديگر هم آژانس درباره فعاليت 
آزمايشگاه جابربن حيان داشت كه بعد از بررسي هاي اوليه 
در اوايل س��ال 1401 آژانس درباره اين مكان و سوالاتش 
قانع شد اما در حالي كه تصور مي شد اين موضوع حل شده 
است، مديركل آژانس در يكي از سخنراني هاي خود مجدد 
س��والاتي را درباره اين موضوع طرح كرد. بنا بر اين مساله 
چهارم به شكلي مبهم هم چنان روي ميز است!ايران و آژانس 
در اسفند 1400 )مارس 2022( در بيانيه مشتركي توافق 
كردند تا هيات هاي فني و كارشناسي دو طرف به بررسي 
ابعاد و جزييات سوالات آژانس درباره اين سه مكان بپردازند. 
از آن زمان تاكنون و درحالي ك��ه اين مذاكرات به موازات 
مذاكرات احياي برجام در جريان بوده است و ايران بارها در 
نشست هاي فني و كارشناسي به تبادل اسناد و مدارك با 
آژانس پرداخته است اما آژانس از پاسخ هاي ايران هم چنان 
قانع نشده است.ايران در راستاي همكاري با آژانس در اين 
مدت اجازه بازديد از دو مكان از اين سه مكان را صادر كرد و 
انتظار داشت كه آژانس نيز با رويكردي مستقل، بي طرف و 
حرفه اي، اقدامي سازنده و واقع بينانه در جهت عادي سازي 
موضوعات پادماني كه به اذع��ان خود آژانس به هيچ وجه 
نگراني عدم اشاعه اي نداشته، صورت دهد اما متاسفانه اين 

اتفاق نيفتاد و در مي��ان مذاكرات ايران و آژانس و برخلاف 
بيانيه مش��ترك ايران و آژانس ب��راي خاتمه پرونده هاي 
ادعايي؛ سه كش��ور اروپايي با وجود دسترسي ايران به دو 
مكان و ارايه اطلاعات تكميلي با چراغ سبز امريكا و اسراييل 
مسير تشديد فضا و تصويب قطعنامه عليه ايران را در خرداد 
ماه سال جاري در پيش گرفتند.قطعنامه پيشنهادي امريكا 
و تروئيكاي اروپ��ا عليه ايران، 1۸ خ��رداد 1401 با وجود 
مخالفت جدي چين و روس��يه در نشست فصلي شوراي 
حكام آژانس بين المللي انرژي اتمي، به تصويب رس��يد. 
در اين قطعنامه نويسندگان نسبت به ادعاهاي ساختگي 
درباره پيدا شدن مواد هسته اي در سه مكان اعلام نشده در 
ايران ابراز نگراني كرده و خواس��تار همكاري كامل ايران با 
آژانس بين المللي انرژي اتمي شدند.در پي اين اقدام امريكا 
و سه كش��ور اروپايي، ايران برخي از همكاري ها با آژانس 
را كه فراتر از پادمان بود و تنها بر مبناي حس��ن نيت و در 
چارچوب برجام انجام مي گرفت از جمله فعاليت  دوربين هاي 
 OLEM فراپادماني، دستگاه اندازه گيري بر خط سطح غنا
و فلومتر آژانس را قطع كرد. همچنين سازمان انرژي اتمي 
نسبت به نصب سانتريفيوژهاي پيشرفته اقدام كرد.مقامات 
ايران در اين مدت تاكيد دارند كه هيچ موضوع پادماني در 
خصوص فعاليت هاي هسته اي كنوني ايران كه همواره نيز 
در گزارش هاي مختلف تاييد شده، وجود ندارد و ادعاهاي 
مطرح شده در خصوص سال هاي 200۳ نمي  تواند مبناي 
فشار جديد بر ايران باشد.در هشت ماه گذشته نشست هاي 
فني و كارشناسي ايران و آژانس همواره بدون آنكه رسانه اي 
شود درباره حل و فصل سوالات پادماني ادامه داشته است. 
اما متاثر از توقف مذاكرات سياسي ايران و 1+4 براي احياي 
برجام در دو ماه گذشته، مذاكرات فني ميان ايران و آژانس 
هم در خلأ قرار گرفت. اما به نظر مي آيد در هفته هاي اخير به 
ويژه در روزهاي منتهي به انتخابات كنگره امريكا و پارلماني 

اسراييل و نيز در آس��تانه برگزاري نشست فصلي شوراي 
حكام اراده ها براي حل و فصل سوالات باقي مانده يك بار 
ديگر جان گرفته است.محمد اسلامي و رافائل گروسي در 
مهرماه در وين با يكديگر ديدار كردند و در پي آن ديدار دو 
طرف توافق كردند كه مذاكرات براي حل مسائل باقي مانده 
با تبادل هيات ها ميان تهران و وين ادامه يابد و مذاكرات از 
همان وين تاكنون به طور جدي و با تبادل هيات هاي فني 
ادامه داشته است.در ادامه توافق ها در وين ميان اسلامي و 
گروسي، حسين اميرعبداللهيان وزير امور خارجه كشورمان 
در حاشيه نشست مجمع عمومي سازمان ملل در نيويورك 
اعلام كرد: فكر مي كنم به درك و تفاهم مشتركي با آژانس 
رسيديم. درباره همكاري هاي ايران با آژانس و پاسخ دادن 
به برخي اتهامات بي اس��اس آژانس و همچنين در ارتباط 
با رسيدن به توافق يك نقش��ه راهي در مقابل ما قرار دارد.

وزير امور خارجه كشورمان در گفت وگو با المانيتور گفته 
بود: در مورد سه مكان اتهامي عليه ايران، آژانس سوالاتي 
دارد؛ آماده ايم به س��والات آژانس پاس��خ دهي��م. اما قويا 
اعتقاد داريم آژانس بايد تكنيكي و فني عمل كند. مشكل 
ما با آژانس بين المللي انرژي اتمي اين اس��ت كه سياسي 
عمل مي كند. اگر آژانس متمركز بر مس��ووليت و وظيفه 
فني خودش بش��ود، ما هم در اين مسير همكاري هايمان 
را با آژانس تقويت خواهيم كرد.حس��ين اميرعبداللهيان 
11 آبان ماه در نشست خبري مشترك با فيصل المقداد، 
وزير امور خارجه سوريه اعلام كرد: در روزهاي آينده هياتي 
از س��وي ايران براي تقويت همكاري ها ب��ا آژانس به وين 
سفر مي كند.همچنين مديركل آژانس بين المللي انرژي 
اتمي پنجشنبه هفته گذش��ته در گفت وگوي كوتاهي با 
رويترز در حاشيه كنفرانس آب وهوايي در مصر، با اشاره به 
ديدارش با هيات فني و كارشناسي ايران در هفته گذشته 
در وين مدعي ش��د كه ايراني ها هي��چ چيز جديدي براي 

ارايه نداش��تند.اظهارات گروسي در حالي مطرح مي شود 
كه پنجشنبه هفته گذشته خبرگزاري »رويترز« مبتني بر 
دو گزارش محرمانه آژانس درباره ايران نوشت: ايران با سفر 
بازرسان آژانس بين المللي انرژي اتمي موافقت كرده است.

اين خبرگزاري گزارش داد، به يكي از گزارش هاي آژانس 
دست پيدا كرده كه در آن آمده، مقام هاي ارشد آژانس در 
ماه جاري ميلادي )در 20 روز آينده( به ايران سفر خواهند 
كرد.اين خبرگزاري ب��ه نقل از يكي از دو گزارش محرمانه 
آژانس كه در آس��تانه برگزاري نشست آتي شوراي حكام 
تهيه شده نوشت: آژانس به ايران تأكيد كرد كه انتظار دارد 
در اين بازديد، توضيحات فني معتبري درباره اين مساله 
دريافت كند، از جمله دسترسي به موقعيت هاي مكاني و 
مواد مورد نظر و همچنين انجام نمونه برداري در صورت نياز.

رافائل گروسي مديركل آژانس در اين گزارش نسبت به اينكه 
همچنان پيشرفتي در شفاف سازي و حل مسائل برجسته 
پادماني حاصل نشده است ابراز نگراني كرده است.گروسي 
پيشنهاد ايران براي برگزاري نشست فني در تهران، پيش از 
پايان ماه )ميلادي( را مورد تاكيد قرار داده و ابراز اميدواري 
كرده كه اين ديدار با هدف شفاف سازي موثر و حل مسائل 
انجام شود.در گزارش محرمانه دوم آژانس نيز كه به دست 
رويترز رسيده، آمده است ذخاير اورانيوم غني شده ايران با 
كاهش 2۶۷ كيلوگرمي، به ۳۶۷۳.۷ كيلوگرم رسيده است. 
طبق اين گزارش، ذخاير اورانيوم با غناي ۶0 درصد ايران 
۶.۷ كيلوگرم افزايش يافته و به ۶2.۳ كيلوگرم رسيده است. 
براي چندمين بار است كه كشورهاي اروپايي و امريكا ايران 
را در شوراي حكام آژانس تهديد به صدور قطعنامه مي كنند.

برخي كارشناسان بر اين نظرند كه مهم ترين دليل اين اقدام 
تلاش براي تهديد ايران به همكاري هاي بيشتر و فراپادماني 
ايران با آژانس در موضوعات پادماني باقي مانده است. اين 
كارشناسان مي گويند، در هر دو صورت چه ايران همكاري 
كند چه نكند براي اين كشورها منفعت دارد. اما آنچه قابل 
پيش بيني نيست واكنش ايران به اين دست اقدامات است.

دفعه قبل كه سه كشور اروپايي خودسرانه و البته با چراغ 
سبز امريكا قطعنامه اي را در خرداد سال جاري عليه ايران 
در شوراي حكام به تصويب رساند با اين مضمون كه ايران 
همكاري بيشتري در پاسخ به سوالات آژانس داشته باشد، 
واكنش و پاسخ ايران فراتر از انتظار اين كشورها بود تا جايي 
كه امريكايي ها به ايران پيام دادند ك��ه اين اقدام را جدي 
نگيريد!از اين رو، شايد تهيه پيش نويس قطعنامه و صدور 
قطعنامه براي اين كشورها با توجه به نفوذي كه در شوراي 
حكام دارند كار س��اده اي باشد اما آنچه مسلم است اينكه 
پاسخ به آن در اختيار و توان آنها نيست. كشورهاي اروپايي 
بايد بدانند كه سخت  كردن فضاي فني و سياسي در آژانس 
در حالي كه امريكا در عمل مذاكرات را مسكوت گذاشته و 
روند كار را كند كرده است به نفع مذاكرات احياي برجام و 

فضاي سياسي امنيتي منطقه اي و بين المللي نخواهد بود.



قيمت دلار با اندك نوس��ان در محدوده ۳۵ هزار تومان 
در گردش است. اين قيمت تا كانال ۳۴ هزار توماني نيز 
عقب نشست و در ميانه روزيكشنبه به نيمه محدوده ۳۵ 

هزار توماني بازگشت. 
به گزارش رس��انه ها روند نزولي قيم��ت دلار در آخرين 
هفته آبان ماه اين نرخ اسكناس امريكايي را تا كانال ۳۴ 
هزار توماني تنزل داد و در ميانه دومين روز هفته با اندكي 

افزايش به نيمه كانال ۳۵ هزار تومان نزديك شد.
در حالي كه س��ناريوي تكراري قيمت دلار، افزايش آن، 
تلاش بازارساز، سياست تهديد و تشويق براي مهار قيمت 
در هفته اي كه گذشت تكرار شد امروز تغيير كانال قيمت 

دلار ورق بازارساز را رو كرد.
آيا افزايش قيمت دلار در هفته سوم آبان سياست بازارساز 
بود براي جمع آوري س��رمايه هاي س��رگردان و جبران 
كس��ري بودجه دولت يا نقش تورم بر قيمت دلاري كه 

توسط نهاد پولي كشور فشرده شده است؟
روز گذشته قيمت دلار در اولين معامله ۳۴ هزار و ۸۸۰ 
تومان كليد خورد و دلار فردايي نيز با ۱۰۰ تومان بيشتر 
پيش بيني شد. اما در ميانه روز روند افزايش به خود گرفت 
و تا ۳۵ هزار و ۴۵۰ تومان نيز معامله شد. در لحظه نگارش 
اين گزارش قيمت دلار با ۱۰۰ تا ۱۵۰ تومان نوس��ان در 
معاملات بازار آزاد تهران معامله مي شد. سيگنال بازارهاي 
موازي نيز بر مدار قيمت دلار در تهران قرار گرفت. درهم 
امارات كه هفته  پيش با افزايش قيمت دلار به محدوده 
۱۰ هزار توماني نزديك ش��ده بود ديروز به نيمه كانال ۹ 
هزار تومان رسيد و با قيمت ۹ هزار و ۶۰۰ تومان معامله 
ش��د. دلار هرات هم با روند نزولي در اولين معامله ديروز 
۳۴ هزار و ۱۰۰ تومان كلي��د خورد و در ادامه وارد كانال 
۳۳ هزار توماني ش��د. براي دلار هرات فردايي نيز كانال 
۳۳ هزار تومان پيش بيني ش��د. اين در حالي اس��ت كه 
قيمت دلار ه��رات در ميانه روز با اندكي افزايش به نيمه 
كان��ال ۳۵ هزار توماني نزديك ش��د و در لحظه نگارش 
اين گزارش با نوساني محدود به قيمت ۳۴ هزار ۵۰۰ تا 
۵۵۰ هزار تومان رسيد. در مقطع كنوني عامل تورم كه 
پررنگ ترين دليل براي تعيين قيمت دلار است به شكل 
بي سابقه اي بالا است و از سوي نهاد پولي كشور نيز چندان 
به آن پرداخته نمي شود. ساير عوامل افزايش قيمت دلار 
نظير ناآرامي ه��اي اجتماعي بيش از ۵۰ روز گذش��ته، 
شرايط نامساعد روابط بين الملل، بي ثمر ماندن مذاكرات 
هس��ته  اي برجام، بي ارزش شدن پول ملي و ترس مردم 
براي از بين رفتن دارايي هايشان از عواملي است كه بارها 

به آن تاكيد شده است.
تحليلگ��ران معتقدند تا وقتي عامل��ي بيروني بر قيمت 
دلار اثرگذار است متصور شدن اينكه براي اين اسكناس 
امريكاي��ي در بازارهاي داخلي چه آين��ده  قيمتي رقم 
مي خورد شدني نيست. برخي فعالان بازار معتقدند يكي 
از دلايل صعودي ش��دن نرخ دلار در بازارروز گذشته به 
احتمال صدور قطعنامه عليه اي��ران مي گردد. بازار ارز با 
يك خبر جديد در اين باره روبرو شد و همين امر موجب 

شد دست معامله گران افزايشي بالاتر باشد .
 امريكا به همراه س��ه كش��ور اروپايي عضو برجام باز هم 
باني تهيه پيش نويس قطعنامه اي عليه ايران شدند كه 
گفته مي شود قرار است در نشست شوراي حكام آژانس 

بين المللي انرژي اتمي مورد بررسي قرار گيرد.
ميثم رادپور كارشناس بازارهاي مالي با تاكيد براين كه 
سياست فعلي نهاد پولي كشور در بازار ارز مانند گذشته 
است و اشتباهات را چندباره تكرار مي كنند به تجارت نيوز 

گفت: سياست دستوري دولت براي كنترل بازار ارز تنها 
منبع خلق ارزش يعني توليد را فلج كرده است. او ادامه 
داد: كاهش ارزش دس��تمزدها نسبت به قيمت كالاها و 
خدمات و تنزل سطح رفاه اجتماعي صرفا ناشي از چاپ 
پول نيست. چاپ پول مقدمتا از بين برنده ارزش نيست. 
اگر مي بينيم ارزشي از ما كم شده، مشخصا جايي ارزشي 
از بين رفته اس��ت. ما عرصه اين كشور را براي صاحبان 
كسب     وكار بي ثبات كرده     ايم، آنها هم بساط خود رامنقبض 
كرده     اند و كمتر توليد مي كنند و كمتر ارزش مي     آفرينند.

رادپور درباره آينده بازار ارز ضمن واضح بودن شرايط مانند 
تجربه هاي گذشته گفت: اين دوره هم مثل دوره هاي قبل 
است، با اين تفاوت كه امروز مهم ترين محرك قيمت دلار 
در بي     سابقه     ترين وضعيت خود قرار دارد. تورم كشورمان 
چند سال  اس��ت كه ركوردهايي نزديك به ۵۰ درصد را 
به ثبت مي رس��اند. با اين نرخ تورم، فشار     ها براي افزايش 
قيمت ارز بيش از دوره هاي قبل خواهد بود. اين كارشناس 
بازارهاي مالي تاكيد كرد: در ۲ سال اخير، قيمت ارز تقريبا 
از هر كالا و خدمتي، از هر دارايي     اي كمتر افزايش يافته 
است و از اين بابت بايد گفت نه تنها فشار تورم جاري كه 
بي     سابقه است قيمت ها را به سمت بالا تحريك مي كند، 
عمده تورم انباش��ته دو س��ال اخير ه��م در قيمت دلار 

منعكس نشده است

   حركت صعودي طلا ادامه دارد؟
در دومين روز هفته قيمت سكه امامي به مرز ۱۶ ميليون 
توماني رسيد، اما نيم سكه و ربع سكه روند كاهشي داشت. 
قيمت اين فلز زرد رنگ در روزهاي گذشته از قيمت اونس 
جهاني طلا تبعيت كرده است. آيا روند صعودي قيمت در 

بازار طلا ادامه دارد؟
به گزارش تجارت نيوز قيمت طلا و سكه مانند روز شنبه 
همچنان بر مدار انس جهاني طلا چرخيد و روند افزايشي 
به خود گرفت. قيمت دلار با نوساني محدود در كانال ۳۵ 

هزار توماني در گردش بود اما قيمت طلا و سكه با توجه به 
تغيير كانال اونس جهاني طلا از ۱۶۰۰ به ۱۷۰۰ دلاري 
روند صعودي به خود گرفت. طلا در هفته اي كه گذشت 
نزديك به ۵.۵ درصد رش��د قيمت داش��ت كه بهترين 
عملكرد هفتگي فلز زرد در دو سال اخير بود. تحليل گران 
دو عامل ت��رس از بحران در ب��ازار رمزارزها و همچنين 
ركود اقتص��اد جهاني را آغازكنن��ده روند صعودي طلا 
مي دانند. در همين حال معامله گران بازار روند صعودي 
را براي طلاي جهاني پيش بيني مي كنند. در حال حاضر 
قيمت هر اونس طلا ۱.۷۷۱.۴۲ دلار است. در هفته هاي 
گذشته قيمت انس جهاني طلا تغيير محسوسي نداشت، 
اما قيمت دلار در هفته سوم آبان گران شد. قيمت طلا و 
سكه نيز از بازار دلار تبعيت كرد اما به اعتقاد فعالان بازار، 
افزايش قيمت در بازار اين فلز گران بها به نسبت بازار ارز 
نبود. با روند كاهشي قيمت دلار در نيمه دوم هفته سوم 

آبان قيمت ها در بازار طلا نيز فرو ريخت.

   سرپيچي طلا از دلار
به اعتقاد تحليلگران بازار طلا، در روزهاي گذشته اونس 
جهاني طلا، اثر دلار بر قيمت طلا و سكه را خنثي كرد و 
۲ روز است كه سكه برخلاف قيمت دلار در مدار افزايش 

قرار دارد.
هر چند نهاد پولي كشور با تدوين سياست هاي تشويقي 
نظير فروش اوراق سكه سعي در برقراري آرامش و هدايت 
سرمايه ها به س��مت بازار طلا داشت، اما به نظر مي رسد 
فعلا تير بازارساز به سنگ خورده و روند اونس جهاني طلا 

معادلات بازارساز را به هم  ريخته است.
اين در حالي اس��ت كه سخنگوي ش��وراي فقهي بانك 
مركزي نيز روز گذشته اعلام كرده، معاملات فردايي ارز 
و سكه، از نظر اين شورا ممنوع و سود به دست آمده از اين 
معاملات از نظر ش��رعي حرام است. سوال اينجاست كه 
آيا اين مصوبه، روند فروش اوراق سكه را متوقف خواهد 

كرد؟ روز گذش��ته قيمت سكه امامي با افزايش ۲۵ هزار 
توماني نسبت به روز گذشته به ۱۵ ميليون و ۹۷۷ هزار 
تومان رسيد. قيمت سكه امامي روز گذشته به محدوده 
۱۶ ميليون توماني ورود كرد و در پايان معاملات با قيمت 
۱۵ ميليون و ۹۵۲ هزار تومان بسته شد. سكه طرح قديم 
مانند ديروز سهم بيشتري از افزايش قيمت ها داشت و با 
رشد نزديك به ۵۰ هزار توماني به محدوده ۱۵ ميليون 
توماني رس��يد. اين قطعه از سكه كه ۲ روز پيش به پله ۹ 
كانال ۱۴ ميليون توماني رسيده بود، امروز با قيمت ۱۵ 

ميليون و ۲۱۰ هزار تومان معامله شد.
اما نيم و ربع س��كه مانند روز شنبه قيمت گذاري شد و 
تغيير قيمت نداشتند. قيمت اين قطعات سكه به ترتيب 
۸ ميليون و ۸۵۰ هزار تومان و ۵ ميليون و ۸۵۰ هزار تومان 
معامله شدند. سكه گرمي در سه روز گذشته با قيمت سه 
ميليون و ۳۰۰ هزار تومان معامله شد و ديروز نيز بدون 

تغيير در همين محدوده باقي ماند.
هر مثقال طلا در دومين روز هفت��ه نزديك به ۴۰ هزار 
تومان گران تر شد و با قيمت ۶ ميليون و ۴۵۳ هزار تومان 
معامله شد. هر گرم طلاي ۱۸ عيار هم نزديك به ۱۰ هزار 
تومان رشد قيمت داش��ت و به يك ميليون و ۸۹۵ هزار 

تومان رسيد.
افزايش قيمت اونس جهاني طلا، قيمت حباب س��كه را 
نيز به شكل قابل توجهي كاهشي كرد. حباب سكه امامي 
كه در هفته هاي گذشته بيش از ۲ ميليون تومان بود اما 
اكنون به كف كانال يك ميليون توماني رس��يده است. 
حباب س��كه امامي بيش از ۲۰۰ هزار تومان ريخت و به 

قيمت يك ميليون و ۱۶۸ هزار تومان رسيد.
حباب س��كه قديم هم نزديك ۲۰۰ هزار تومان كاهش 
داشت و به ۳۹۴ هزار تومان شد. با وجود كاهش بيش از 
۱۰۰ هزار توماني حباب ربع سكه اما اين قطعه در خانواده 
خود پرچمدار بيش��ترين حباب است. حباب ربع سكه 

اكنون نزديك به ۲ ميليون و ۱۰۰ هزار تومان است.

خبر
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با تصويب هيات دولت 
خاندوزي عضو شوراي عالي 

كار شد
وزير ام��ور اقتصادي و دارايي ب��ا تصويب هيات 
وزيران، ب��ه جاي مجيد دوس��تعلي ب��ه عنوان 
عض��و ش��وراي عال��ي كار تعيي��ن ش��د. هيات 
وزيران در ادامه و به پيش��نهاد معاونت حقوقي 
رييس جمهور، عليرض��ا عالي پن��اه را به عنوان 
رييس مركز منطق��ه اي داوري در تهران تعيين 
كرد. مركز منطقه اي داوري تهران )TRAC( يك 
سازمان مستقل است كه زيرنظر سازمان حقوقي 
 )AALCO( مش��ورتي آس��يايي – آفريقاي��ي
فعاليت مي كند. اين مرك��ز در پي توافقي كه در 
تاريخ ۳ مه  ۱۹۹۷ به امضا رس��يد، تأسيس شد و 
در جولاي ۲۰۰۵ فعاليت خود را با انتشار قواعد 
داوري آغ��از نم��ود. داوري در مرك��ز منطقه اي 
داوري تهران )TRAC( روشي انعطاف پذير براي 
حل و فصل اختلافات اس��ت كه منجر به صدور 
آراي قطع��ي و ال��زام آور و قابل اجرا در سراس��ر 

جهان مي شود.

   اصلاح مصوبه مربوط به الزام دس�تگاه ها 
به واري�ز درآمدهاي خود به حس�اب هاي 

خزانه داري كل كشور
هيات وزيران با هدف تأمين نظر هيات بررس��ي 
و تطبيق مصوبات دولت ب��ا قوانين در خصوص 
مصوبه مربوط به الزام كليه دس��تگاه ها به واريز 
درآمدهاي خود به حس��اب هاي خزانه داري كل 
كشور، مصوبه مذكور را اصلاح كرد. به موجب اين 
اصلاحيه، نهادهاي عمومي غيردولتي در رابطه با 
آن بخش از منابع خود كه از محل منابع عمومي 
يا كمك هاي مردمي تأمين مي ش��ود، مشمول 

حكم مندرج در اين مصوبه مي شوند.

   اصلاح مصوبه تعيين مشوق هاي بيمه اي، 
ماليات�ي، بانكي و تجاري ب�راي حمايت از 

توليد و حفظ و افزايش اشتغال
هي��ات وزي��ران در راس��تاي رفع اي��راد و اعلام 
مغايرت قانوني از س��وي هيات بررسي و تطبيق 
مصوب��ات دولت ب��ا قوانين درخص��وص مصوبه 
مربوط به تعيين مش��وق هاي بيمه اي، مالياتي، 
بانكي و تجاري براي حماي��ت از توليد و حفظ و 
افزايش اشتغال، پيشنهاد اصلاح مصوبه مذكور 
را به تصويب رساند. به موجب اصلاح مصوبه ياد 
شده، بانك ها و موسسات اعتباري مي توانند در 
چارچوب قوانين و مقررات نس��بت به بخش��ش 
جرايم ديركرد تسهيلات بانكي و امهال تسهيلات 

بانكي مربوط به بخش توليد اقدام نمايند.

   دولت آيين نامه اجرايي »اعطاي نش�ان 
ويژه به ايثارگران« را اصلاح كرد

دولت به پيشنهاد معاونت حقوقي رييس جمهور، 
آيين نام��ه اجراي��ي م��اده )۶۵( قان��ون جامع 
خدمات رساني به ايثارگران موضوع اعطاي نشان 
ويژه به ايثارگران را اصلاح كرد. بر اين اس��اس، 
خانواده هاي شاهد، جانبازان و آزادگان و همسر 
و فرزندان جانب��ازان ۲۵ درصد و بالاتر كه واجد 
شرايط دريافت نشان هستند، ظرف يك سال از 
تاريخ ابلاغ اين آيين نامه، توسط بنياد با همكاري 
س��تاد كل احصا و اس��امي آنها به كارگروه ارايه 
مي گردد. همچنين به موجب اصلاح آيين نامه ياد 
شده، »نشان ويژه بردباري« به همسران جانبازان 

اعطا خواهد شد.

   مصوبه تعيين سقف كارانه پزشكان 
در سال ۱۴۰۱ اصلاح شد

هيات وزيران ب��ه منظور رف��ع ايرادهاي هيات 
بررس��ي و تطبيق مصوبات دولت ب��ا قوانين در 
خصوص مصوبه مربوط به تعيين س��قف كارانه 
پزشكان در س��ال ۱۴۰۱، با پيش��نهاد معاونت 
حقوق��ي رييس جمهور مبني ب��ر اصلاح مصوبه 
مذكور موافقت كرد. مصوبات كارگروه متشكل از 
وزراي بهداشت درمان و آموزش پزشكي، تعاون، 
كار و رف��اه اجتماعي و رييس س��ازمان برنامه و 
بودجه كشور براي تعيين سقف كارانه پزشكان، با 
رعايت سازوكار ماده )۱۹( آيين نامه داخلي هيات 

دولت، قابل ابلاغ است.

واقعيت هاي بورس براي صعود
 تاكنون در س��ال ۱۴۰۱ رق��م زده با كاهش جدي 
در س��ودآوري خود مواجه شده است. شركتي كه 
در زمينه سودس��ازي يكي از بهترين شركت هاي 
پذيرفته شده در فرابورس ايران به شمار مي رفت، 
اكنون با خطر جدي مواجه شده و در صورت تداوم 
ادامه رون��د كنوني قابليت تنزل به ش��ركت هاي 

زيان ده را نيز دارد.
در جمع بندي مطالب مطرح ش��ده ش��ايان ذكر 
اس��ت به اين نكته اش��اره ش��ود ك��ه در اين برهه 
زماني با وجود همه حمايت هاي دس��توري از بازار 
س��رمايه براي يك بازار پررونق، بيش از هر چيزي 
نياز به يك بازنگري جدي در سياس��ت هاي كلان 
اقتصادي كش��ور احساس مي شود، سياست هايي 
كه در جهت حمايت واقعي از بخش توليدي باشد 
و افق مثبت و رو به رش��دي را براي صنايع پيشتاز 
و به تبع آن تحليلگران و اقتصاددان ها تداعي كند، 
اميد است تيم اقتصادي دولت يك بازنگري جدي 
در سياست هاي اقتصادي خود كند و بودجه ۱۴۰۲ 
را بر اساس واقعيت هاي اقتصادي كشور و جهان و 
در جهت حمايت واقعي از توليدكنندگان و تسهيل 
شرايط صادرات بخش خصوصي تهيه و تدوين كند.

پايان قرارداد صادرات غلات 
اوكراين و شرط روسيه براي تمديد

هفته پيش رو ق��رارداد چهارماهه صادرات غلات 
اوكراين ميان اين كش��ور و روسيه پايان مي گيرد. 
مسكو تمديد اين قرارداد را مشروط به رفع تحريم 
بانك كشاورزي روسيه و وارد كردن مجدد اين بانك 
به سيستم سوييفت كرده اس��ت. ۱۹ نوامبر )۲۸ 
آبان( قراردادي كه روسيه و اوكراين با ميانجيگري 
تركيه در ماه ژوئيه براي صادرات غلات اوكراين از 
طريق درياي سياه بسته بودند، پايان مي گيرد. اما 
چشم اندازي براي تمديد اين قرارداد كه براي تامين 
غلات و س��اير مواد غذايي در سراسر جهان حياتي 

است، ديده نمي شود.
گفت وگوهاي نمايندگان روس��يه با سازمان ملل 
متحد كه در ژنو برگزار شد نيز نتوانست تضميني 
براي تمديد اين قرارداد ايجاد كند. خبرگزاري دولتي 
روسيه، تاس به نقل از سرگئي وِرشينين نماينده 
روسيه در اين مذاكرات نوشته كه پاسخ به پرسش 
تمديد قرارداد صادرات غلات هنوز باز است. اين در 
حالي است كه سازمان ملل از پيشرفت اين مذاكرات 

خبر داده بود.
نماينده روس��يه در ژنو درخواس��ت كرده كه براي 
تمديد اين قرارداد، بانك كشاورزي روسيه از ليست 
تحريم هاي غرب خارج ش��ده و دوباره به سيستم 
بين المللي س��وئيفت بپيوندد. به گفت��ه او پيش 
از انجام اين درخواس��ت، هيچ پيش��رفتي صورت 

نخواهد گرفت.
به گزارش سازمان ملل، از ماه ژوئيه با اجرايي شدن 
قرارداد صادرات غلات اوكراين تاكنون ۱۰ ميليون 
تن غلات و ساير مواد غذايي از اوكراين صادر شده اند. 
بدين ترتيب جلوي بحران مواد غذايي در جهان كه 
به دليل انفج��ار قيمت غلات پيش آمده بود تا حد 

زيادي گرفته شده است.
اوكراين بزرگ ترين صادركننده غلات در دنياست. 
با قراردادي كه با ميانجيگري تركيه و سازمان ملل 
ميان اين كشور و روسيه بسته ش��د، تا ۱۹ نوامبر 
محموله هاي غلات اوكراين مي توانند از درياي سياه 
كه تحت كنترل نيروي دريايي روسيه است، عبور 
كنند. در مقابل روس��يه نيز اجازه دارد مواد غذايي 
و كوده��اي كش��اورزي اش را عليرغم تحريم هاي 

غرب صادر كند.

   موانع صادرات غلات روسيه
اجراي بخش دوم اين قرارداد اما تاكنون با مشكل 
روبرو بوده است: شركت هاي روسي نمي توانند به 
راحتي از بنادر اروپا براي صادرات استفاده كنند و 
نيز پرداخت پول و بيمه كش��تي هاي حامل اقلام 
صادراتي به دليل تحريم هاي غرب بس��يار مشكل 

است.
سازمان ملل از تمامي كشورها خواسته تا موانع بر 
سر راه صادرات كود و ديگر مواد كشاورزي از روسيه 
را از س��ر راه بردارن��د. اين نهاد پ��س از گفت وگو با 
ورشينين، نماينده روسيه و هيات همراه او در ژنو، در 
بيانيه اي اعلام كرد: »دنيا نمي تواند اين را تاب بياورد 
كه مشكلات جهاني در دسترسي به كود منجر به 

كمبود مواد غذايي در سطح دنيا شود.«
به گفته ورشينين، تنها زماني كه بانك كشاورزي 
روس��يه از فهرس��ت تحريم هاي غرب خارج شده 
و مجددا وارد سيس��تم سوئيفت ش��ود، پرداخت 
بين المللي براي غلات صادراتي روسيه امكان پذير 
خواهد بود. روس��يه نيز در كن��ار اوكراين يكي از 
مهم ترين صادركنندگان غلات و كود كش��اورزي 

در دنياست.

   تلاش اوكراين براي تمديد قرارداد
اوكراين در پي كسب حمايت بين المللي از صادرات 
غلاتش اس��ت، از جمله از طريق ارتباط با اتحاديه 
كشورهاي جنوب ش��رق آسيا »آسه آن« دميتريو 
كولبا، وزير خارج��ه اوكراين از كش��ورهاي عضو 
اين اتحاديه خواسته تا روسيه را به تمديد قرارداد 
صادارت غلات تشويق كنند.  وزير خارجه اوكراين 
در پايتخت كامبوج، مقابل خبرنگاران گفت: »من 
اعضاي آسه آن را فرا مي خوانم تا هر اقدام ممكني 
را براي جلوگيري روس��يه از بازي با گرسنگي دنيا 

انجام دهند.«

   توقيف محموله هاي روسيه
براي كشورهاي فقير علاوه بر غلات روسيه، كودهاي 
كشاورزي اين كش��ور نيز اهميت حياتي دارند. در 
حال حاضر محموله هاي صادراتي كود از روس��يه 
در بنادر هلند، استوني و بلژيك زمينگير شده اند. 
خبرگزاري ت��اس به نقل از ش��ركت توليد كننده 
كودهاي كشاورزي، »اولارچيم يراكالي« نوشته اين 

محموله ها بايد به آفريقا فرستاده شوند.
تاس از قول دميتري كونيايف، رييس اين شركت 
نوشته ش��ركت مزبور در حال همكاري با سازمان 
ملل اس��ت تا براي ارسال رايگان بيش از ۲۶۲ هزار 
تن كودهاي معدني كه در اروپا ضبط ش��ده است، 
به آفريقا برنامه ريزي كند. هلند روز جمعه گذشته 
۱۱ نوامبر اعلام كرد كه بنا به درخواس��ت سازمان 
ملل اجازه ارسال يك محموله ۲۰ هزار تني كود از 
روس��يه به مالاوي در جنوب شرقي آفريقا را صادر 
كرده است. اين محموله به دليل تحريم عليه يك 
فرد روسي كه نامش ذكر نش��ده، در بندر روتردام 
ضبط شده بود. ش��رط آزاد شدن اين محموله اين 
اس��ت كه اين فرد روس و ش��ركت روس��ي تحت 
تحريم هيچ درآمدي از اين معامله كس��ب نكنند.  
خبرگزاري تاس به نقل از كونيايف، رييس شركت 
توليدكننده كودهاي معدني نوش��ته اين قرارداد 
براي ص��ادرات كودهايي كه در بنادر هلند، بلژيك 
و استوني مصادره شده اند معتبر است. او جزيياتي 
درباره مقادير كودهاي ضبط شده در هريك از اين 
كشورها و نيز مقاصد مشخص صادرات در آفريقا را 

ذكر نكرده است. 

آخرين روند بازار طلا و ارز نشان مي دهد

سرپيچي طلا از دلار

 تهران نپذيرفت منابع استراتژيك خود را واگذار كند
سفير اسبق ايران در تركيه معتقد است: ايران همواره 
اعلام كرده ح��ق ترانزي��ت را مي پ��ردازد، اما منابع 
اس��تراتژيك خ��ود را در اختيار هيچ كش��وري قرار 
نمي دهد ت��ا از اين طري��ق بازاريابي كن��د. در اواخر 
سپتامبر امس��ال، انفجارهاي مرموز به خطوط لوله 
زيردريايي نورد اس��تريم ۲ در درياي بالتيك آسيب 
رس��اند و موج هاي بزرگي را ايجاد كرد و به ش��دت بر 
ظرفيت عملياتي خطوط لوله انتقال گاز طبيعي روسيه 
به آلمان تأثير گذاش��ت. براي بسياري از تحليلگران، 
اين حادثه نقطه عطفي در روابط انرژي مسكو و اروپا 
در اوج درگيري ه��اي طاقت فرس��ا در اوكراين بوده و 
نياز روس ها به يافتن مسيرهاي جايگزين و دور زدن 
آب هاي سرزميني اروپا را افزايش داده است. ولاديمير 
پوتين، رييس جمهور روسيه در يك نشست منطقه اي 
در قزاقستان در ۱۳ اكتبر گفت: اگر تركيه و خريداران 
احتمالي ما در كش��ورهاي ديگر علاقه مند باش��ند، 
مي توانيم يك سيستم خط لوله گاز ديگر بسازيم و يك 
هاب گازي در تركيه براي فروش به كشورهاي ديگر 
به ويژه اروپايي ها در نظر بگيريم. پيش��نهاد پوتين در 
جريان ديدار وي با رجب طيب اردوغان، رييس جمهور 
تركيه مطرح شد كه پيشنهاد كرده بود نقش ميانجي 
واسطه ميان مسكو و كيف را براي پايان دادن به جنگ 
اوكراين ايفا كند. آنكارا به پيشنهاد پوتين در مورد هاب 
گاز پاسخ مثبت داده است. تركيه در سال هاي گذشته 
گاز قابل توجهي از روس��يه از طريق چند خط لوله به 
نام هاي ترك اس��تريم و بلو استريم كه از درياي سياه 
مي گذرد، دريافت كرده است. آنچه اكنون مهم است 
اينكه اروپا درگير بحران گاز است. مصرف كنندگان از 
قيمت هاي بالا آسيب ديده اند و سياستمداران نگران 
تأمين منابع كافي براي فصل زمستان هستند. از سوي 
ديگر، روس��يه بايد پس از حمله نورد استريم، مسير 
جديدي براي رس��اندن گاز خود به مصرف كنندگان 
اروپايي پيدا كند. ضمن اينكه به نظر مي رسد روسيه 
مي خواهد از پيشنهاد هاب گاز براي ايجاد شكاف بين 

تركيه و ناتو استفاده كند. روسيه مي خواهد تا آنجا كه 
مي تواند گاز را از طريق تركيه به اروپا منتقل كند تا از 

سهم خود در بازار محافظت كند.
درحالي كه تركي��ه مي خواهد يك هاب گاز باش��د، 
چند چالش وجود دارد كه بايد به آنها توجه ش��ود. به 
گفته كارشناس��ان انرژي، براي تبديل ش��دن به يك 
ه��اب گاز، چندي��ن منبع تأمين باي��د از جهت هاي 
مختلف و مسير هاي تحويل مختلف در يك مكان كه 
كش��ور مركز قادر به تجارت گاز باشد، همگرا شوند و 
توافق هاي تجاري با شركت هاي مختلف از كشورهاي 
ديگر را ممكن كن��د. همچنين بايد قوانين چگونگي 
تبديل شدن به هاب گاز را تعيين و اجرا كند. به اضافه 
اينكه با گاز يك منبع نمي توان به هاب گاز تبديل شود، 
موضوعي كه ايران به عنوان يك��ي از مبادي دريافت 
گاز آنكارا تاكنون اين برنامه را نپذيرفته و حاضر نشده 
بازيگري نقش صادركننده گاز ب��ه اروپا را به ترك ها 
واگذار كند. با توجه به جميع جهات اينكه آيا اين روياي 

بلندپروازانه آنكارا براي هاب شدن و برنامه روسيه كه به 
هر مسيري از جمله ميدان دادن به تركيه براي تداوم 
حضور گازي در اروپا متوسل مي شود، تحقق يافتني 
است سوالي اس��ت كه سفير اسبق ايران در تركيه در 
پاسخ به آن معتقد است: قطعا اين برنامه روسيه براي 
نقش دادن به تركيه در بازار گاز موقتي است و اگر هم 
اجرا ش��ود بدون چالش نخواهد بود زيرا اتحاديه اروپا 
حاضر نيس��ت امنيت انرژي خود را به كشوري ثالث 
بسپرد. فيروز دولت آبادي در گفت وگو با ايلنا، درباره 
تلاش روسيه براي اينكه تركيه تبديل به هاب گازي 
منطقه شود، اظهار داش��ت: اين برنامه شدني نيست 
و حت��ي اگر تحقق يابد يك اقدام موقت اس��ت، هيچ 
كشوري حاضر نيست برتري ژئوپليتيكي خود را آن 
هم در صنعت گاز به كشور ديگري واگذار كند. روسيه 
در بلندمدت چنين كاري را انجام نمي دهد، اين موضوع 
در نهايت ممكن است يك برنامه كوتاه مدت باشد كه به 
اين سرعت اتفاق نمي افتد. ضمن اينكه اكنون اتحاديه 

اروپا نياز زمستاني خود را ذخيره كرده و مساله حادي 
ندارد.  وي با بيان اينكه موضوع انتقال گاز روس��يه از 
تركيه به اروپا موضوعي كوتاه م��دت و امكان تحقق 
اينكه آنكارا بتواند خطوط خود را به صورت گسترده به 
اروپا متصل كرده و گاز را به اين كشورها برساند بسيار 
كم است، گفت: اهداف تركيه بلندپروزانه است اما اروپا 
هم تاكنون نپذيرفته كه از تركيه گاز ديگر كشورها را 
خريداري كند زيرا براي اتحاديه اروپا هم امنيت ندارد 
كه با يك واسطه قرارداد منعقد كند كه هر لحظه ممكن 
است صادركننده قرارداد را لغو يا به هر دليلي متوقف 
كند.  س��فير اس��بق ايران در تركيه خاطرنشان كرد: 
تركيه با ايران نيز مذاكراتي براي دريافت گاز داشته و 
مش��كل اين بود كه ترك ها در نظر داشتند گاز را از ما 
خريداري كرده و خودشان به اروپا صادر كنند كه اين 
مورد قبول ايران نبوده و همواره اعلام كرده حق ترانزيت 
را مي پردازد اما منابع استراتژيك خود را در اختيار هيچ 

كشوري قرار نمي دهد تا از اين طريق بازاريابي كند. 
وي درب��اره تاثير هاب ش��دن تركيه ب��ر برنامه هاي 
صادرات گاز ايران تصريح كرد: قطعا اين برنامه ها روي 
ايران تاثيري ندارد زيرا ايران در داخل با ناترازي انرژي 
مواجه اس��ت و اصلا ظرفيتي به خصوص در زمستان 
براي صادرات ندارد، آن ميزاني هم كه موجود اس��ت 
گاها دچار مشكل مي شويم، موضوع ديگر اينكه اگر 
مسوولان كش��ور روي اين موضوعات متمركز شوند 
براي ايران مسيرهاي جايگزين براي صادرات گاز به 
اروپا وجود دارد و از دست رفتن احتمالي مسير تركيه 
مشكل خاصي ايجاد نمي كند.  دولت آبادي تاكيد كرد: 
در هر ح��ال اين برنامه براي ايران خطر خاصي ندارد، 
زيرا ظرفيت جديد گازي ايجاد نشده فقط اين گاز قبلا 
از مسير روس��يه به اروپا مي رفت اكنون احتمال دارد 
تركيه جايگزين شود. بنابراين اين موضع باعث نگراني 
ايران نيست، مواضع تهران هم در خصوص برنامه گازي 
از مسيرهاي غيرترانزيتي متقن و جدي است و مسير 
جايگزين ديگري غير از تركيه براي ورود به اروپا داريم.

مسكو سكوي بلندپروازي هاي گازي آنكارا شد



روز ش��نبه كه س��ازمان بورس مراس��م رونمايي از 
صندوق املاك و مستغلات را برگزار كرد. بر اساس 
گفته هاي مسوولان ش��ركت كننده در اين مراسم 
قرار است كه مسكن به صورت متري و سانتي متري 
در بورس فروخته ش��ود. هنوز جزيياتي از اين طرح 
منتشر نشده و مشخص نيست مسوولان قرار است 
چه كاري انجام دهند اما به طور كلي قرار است خانه 
به صورت مت��ري در بورس فروخته ش��ود. فروش 
متري مسكن ش��ايد در وهله اول ايده خوبي باشد 
اما در كليت مشكل دارد. مگر مي شود يك متر يك 
متر خانه خريد و در نهايت خانه دار شد؟ چند سال 
طول مي كشد كه يك فرد خانه دار شود؟ 20 سال؟ 
30سال؟ چطور مي شود فردي در عرض 10 سال متر 
متر خانه بخرد و در نهايت صاحبخانه ش��ود؟ يعني 
مسوولان اقتصادي كشور ده ها سال يك خانه براي 
يك فرد نگه مي دارند كه به صورت متري خانه بخرد؟ 
اصلا شايد فردي تنها توان خريد دو متر از يك خانه 
را داشته باشد آن وقت بقيه خانه چه مي شود؟ به فرد 
ديگري مي رسد و اجاره بها به آن فرد تعلق مي گيرد؟ 
بخ��ش عمده اي از صن��دوق املاك مبهم اس��ت و 
مشخص نيست كاربرد آن چيست و سرمايه گذاران 
را چگون��ه صاح��ب خان��ه مي كند. چ��را كه بحث 
ارزش گذاري و انتخاب منطقه يكي از موارد مهمي 
است كه بايد به آن توجه داشت و به واسطه آن معامله 
انجام داد. سازمان بورس بايد يك رويكرد مشخص 
درخصوص اين موضوع داشته باشد يعني نوع عرضه 
و شرايط آن را تعيين كند. اما به طور كلي با شرايط 
اوليه و اخبار موجود به نظر مي رسد كه اين صندوق 
چندان موفق نباش��د. زيرا سرمايه گذاران بورسي و 
كارشناسان اين حوزه نسبت به اين صندوق اميدوار 
نيستند و تا زمان مشخص نشدن وضعيت احتمالا از 

اين صندوق اسقبالي نشود.

   تنها راه خانه دار شدن نيست!
ناصر ذاكري در يادداشتي نوشت: راه اندازي صندوق 
س��رمايه گذاري ام��لاك و مس��تغلات جديدترين 
تدبيري اس��ت كه متوليان امر براي اصلاح سازوكار 
خانه دارشدن متقاضيان مس��كن انديشيده و قصد 
انجام��ش را دارند. آن��ان مي گويند ب��ازار املاك و 
مستغلات در دهه هاي گذشته با بازدهي بالا همراه 
با ريسك پايين منافع زيادي را نصيب سرمايه گذاران 
كرده  است. اما نكته اين اس��ت كه اقشار كم درآمد 
چون با منابع مالي  اندك ش��ان نمي توانستند وارد 
اين بازار بش��وند، از چنين سودي بي نصيب مانده و 
از بابت افزايش قيمت مسكن در طول زمان متضرر 
ش��ده اند. از ديد متولي��ان امر راه ان��دازي صندوق 
املاك و مس��تغلات اين فرصت را در اختيار اقشار 
كم درآم��د مي گذارد كه آنها هم متناس��ب با منابع 
مالي ان��دك خ��ود از افزايش قيمت املاك س��ود 
كس��ب بكنند. اما به راس��تي آيا با اين تدبير كمكي 
به اقش��ار نيازمند فاقد مس��كن خواهد شد؟ در اين 

ب��اب چند نكته مهم گفتني اس��ت:  1- ارايه چنين 
اس��تدلالي از جانب مس��وولان در اص��ل اعترافي 
تلخ به اين واقعيت اس��ت كه شرايط خاص اقتصاد 
كشور و به ويژه بازار املاك و مستغلات در دهه هاي 
گذشته منجر به افزايش فاصله طبقاتي شده است. 
صاحبان نقدينگي بالا اين فرصت را داشته اند كه با 
خريد املاك، نه تنها از تورم دورقمي متضرر نشوند، 
بلكه سود سرشاري هم كسب كرده اند، اما صاحبان 
نقدينگي هاي اندك همواره با پاي پياده سوار تيزپاي 
مس��كن را دنبال كرده و به گردش نرس��يده اند. به 
بيان ديگر بي توجهي مس��وولان ب��ه تحولات بازار 
املاك و مستغلات موجب شده ابعاد فقر در جامعه 
امروز ايران گس��ترش ج��دي و نگران كننده بيابد.  
2- بي ترديد اجراي اين طرح منافعي را نصيب اقشار 
كم درآمد خواهد كرد؛ زيرا آنان متناس��ب با ميزان 
نقدينگي شان در س��ود ناشي از افزايش آتي قيمت 
املاك سهيم مي شوند. اما بيش��ترين سود نصيب 
دارندگان املاك و فروش��ندگان خواهدشد؛ زيرا با 
تزريق نقدينگي به بازار املاك، ارزش دارايي هايشان 
با سرعت بيشتري نسبت به گذشته افزايش خواهد 
يافت. ب��ه بيان دقيق تر برن��دگان اصلي اجراي اين 
طرح نيز همچون طرح هايي از نوع افزايش س��قف 
وام مس��كن، فروش��ندگان و مالكان مستغلات اعم 
از اشخاص حقيقي يا حقوقي و نه متقاضيان واقعي 
مس��كن خواهند ب��ود. گفتني اس��ت در دهه هاي 
گذش��ته هر بار به  دنبال افزايش قيمت مسكن و در 

نتيجه عدم كفايت منابع مالي متقاضيان، صاحبان 
مستغلات امكان به اصطلاح تبديل به احسن دارايي 
خود را از دست داده اند، افزايش سقف وام مسكن به 
دادشان رس��يده و به قيمت افزودن بر بدهي آينده 
خريداران، امكان فروش املاك و ادامه دادن به اين 
چرخه معيوب ثروت اندوزي را ب��ه آنان هديه داده  
اس��ت.  وي در ادامه به ش��رق گفت كه مدافعان اين 
طرح مي گويند در كشورهاي ديگر تجربه راه اندازي 
صندوق ام��لاك و مس��تغلات آزموده  ش��ده و اثر 
تورمي نداشته  اس��ت. آنان توجه ندارند كه شرايط 
اقتص��ادي امروز جامعه ما هم از نظر حاكميت تورم 
دورقم��ي و هم از نظر س��نگيني وزن بازار املاك و 
مستغلات نسبت به كل اقتصاد با شرايط اقتصادي 
كش��ورهايي كه در دهه هاي گذش��ته اين تدبير را 
به كار گرفته اند، متفاوت اس��ت. ب��ا راه اندازي اين 
صندوق ها در كشورمان منابع نقدي بيشتري جذب 
بازار املاك ش��ده و موجبات افزايش قيمت مسكن 
را فراهم خواهد آورد و به  دنبال آن تش��ديد جريان 
تورمي اتفاق خواهد افتاد. ممكن است افزايش نرخ 
تورم ناشي از افزايش ورود نقدينگي به بازار املاك 
و مس��تغلات خيلي چشمگير نباش��د، اما انكار اين 
اثر تورمي نش��ان از نگاه غيركارشناسي به موضوع 
دارد. 4- يكي از اه��داف راه اندازي صندوق، كمك 
به اقشار كم درآمد اس��ت كه بتوانند با منابع نقدي 
اندك خود هم از عايدي بازار املاك بهره مند شوند. 
اما اين ط��رح درواقع موجب كاهش فاصله طبقاتي 

نمي ش��ود؛ زيرا عواي��د آن بين همه اقش��ار جامعه 
متناسب با نقدينگي اي كه وارد بازار املاك كرده اند، 
توزيع مي ش��ود. در بهترين حالت، اين طرح ممكن 
است موجب كاهش سرعت روند فقيرتر شدن اقشار 
كم درآمد بشود.  5- راه اندازي صندوق هاي املاك 
و مستغلات به عنوان يك ابزار مالي جديد مي تواند 
تحرك��ي هرچند كوچ��ك در بازار س��رمايه ايجاد 
كند و به س��هم خ��ود اميدواري را ب��ه معامله گران 
بورس بازگرداند.  6- ط��رح راه اندازي صندوق هاي 
س��رمايه گذاري مسكن و س��اختمان كه با چندين 
سال تأخير عاقبت در سال 1393 رونمايي شد نيز 
هدفي تقريبا مشابه اين طرح جديد را دنبال مي كرد، 
اما به  نظر نمي رسد مطالعه اي آسيب شناسانه درباره 
دس��تاوردهاي مثبت و منفي آن طرح انجام گرفته 
و يافته ه��اي آن در تدوين ط��رح جديد به  كار رفته 
  باش��د؛ زيرا متولي��ان امر و تحليلگران در بررس��ي 
اين طرح جديد اشاره اي به وجود چنين مطالعاتي 
ندارند.  با عنايت به نكات فوق، مي توان ادعا كرد طرح 
راه اندازي صندوق هاي املاك و مستغلات هرچند 
رونقي نس��بي در بورس ايجاد كرده و منافع اندكي 
نصيب اقش��ار كم درآمد خواهد كرد، اما هرگز چاره 
كار نيست و نمي تواند گره از كار فروبسته نيازمندان 
مسكن بگشايد. چاره كار منحصرا مقابله با تقاضاي 
سفته بازانه و تلاش براي آن از بازار مسكن و هدايت 
س��يلاب نقدينگي به سمت س��اير بازارها و به ويژه 

سرمايه گذاري در بخش مولد اقتصاد است. 
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كاهش سهم دولت در
دو باشگاه استقلال و پرسپوليس

ايسنا| حسين قربانزاده با اش��اره به فرآيند واگذاري 
سهام دو باشگاه استقلال و پرسپوليس اظهار كرد: پرونده 
واگذاري به هيات واگذاري مي رود و بايد تصميم گيري 
ش��ود 1۷ درصد يا 51 درصد از سهام باشگاه ها واگذار 
شود. درواقع سهام باشگاه ها يا در بلوك هاي 1۷ درصدي 
يا به صورت يكجا و در يك بل��وك 51 درصدي واگذار 
مي شود. بايد دراين مورد تصميم گيري صورت بگيرد و 
نتيجه آن حدود دو هفته آينده مشخص مي شود. وي با 
تاكيد بر اينكه سهم دولت در دو باشگاه مذكور به زير 51 
درصد مي رسد، گفت: زمان دقيق آن هنوز قابل مشخص 
نيست. البته دو تيم تا پايان سال براي بارگذاري مدارك 
فرصت دارند اما مشكل در مالكيت مشترك آنها است. 
تلاش مي ش��ود بعد از هيات واگذاري، مزايده برگزار و 
فرآيند واگذاري زودتر انجام شود. بر اساس اين گزارش، 
فرايند واگذاري سرخابي ها بالاخره و پس از وعده هاي 
طول و دراز، زمستان س��ال گذشته انجام شد و بر اين 
اساس پذيره نويسي هم صورت گرفت و اكنون شاهد 
معامله سهام باشگاه ها در بازار فرابورس هستيم. البته به 
نظر مي رسد با وجود طي شدن فرآيند مذكور همچنان 
دو باش��گاه با چالش حضور در آسيا دست و پنجه نرم 
مي كنند، چراكه مالكيت آنها مش��ترك است. در واقع 
يكي از مهم ترين مشكلات استقلال و پرسپوليس براي 
اخذ مجوز حرفه اي، مالكيت مشترك اين دو باشگاه است 
كه در اختيار وزارت ورزش قرار دارد. سال گذشته زماني 
كه سرخ آبي ها از آسيا حذف شدند عنوان شد كه سهام 
اين دو باشگاه تا بيش از 50 درصد واگذار خواهد شد تا 
اينگونه ديگر وزارت ورزش مالكيت قطعي دو باشگاه را به 
صورت 100 درصدي در اختيار نداشته باشد. با اين حال 
با وجود اينكه حدود 10 درصد از سهام اين دو باشگاه در 
بورس واگذار شد، وعده ها براي واگذاري بلوكي باقيمانده 
سهام هنوز عملي نش��ده است. ليگ قهرمانان فصل 
جديد با تغيير تقويم مسابقات قرار است مرداد سال 
1402 آغاز شود و پرسپوليس و استقلال براي حضور 
در اين مسابقات تا اواسط بهمن 1400 فرصت دارند 
تا مدارك خود براي اخذ مجوز حرفه اي را ارايه كنند. 
در اين راس��تا رييس فدراسيون فوتبال روز گذشته 
از حل مشكل سرخ آبي هاي تهراني براي حضور در 

ليگ قهرمانان آسيا تا 20 روز آينده خبر داده است.

بورس املاك در چه شرايطي 
بيشتر سود مي دهد؟

خش��ايار باقرپور درب��اره آغ��از معام��لات صندوق 
سرمايه گذاري املاك و مستغلات اظهار كرد: تقريبا 
دو س��ال قبل بحث بورس املاك و مستغلات مطرح 
شد كه واكنش هاي متفاوتي را در پي داشت؛ زيرا در آن 
مقطع مساله تضييع دارايي هاي مردم در بورس اتفاق 
افتاده بود و اغلب كارشناسان گفتند هرچه تحت عنوان 
بورس بخواهد وارد فض��اي اقتصادي عمومي جامعه 
شود با شكست مواجه مي شود. بر اين اساس هم اكنون 
صندوق املاك و مستغلات را ذيل فرابورس رونمايي 
كردند. وي افزود: صندوق املاك و مستغلات تفاوت 
عمده اي با صندق زمين و س��اختمان دارد؛ صندوق 
املاك و مس��تغلات ب��ر روي س��اختمان هاي آماده 
بهره برداري تمرك��ز دارد. در حالي كه صندوق زمين 
و س��اختمان به پروژه هايي مي پردازد كه قرار اس��ت 
ساخته شود و يك فضاي توليدي به صنعت ساختمان 
مي دهد. اين كارشناس بازار مسكن با اشاره به عرضه 
يك س��اختمان اداري 900 متري در شمال تهران در 
قالب صندوق املاك و مس��تغلات گفت: اعلام شده 
كه پروژه هايي از اين دست قرار است از دو محل شامل 
اجاره و افزايش قيمت س��اختمان به سهامداران سود 
بدهد. س��وال اين است كه اگر اين پروژه ها ذاتا سودده 
بودند آيا بدون مشتري مي ماند كه بخواهد وارد بورس 
شود؟ به نظر مي رسد برخي از اين املاك روي دست 
مالكان مانده است، بنابراين شايد نتواند ارزش افزوده  قابل 
توجهي براي سهامدار ايجاد كند. باقرپور خاطرنشان 
كرد: نكته ديگر بحث P به R اس��ت كه ارزش و جايگاه 
سرمايه گذاري روي ملك نسبت به درآمد از محل اجاره 
و ميزان توجيه پذيري آن را نشان مي دهد. تا سال هاي 
متمادي اين نسبت در محدوده عدد 20 قرار داشت كه با 
رشد قيمت ها در سال هاي اخير اين نسبت تا 40 افزايش 
پيدا كرد. يعني ارزش سرمايه گذاري ملك به نيت درآمد 
از اجاره نصف شد. با رشد اجاره بها در يك سال گذشته 
اجاره بها 1.۷ برابر قيمت مسكن رشد كرده و P به R به 
عدد 30 رسيده اما هم چنان 50 درصد نسبت به گذشته 
در ضرر است. يعني كسي كه به قصد اجاره نسبت به 
خريد ملك سرمايه گذاري مي كند در مقايسه با چهار 
سال قبل سود كمتري مي برد. وي تصريح كرد: با اين 
اوصاف، سرمايه گذاري در صندوق املاك و مستغلات 
به قصد دريافت سود اجاره توجيه اقتصادي بالايي ندارد. 
مضافا اينكه وقتي اجاره بها افزايش يابد جامعه متضرر 
مي شود. از محل افزايش قيمت مسكن نيز با تورمي كه 
ما سعي مي كنيم مهارش كنيم بايد سهامدار سود ببرد. 
هردو اين موارد به ضرر جامعه و خود سهامداران است. از 
طرف ديگر پس از كسر هزينه ها سود تخصيص مي يابد؛ 
زيرا درص��دي از درآمدها صرف مديري��ت اين طرح 
مي ش��ود كه عايدي چنداني براي سهامدار ندارد. اين 
كارشناس بازار مسكن، بهبود شرايط اقتصادي و كنترل 
قيمت مسكن را ضروري دانست و گفت: طرح هايي مثل 
صندوق املاك و مستغلات، جرياني برخلاف كنترل 
تورم را ايجاد مي كند. مدل هاي خارجي اين طرح ها 
وجود دارد ك��ه موفق بوده اما نباي��د هر چيزي كه 
هرجاي دنيا بوده عينا كپي كنيم، صندوق هاي املاك 
در جهان شرايط باثبات تري دارند. پس كپي برداري 
از طرح هاي آنها الزامات خاص خود را دارد. باقرپور، 
راهكار درس��ت را استفاده از تعاوني هاي توزيعي در 
بخش املاك دانست و گفت: املاك و مستغلات بايد 
به تعاوني هاي توزيعي سپرده شود. شأن تشكل هاي 
مردم نهاد و مشخصا تعاوني هاي توزيعي و تعاوني هاي 
خدمات و پشتيباني بحث نگهداري و بهره برداري 

است. بنابراين سرمايه دچار هدررفت نمي شود. 

افزايش كارايي بازار مشتقه با 
معرفي قراردادهاي اختيار آتي

سنا| معين محمدي پور، سرپرست مديريت مطالعات 
اقتص��ادي و امور بين المل��ل ب��ورس كالاي ايران در 
يادداش��تي نوش��ت: دارايي پايه قراردادهاي اختيار 
معامله زعفران در بورس كالا براي سررسيدهاي جديد 
تغيير كرده و در فرآيند تسويه نهايي قراردادهاي آتي 
جايگزين گواهي سپرده كالايي شده است. اين تغيير 
موجب نزديك شدن فرايندهاي معاملاتي اين ابزار با 
نمونه هاي موجود در بورس هاي كالايي معتبر جهان 
مي شود و امكانات جديدتري را در اختيار معامله گران 
قرار خواهد داد. انتخاب قرارداد آتي به عنوان دارايي پايه 
اختيار به اين معني است كه اعمال هر اختيارمعامله 
منجر به باز شدن يك موقعيت تعهدي در بازار قرارداد 
آتي براي طرف هاي اختيار خواهد شد. در صورتي كه 
در حالت ساده كه كالا دارايي پايه باشد، اعمال اختيار 
منجر به جابه جايي كالا ميان طرف هاي معامله مي شود. 
به عنوان مثال دارنده اختيار خريد، بابت هزينه اي كه 
پرداخت كرده، اين حق را به دس��ت م��ي آورد كه در 
صورت تمايل در سررسيد وارد موقعيت خريد آتي با 
قيمتي مشخص يعني قيمت اعمال شود. يك اختيار 
خريد زعفران با قيمت اعمال 40 هزارتومان با سررسيد 
15 اسفند كه روي آتي اسفند تعريف شده است، اين 
امكان را به دارنده اختيار مي دهد كه در صورت اعمال 
اختيار در تاريخ 15 اس��فند، وارد موقعيت خريد آتي 
سررسيد اسفند با قيمت 40 هزارتومان شود، حتي اگر 
در اين تاريخ قيمت آتي در بازار بيش از اين رقم باش��د 
در صورتي كه قيمت آتي در 15 اسفند در بازار پايين تر 
از اين رقم باشد، اعمال اختيار به ضرر دارنده آن خواهد 
بود و از نظر بورس كالا اعمال در اين شرايط امكان پذير 
نيست. البته اين نكته را بايد متذكر شد كه در خصوص 
ابزارهاي مش��تقه در دنيا تفاوت جدي در استقبال از 
ابزارها به وضوح ديده مي شود؛ به طوري كه قراردادهاي 
آتي در حوزه كالاه��ا پُرطرفدار اس��ت و قراردادهاي 
اختيارمعامله در حوزه س��هام بسيار مورد معامله قرار 
مي گيرد. همين امر نيز باعث ش��ده است كه برخلاف 
عمده موارد قابل مشاهده در خصوص اختيارمعامله هاي 
س��هام كه دارايي پايه اختيار مستقيماً سهام شركت 
انتخاب مي شود، تقريبا در تمامي اختيارمعامله هاي 
كالايي در بورس هاي معتب��ر، دارايي پايه قرارداد آتي 
انتخاب مي شود. رويكرد استفاده از قراردادهاي آتي به 
عنوان دارايي پايه از اين جهت بيشتر در حوزه كالاها 
مورد اس��تقبال قرار گرفته اس��ت كه بازيگران اصلي 
بازار در واقع بازيگران آتي هستند كه به منظور پوشش 
ريس��ك فعاليت هاي خود يا تعريف اس��تراتژي هاي 
پيچيده و متنوع معاملاتي نيازمند قراردادهاي اختيار 
هستند. پيش از اين ارتباط ميان آتي و اختيارمعامله 
به صورت دقيق برقرار نبود و از همين روي معامله گران 
نمي توانستند استراتژي ها را به نحو كارا ميان سه بازار 
نقد و آتي و اختيار برقرار كنند. با معرفي اختيار مبتني 
بر آتي رابطه اختيارمعامله و آتي در سررس��يد به طور 
كامل ايجاد شده و در نتيجه چندين استراتژي جديد 
ميان دو بازار قابل استفاده خواهد شد. همچنين تعريف 
اختيار معامله مبتني بر قراردادهاي آتي باعث مي شود 
كه خريداران اختيار به جاي نوسان هاي قيمتي دارايي 
پايه كالايي، از نوسان بازار آتي دارايي پايه مذكور سود 
اخذ كنند. در اين روش معامله گران مي توانند خود را 
در برابر انتظارات بازار نس��بت به قيمت كالاي خاص 
بيمه كنند، منظور از انتظارات بازار نس��بت به قيمت 
دارايي خاص همان عرضه و تقاضايي است كه موجب 
شكل گيري معاملات در بازار آتي مي شود. مزيت مهم 
ديگر اختيار مبتني بر آتي اين است كه معامله گران در 
سررسيد اختيار معامله و در صورت اعمال اختيار توسط 
خريدار مي توانند تنها با داشتن وجه تضمين قرارداد آتي، 
اقدام به اخذ موقعيت در بازار آتي كنند و در بازار اختيار 
تسويه ش��وند. در حالي كه در روش قبلي، در صورت 
اعمال اختيار توسط خريدار، خريدار يا فروشنده مجبور 
به تامين كل ثمن معامله يا كل دارايي پايه مي شدند. در 
روش جديد به منظور تسويه در بازار اختيار، مابه التفاوت 
قيمت اعمال و قيمت تسويه قرارداد آتي ضربدر اندازه 
قرارداد آتي از فروشندگان اختيار به خريداران آن منتقل 
مي شود. پس از تسويه در بازار اختيار، طرف هاي معامله 
كه وجه تضمين قرارداد آتي را تأمين كرده اند، وارد بازار 
آتي مي ش��وند. پس از آن يا در بازار آتي باقي مي مانند 
و در سررس��يد آتي كالا را جابه جا مي كنند يا زودتر با 
اخذ موقعيت معكوس از بازار خارج مي شوند. در نتيجه 
برخلاف تصور كه به نظر مي رسد فرآيند تسويه پيچيده تر 
خواهد شد، اين رويكرد جديد به شدت فرآيند تسويه در 
قراردادهاي اختيار را تسهيل و كم هزينه تر خواهد كرد.

رشد سودآوري فولادي ها با 
كاهش اختلاف نرخ ارز نيما با آزاد

بازارسرمايه| يكي از انتقادات جدي اين روزهاي 
فعالان بازار سرمايه به اختلاف فاحش نرخ ارز در 
س��امانه نيما با بازار آزاد است. به نظر فعالان بازار 
س��رمايه كاهش اين فاصله، باعث افزايش درآمد 
و بالتبع حاشيه س��ود صنايع صادرات محور بازار 
سرمايه خواهد شد. نعمت اله محسني، كارشناس 
صنعت ف��ولاد ضمن انتق��اد از اخت��لاف نرخ ارز 
نيمايي با ب��ازار آزاد، در اين خص��وص بيان كرد: 
حدود 40 درصد از درآمدهاي صنعت فولاد مربوط 
به درآمده��اي صادراتي اس��ت. طبيعتاً كاهش 
اختلاف نرخ ارز در سامانه نيما با بازار آزاد، منجر به 
افزايش درآمدهاي صادراتي شركت هاي فولادي 
خواهد شد. به نظر مي رسد اگر حجم صادرات در 
محدوده 6 ماهه اول س��ال حفظ شود، با افزايش 
10 درصدي نرخ ارز در سامانه نيما، درآمد صنعت 
فولاد 5 درصد رش��د خواهد كرد. وي اضافه كرد: 
البته صنعت فولاد كشور ما پتانسيل افزايش حجم 
صادرات به ويژه در مورد محصولاتي همچون نورد 
را ني��ز دارد و در صورت افزاي��ش حجم صادرات، 

درآمدهاي صادراتي رشد بيشتري خواهد كرد.

»تعادل«گزارشميدهد

سانتي متري خانه دار شويد

بورس درگير بودجه سال آتي
كارشناس��ان و فع��الان اقتصادي عقدي��ه دارند كه 
افزايش قيم��ت دلار نيمايي و موضوع بودجه س��ال 
آتي و تعيين نرخ ها مي تواند تاثير بس��زايي در بورس 
و روند معاملات داش��ته باشد. فاصله قيمت بين دلار 
نيمايي و آزاد براي بورس بسيار مهم است چرا كه در 
برخي روزها فاصله قيمتي دلار بازار آزاد و نيمايي به 
محدوده 10 هزار تومان رسيده بود و اين تفاوت قيمت 
شديد در بلندمدت سيگنال منفي براي بازار سرمايه 
است. از سوي ديگر قيمت دلار نيمايي روند افزايشي 
را به صورت آرام ش��روع كرده كه عدم تعيين قيمت و 
روند صعودي ادامه دار ممكن اس��ت به بورس آسيب 
بزند. مساله مهم تعيين قيمت دلار در بودجه است كه 

مي تواند روند معاملات بورس را تغيير دهد.
از س��وي ديگر وضعيت گاز نيز مي تواند تاثير مهمي 
داش��ته باش��د چرا كه هر س��ال صنايع با قطعي گاز 
مواجه اند. به همين واسطه بازار سرمايه نيز زيان مي كند 
يعني ميزان توليد صنايع كاهش مي يابد و اين كمبود 
محصول قيمت آن را بالا ميبرد اين افزايش قيمت به 
بورس هم مي رسد؛ اما نكته اساسي اينجاست كه اين 
افزايش قيمت در بورس به واسطه ارزندگي نيست و 
به واسطه كمبود محصول است. در نتيجه اين افزايش 
قيمت به ماهيت بورس آسيب وارد مي كند. از سوي 
ديگ��ر نرخ گاز صناي��ع نيز براي بورس مهم اس��ت و 
مي تواند روي قيمت پاياني محصول و وضعيت آن در 

بورس تاثير بگذارد.
مجيد عشقي؛ رييس سازمان بورس در پاسخ به سوالي 
در خصوص وضعيت بازار س��رمايه در لايحه بودجه 
گفت: از ابتداي كار تدوين لايحه بودجه س��ال آينده 
پيشنهادات بورسي مطرح و بندهاي لازم نيز در نظر 
گرفته شده است. مجلس ش��وراي اسلامي هم قول 
همكاري داده و اميدواريم لايحه بودجه سال 1402 
بهتر از سال 1401 باشد. در لايحه بودجه سال آينده در 
حوزه انرژي شركت ها افزايش قيمت نخواهيم داشت.

عشقي با اشاره به فعاليت حقوقي ها در بازار اظهار كرد: 
جلسه به حقوقي ها به صورت مستمر ادامه دارد. عمده 
معاملات حقوقي ها بلوكي است و خريد و فروش آنها 

به صورت مستمر رصد مي شود.
در س��وي ديگر در گزارش رس��انه ها آمده اس��ت كه 
»انتش��ار جزييات بودج��ه در نيمه دوم هر س��ال با 
خبرسازي هاي زيادي همراه است. در روزهاي اخير نيز 
با تغيير روند شاخص بورس، يك چشم فعالان بازار به 

نرخ دلار و كاموديتي ها و چشم ديگر به خبر هايي است 
كه از بودجه سال 1402 منتشر مي شود. تحليلگران 
بازار سرمايه پيش بيني مي كنند كه جزييات لايحه 
بودجه تاثي��ر زيادي بر روند صناي��ع در ماه هاي آتي 

خواهد داشت.
بودجه دولت هر سال توسط سازمان برنامه و بودجه 
كشور، تهيه و تنظيم مي شود و دولت موظف است تا 
15 آذر ماه لايحه بودجه را به مجلس تسليم كند. در 
روزهاي اخير و با نزديك شدن به موعد تقديم لايحه 
بودجه، مس��عود ميركاظمي رييس سازمان برنامه و 
بودجه اعلام كرد دولت در بودجه 1402 هيچ برنامه اي 
براي افزايش قيمت حامل هاي انرژي ندارد و افزايش 
200 هزار ميليارد توماني منابع هدفمندي يارانه ها با 
توجه به عدم افزايش قيمت حامل هاي انرژي در سال 
جاري و سال آينده، موهوم است و عدم تحقق اهداف 

را به دنبال خواهد داشت.
نمايندگان مجلس نيز تاكيد كردند كه پيش از ابلاغ 
لايحه بودجه، قانون برنامه هفتم توسعه تهيه و ابلاغ 
شود. ميركاظمي اعلام كرد پيش نويس بودجه هفته 
آينده براي بررسي و تصويب به دولت ارسال مي شود. 
او در سخنان خود به اين نكته اشاره كرد كه طبق قانون، 
تا 15 آبان  ماه بودجه ش��ركت هاي دولتي به مجلس 

تحويل داده شده است.

   گمانه زني درباره ميزان افزايش
 حقوق كارمندان

در اين ميان ارقام پيشنهادي سازمان برنامه و بودجه 
نيز منتشر ش��د كه گمانه زني هاي زيادي را به دنبال 
داش��ت. در اين ارقام پيش��نهادي صادرات نفت 1/2 
ميليون بشكه در روز با قيمت ۷0 دلار و با نرخ تسعير 
ارز برمبن��اي ETS اعلام ش��ده كه در س��ال جاري با 
قيمت 60 دلار بوده و نرخ ETS نيز در سال جاري 23 
هزار تومان اس��ت اما براي سال آينده 26 هزار تومان 

پيشنهاد شده است.
متوسط افزايش حقوق كارمندان 20 درصد پيشنهاد 
شده و بودجه عمراني نيز كه در سال جاري 519 هزار 
ميليارد تومان بود، براي سال آينده با كاهش شديدي 
به 2۸0 هزار ميليارد تومان رس��يده است. اين ارقام 
پيشنهادي و خبر عدم رشد قيمت حامل هاي انرژي 
باعث شده تا فعالان بازار بيش از پيش چشم به تاثيرات 
احتمالي بودجه سال آينده بر بازار سرمايه داشته باشند.

   لايحه بودجه چه تاثيراتي
 بر بازار سهام دارد؟

در لايحه بودجه ع��لاوه بر پيش بين��ي هزينه ها و 
درآمد ه��اي دول��ت و طرح هاي دولت��ي، عناويني 
مثل نرخ تعرفه هاي اعمالي ب��ر كالا هاي وارداتي، 
نرخ ماليات بر كسب و كار، بودجه عمراني و مسائل 
متعدد ديگري مطرح مي شوند كه مي توانند باعث 
ايجاد تغييرات مهمي در س��ودآوري ش��ركت هاي 
بورسي ش��وند. هر س��اله در بودجه كشور، قيمت 
فروش نفت به پالايشگاه ها اعلام مي شود كه معمولا 
95 درصد قيمت فوب ناحيه خليج فارس است. در 
صورتي كه اين مقدار كمتر شود، تاثيرات مثبتي بر 
سودآوري پالايشي ها خواهد داشت. قيمت فروش 
خوراك پتروشيمي ها به خصوص نرخ خوراك گاز 
طبيعي كه هر س��ال در بودجه تصويب مي شود، بر 
هزينه هاي شركت هاي پتروش��يمي تاثير خواهد 
گذاش��ت كه با نرخ تصويب قيم��ت دلار در بودجه 
مشخص مي شود.ش��ركت هاي استخراج كانه هاي 
فلزي ب��ه دليل انتفاع از حق بهره ب��رداري از منابع 
طبيعي موظف هستند هر س��اله بخشي از فروش 
خود را به خزانه داري كشور واريز كنند كه با تغيير 
اين ميزان، سودآوري اين شركت ها به شدت تحت 

تاثير قرار خواهد گرفت.

   نرخ ماليات در بودجه
نرخ ماليات ها در بودجه براي صنايع مختلف ممكن 
اس��ت هر س��ال تغيير داشته باش��د. اين تغيير نرخ 
ماليات نيز مي تواند براي صنايع تغييرات شديدي را 
در سودآوري آنها ايجاد كند. بخشي از بودجه دولت 
هر س��اله به عمران و آبادي كشور اختصاص مي يابد 
كه افزايش اين ميزان نيز مي تواند باعث رشد فروش 
شركت هاي سيماني و فولادي شود و حتي تاثيراتي 

را بر صنعت انبوه سازي دارد.
علاوه بر اين موارد، انتش��ار جزيي��ات لايحه بودجه 
مي توان��د باعث پيش بيني بهت��ر متغير هاي اقتصاد 
كلان مثل ت��ورم يا رش��د اقتصادي ش��ود كه خود 
ب��ر تصميم��ات فع��الان ب��ازار در خص��وص محل 
س��رمايه گذاري اثرگذار است. اوراق بدهي نيز كه هر 
ساله با توجه به مصوبات لايحه بودجه منتشر مي شود 
تاثيرات زيادي بر تورم و شرايط اقتصادي كشور دارد. 
ميزان مصوب انتش��ار اين اوراق براي سال آينده نيز 

از بخش هاي مهم لايحه بودجه به شمار مي رود كه 
تاثير بالايي بر بازار بورس نيز خواهد داشت.

   بورس زير سايه خبرهاي سياسي
بورس را مي توان بازاري تاثيرپذير از اخبار سياس��ي 
و اقتصادي دانست. به واسطه وجود اخبار سياسي و 
اقتصادي و حتي اجتماعي، ب��ورس تهران مي تواند 
تغييرات و نوس��ان زيادي را تجرب��ه كند. اين روزها 
همه بازارها خصوصا نرخ دلار روند افزايشي به خود 
گرفته و ش��اخص كل بازار نيز پله پله بالا مي رود. در 
ايران هم��واره آنچه اتفاق مي افتد با آنچ��ه از آمار و 
اعداد منتشر مي شود متفاوت است.  بنابراين به نظر 
نمي رسد كه سياست سركوب نرخ ارز با ادعاي وجود 
منابع ارزي بيش از نياز مفيد واقع شود، زيرا اين فنر 

آنچنان فشرده است كه ميل به آزاد شدن دارد.
اقتصاددانان معتقدند كه با توجه به افزايش دلار آزاد 
و به تبع آن دلار نيما، بحث بودجه و نرخ آن در 1402 
بسيار مهم و حياتي است. بنابراين بايد توجه داشت 
كه اگر در بودجه 1402 چندين نرخ ارز تعريف شود و 
گپ قيمتي دلار نيما و آزاد بالا باشد، شرايط مطلوبي 

براي بازار سرمايه رقم نخواهد خورد.
همچنين در حال حاضر ش��رايط حاكم بر اقتصاد و 
از طرفي گپ قيمتي ب��الاي دلار نيما و آزاد موجب 
ش��ده تا فعالان بازارهاي مالي به اين باور برسند كه 
ش��رايط براي كاهش گپ قيمتي فراهم بوده و بازار 
س��رمايه مي تواند تحليل هاي خود را با دلار نيماي 
بالاتر به روزرس��اني كند. اگر گپ قيمتي نيما و آزاد 
همچنان بالا بماند و حتي شروع به رشد بيشتر كند، 
صادر كنندگان تمايلي به فروش ارز در س��امانه نيما 
نخواهند داش��ت. اين موضوع خود بانك مركزي را 
ب��ا چالش كمبود ارز روب��رو مي كند. همين موضوع 
موجب ش��ده تا تحليلگران ش��رايط را براي نزديك 

شدن دلار نيما و آزاد مطلوب ارزيابي كنند.
اين روزها با توجه به ارزنده بودن قيمت س��هام در 
بازار سرمايه و رشد س��اير بازارهاي موازي، فعالان 
اين حوزه ريسك س��رمايه گذاري در بازار سهام را 
پذيرفته و عملگرا بودن را به نظاره گر بودن ترجيح 
داده ان��د. با اين حال انتش��ار لايح��ه بودجه كه در 
آينده اي نزديك اتفاق خواهد افتاد مي تواند باعث 
شكس��ت روند صعودي بازار س��هام ش��ود يا باعث 

حمايت از بازار و صنايع خاصي باشد.



مجيد اعزازي| 
با بيش از دو ماه تاخير، س��رانجام شامخ كل ساختمان 
)ش��اخص مديران خريد در بخش صنعت س��اختمان( 
كه نماگر ميزان الحراره فعاليت هاي ساختماني به شمار 
مي رود، منتشر شد. نتايج نظر سنجي از مديران و فعالان 
ساختماني طي ماه هاي شهريور و مهر سال جاري نشان 
مي دهد، در آخرين ماه تابستان شامخ كل ساختمان به 
محدوده ركودي فروغلتيده و در نخستين ماه از پاييز سال 
جاري نيز ميزان اين ركود افزايش يافته است. در اين حال، 
فعالان ساختماني براي ششمين ماه پياپي نسبت به مولفه 
»انتظارات توليد در ماه آينده« نظر مساعدي نداشتند و 
بر اين باورند كه توليد در صنعت ساختمان طي ماه هاي 
آينده ني��ز در ركود خواهد بود. نكته جالب اينكه فعالان 
ساختماني با ركود ساخت و ساز در داخل كشور، تمركز 
خود را روي بازارهاي خارجي معطوف كرده اند به گونه اي 
كه در مهر ماه مولفه »ميزان صادرات كالا يا خدمات« از 
كاهش تقاضا در بازار داخل��ي و تمركز فعاليت هاي اين 

صنعت بر بازارهاي بين المللي حكايت دارد. 
به باور فعالان ساختماني، »خروج از وضعيت فعلي صنعت 
ساختمان، نيازمند تسريع در اجراي اهداف و برنامه هاي 
دولت در حوزه ساخت مسكن و اصلاح قوانين و مقررات 
مخل توليد و نيز حمايت جدي از اين صنعت به عنوان 
صنعت پيشران اقتصاد اس��ت.« با وجود اين، برخلاف 
آمارهايي كه از پيش��رفت خانه س��ازي دولتي منتشر 
مي شود، با گذشت هر ماه، شكاف ميان آمار پيشرفت طرح 
نهضت ملي مسكن از يك سو، و عدد شامخ كل ساختمان 
از سوي ديگر بيشتر مي شود. اين مساله نشان مي دهد، 
محرك هاي بيروني ساخت و س��از نظير شاخص هاي 
غيراقتصادي و اقتصادي كلان نه تنها طي ش��هريور و 
مهر بهبود نيافته اند كه به دليل كاهش شديد احتمال از 
سرگيري مذاكرات هسته اي و دستيابي به توافق، افزايش 
انتظارات تورمي و نوسان نرخ دلار، ناآرامي هاي داخلي و 
تشديد وخامت شرايط اقتصادي و كاهش شديد تقاضا 
براي مسكن نوساز، بدتر نيز ش��ده است. ركود ساخت 
وس��از پيش از اين در آمار تعداد پروانه هاي ساختماني 
صادره طي بهار س��ال جاري از سوي شهرداري تهران و 
ساير شهرهاي كشور هويدا شده بود. تعداد پروانه هاي 
صادره براي واحدهاي مسكوني در شهر تهران طي بهار 
سال جاري به 6 هزار فقره كاسته شد و ركورد كمترين 
پروانه ساختماني براي واحدهاي مسكوني طي 18 سال 
گذشته را به نام خود ثبت كرد. با اين حال، از آنجا كه طرح 
خانه سازي دولتي موسوم به نهضت ملي در ابعاد ساخت 
يك ميليون مسكن در سال از ابتداي پاييز سال گذشته 
كليد خورده است، گمان نمي رفت، اوضاع ساخت و ساز 
تا اين حد وخيم شود. حتي در روزهاي نخست شهريور 
سال جاري تصور مي ش��د، در آينده اي نه چندان دور، 
مرداد 1401 به عنوان نقطه عطف و آغاز چرخش بازار 
ساخت و ساز قلمداد شود، اما اطلاعات دريافتي از سوي 
مديران و فعالان ساختمان واقعيتي دگرگون را بازنمايي 
كرده است. حتي در شهريور و مهر سال جاري، شهرداري 
تهران براي ساخت 340 هزار واحد مسكوني در پايتخت 
تفاهمنامه با برخي از دس��تگاه هاي اجرايي امضا كرده 

است و به گفته شهردار تهران عمليات احداث ساخت 30 
هزار واحد از اين تعداد آغاز شده است. با وجود اين، آمارها 
با اظهارات و اعلانات مسوولان همساز و هماهنگ نيست 
كه اگر چنين بود، دس��تكم صدور پروانه س��اخت براي 
همين 40 هزار واحد و آغاز عمليات ساخت آنها، معادلات 

فعاليت هاي ساختماني را دستخوش تغيير مي كرد.

    2 ماه ركود در ساخت و ساز
آنگونه كه اتاق تعاون ايران گزارش كرده است، در شهريور 
و مهر س��ال جاري به ترتي��ب 89 و 93 نف��ر از مديران 
ش��ركت هاي بزرگ در گروه هاي ساخت بنا، مهندسي 
عمران و فعاليت هاي ساخت و ساز تخصصي به سئوالات 
نظر س��نجي مربوط به طرح شامخ كل ساختمان پاسخ 
گفته اند. بر اساس نتايج حاصله از اين نظر سنجي، شامخ 
كل س��اختمان در ش��هريور به عدد 42.69 و در مهر به 
عدد 37.09 فروغلتيده است. اين در حالي است كه عدد 
شامخ كل ساختمان در مرداد ماه 51.11 بوده است.  به 
گزارش »تعادل«، در طرح ش��امخ، از پاس��خ دهندگان 
خواسته مي شود به 12 پرسش مطرح شده در قالب سه 
معيار وضعيت نسبت به ماه پيش )بهتر شده، بدتر شده 
يا تغييري نكرده اس��ت( پاسخ دهند. در صورت انتخاب 
گزينه بيشتر از ماه قبل: عدد 1، گزينه بدون تغيير: عدد 
0.5 و گزينه كمتر از ماه قبل: عدد صفر براي آن پرسش 
ثبت مي شود. مجموع حاصل ضرب درصد پاسخگويان 
به هر يك از گزينه هاي در عدد همان گزينه، مبين عدد 
شامخ درآن پرسش است. در نهايت، معيار سنجش اين 
ش��اخص عددي بين صفر و 100 است كه به ترتيب به 
معناي آن است كه 100 درصد پاسخگويان گزينه »بدتر 
شده است« و »بهتر شده است« را انتخاب كرده اند. عدد 
50 نشان دهنده عدم تغيير وضعيت نسبت به ماه قبل، 
بالاي 50 نش��انه بهبود وضعيت نسبت به ماه قبل و زير 
50 به معناي بدتر شدن وضعيت نسبت به ماه قبل است.

      كاهش تقاضاي ساخت و ساز در شهريور
بر اس��اس گزارش آماري اتاق تعاون ايران، شامخ كل 

ساختمان در شهريور ماه به عدد 42.69 رسيد. از اين 
رو، وضعيت اين صنعت در ماه مورد اشاره در حالت ركود 
قرار گرفت. مولفه هاي »موجودي م��واد اوليه يا لوازم 
خريداري شده« و »موجودي محصول نهايي در انبار يا 
كارهاي معوق وناتمام« نسبت به ماه قبل افزايش قابل 
توجهي را تجربه كرده اس��ت، كه به معني تقاضا براي 
توليدات و خدمات است. مولفه هاي »قيمت محصولات 
توليد شده )خدمات ارايه شده«، »قيمت خريد مواد اوليه 
يا لوازم مورد نياز«، »ميزان فروش كالاها و خدمات«، 
»ميزان صادرات كالا يا خدمات«، »ميزان سفارشات 
جديد مشتريان« و »س��رعت انجام و تحويل سفارش 
يا فرآيند كار« نس��بت به ماه قبل كاهش قابل توجهي 
داشتند. شاخص »انتظارات توليد در ماه آينده« با رقم 
46.06 نسبت به ماه قبل با عدد 57.72 با كاهشي قابل 
توجه، وضعيت فعاليت هاي س��اختماني در مهر ماه را 
بدتر از شهريور ماه پيش بيني مي كند. با توجه به كاهش 
چشمگير مولفه هاي »ميزان فروش كالاها و خدمات«، 
»ميزان صادرات كالا يا خدمات«، »قيمت محصولات 
توليد ش��ده )خدمات ارايه شده« و »س��رعت انجام و 
تحويل س��فارش يا فرآيند كار« در پي كاهش »ميزان 
سفارشات جديد مشتريان« عدد شامخ كل ساختمان 
به پايين ترين ميزان خود در 5 ماه قبل از ش��هريورماه 
كاهش ياف��ت. همچنين كاهش قاب��ل توجه مولفه 
»انتظارات توليد در ماه آينده« حاكي از ادامه دار بودن 
روند نزولي و وضعيت اين صنعت در ماه هاي آتي است.

      پيش بيني ركود براي ماه هاي بعد
گزارش اتاق تعاون ايران همچنين حاكي است، شامخ 
كل ساختمان در مهر ماه به رقم 37.09 رسيد. از اين 
رو، وضعيت اين صنعت در مهر ماه 1401 همچنان در 
حالت ركود قرار دارد. در اين ماه همچنين مولفه »ميزان 
صادرات كالا يا خدمات« نشان از كاهش تقاضا در بازار 
داخلي و تمركز فعاليت ه��اي اين صنعت بر بازارهاي 
بين المللي دارد. با توجه به كاهش چشمگير مولفه هاي 
»ميزان فروش كالاها و خدمات«، »موجودي مواد اوليه 

يا لوازم خريداري ش��ده«، »ميزان مصرف حامل هاي 
ان��رژي« در نتيجه كاهش مولفه »ميزان سفارش��ات 
جديد مشتريان« عدد شامخ كل در مهرماه طبق پيش 
بيني مولفه »انتظارات فعاليت در ماه آينده« در شهريور، 
براي ششمين ماه پياپي كاهش يافت. همچنين كاهش 
قابل توجه مولفه »انتظارات توليد در ماه آينده« حاكي 
از ادامه دار بودن روند نزولي و وضعيت ركود اين صنعت 
در ماه هاي آتي است. از اين رو، خروج از وضعيت فعلي 
صنعت ساختمان، نيازمند تس��ريع در اجراي اهداف 
و برنامه هاي دولت در حوزه س��اخت مسكن و اصلاح 
قوانين و مقررات مخل توليد و نيز حمايت جدي از اين 

صنعت به عنوان صنعت پيشران اقتصاد است. 

       بازار معاملاتي ملك هم كوچك شد
به گزارش »تعادل«، بازار معاملات ملك نيز طي ماه هاي 
اخير روندي نزولي در پيش گرفته است، به گونه اي كه با 
افت 10 درصدي حجم معاملات ملكي در مهر ماه سال 
جاري، معاملات مسكن شهر تهران چهارمين ماه ركودي 
خود در س��ال 1401 را نيز پشت س��ر گذاشت. قيمت 
اسمي مسكن نيز اگر چه طي ماه هاي تير، مرداد، شهريور 
و مهر رش��د منفي نداشته است، اما روندي نزولي را طي 
ماه هاي يادش��ده سپري كرده است. به اين ترتيب، روند 
چهارماهه اخير بازار مسكن پايتخت حاكي از جمع شدن 
و كوچك شدن اين بازار و در يك كلام، تشديد »ركود« 
در اين بازار است. در يك قاب بازتر و بزرگ تر- يك دوره 
4 ساله - نيز وضعيت مس��كن، با شدت كمتري، مشابه 
وضعيت مش��هود در چهارماهه اخير است. »انتظارات 
تورمي« با ليدري »نرخ ارز« از ابتداي س��ال 1397 همه 
بازارها و از جمله بازار مسكن را تحت تاثير خود قرار داد، 
به گونه اي كه با هر افت و خيز انتظارات تورمي، چشم انداز 
بازار ملك نيز دچار تلاطم شد و اميد و نااميدهاي متعدد و 
متنوعي را به اين بازار تزريق كرد. اگر چه تا قبل از آغاز قرن 
نو - به طور مشخص تا هفته هاي آغازين حمله روسيه به 
اوكراين- اميد قابل توجهي به حل مساله هسته اي كشور 
وجود داشت، اما در همان هفته هاي نخست سال جاري و 
سپس در هفته ها و ماه هاي بعد، به تدريج شواهد و قراين 
نشان دادند كه احتمال دستيابي به توافق و »لغو يا توقف« 
تحريم هاي خصمانه عليه ايران روز به روز كمتر از پيش 
شده و به همين ميزان بر حجم »نااطميناني« هاي حاكم 
بر اقتصاد ايران افزوده شده است. در چنين شرايطي، اندك 
بازيگران بازار ملك كه اغلب »متقاضيان س��رمايه اي« 
هستند و كمتر »متقاضيان مصرفي تبديل به احسن«، 
به واسطه نقد شوندگي كمتر مسكن، دارايي ها خود را در 
دارايي هاي نقدشونده تر مانند صندوق هاي با درآمد ثابت 
بورسي، دلار، طلا، رمزارزها و... سرمايه گذاري كردند. در 
مقابل، فروشندگان با هدف حفظ دارايي خود و با تكيه بر 
عاي��دي اندك اما مطمئن حاصل از اجاره داري از عرضه 
فايل خود به بازار مسكن اجتناب كردند و با توجه به روند 
فزاينده رشد نقدينگي در كش��ور ترجيح دادند عايدي 
بيشتري از محل تورم در آينده كسب كنند. ضمن اينكه 
در يك ساله گذشته، اجاره بها رشد قابل توجهي داشته و 
تورم آن در مهر ماه سال جاري به 7 درصد رسيده است. 
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منع فعاليت ورزشي
در فضاي باز تشديد آلودگي هوا

كميته اضطرار آلودگي هواي استان تهران بر ممنوعيت 
فعاليت هاي ورزش��ي در فضاي باز تاكيد كرد. آن طور 
كه روز شنبه پيش بيني شده بود، هواي پايتخت در روز 
يكشنبه نيز براي گروه هاي حساس آلوده بود.  براساس 
اين گزارش، شاخص آلودگي هوا ديروز در تهران 112 
بود و هواي پايتخت براي گروه هاي حساس جامعه آلوده 
بود.  به همين دليل، ديروز معاون هماهنگي امور عمراني 
استانداري تهران در پايان جلسه كميته اضطرار آلودگي 
هواي تهران در جمع خبرنگاران گفت: با توجه به اينكه 
وضعيت هوا در شرايط ناسالم براي گروه هاي حساس 
قرار دارد بايد ش��هروندان بر اساس آموزش هايي كه از 
طريق رسانه ها ارايه مي شود خود مراقبتي را در دستور 
كار خود قرار دهند و به اين موضوع توجه ويژه اي داشته 
باشند. عابد ملكي افزود: ممنوعيت فعاليت هاي ورزشي 
در فضاي باز، تردد حداقلي گروه هاي حساس از جمله 
كودكان، زنان باردار، بيماران قلبي، عروقي و تنفسي و 
سالمندان و همچنين استفاده از ماسك هاي مناسب 
همچون N95 براي روزهايي كه شرايط هوا در وضعيت 
ناسالم براي گروه هاي حساس قرار مي گيرد بايد مورد 
توجه قرار گيرد. وي ادامه داد: با توجه به وضعيت وارونگي 
هوا و احتمال تداوم شرايط ناسالم براي گروه هاي حساس 
بايد شهروندان توصيه هاي خودمراقبتي را جدي بگيرند. 
همچنين در جلسه امروز تاكيد شد در صورت تشديد 
آلودگي هوا جلس��ه كارگروه اضطرار برگزار و مصوبات 
متعاقبا اعلام خواهد شد. به گزارش ايرنا، با توجه به تشديد 
آلودگي هواي تهران در دو روز گذشته و قرارگيري عدد 
شاخص آلودگي كيفيت هواي تهران بر روي عدد 112 
و احتمال افزايش آلودگي هوا ظرف امروز و فردا كميته 
اضطرار آلودگي هواي تهران به رياست معاون هماهنگي 

امور عمراني استانداري تهران تشكيل جلسه داد.

تكذيب استعفاي رستم قاسمي 
از وزارت راه

سرپرست روابط عمومي وزارت راه و شهرسازي خبر 
استعفاي رستم قاسمي را تكذيب كرد. وحيد قرباني، 
سرپرست روابط عمومي وزارت راه و شهرسازي ديروز 
عصر به ايسنا اعلام كرد: اين خبر صحت ندارد و موضوع 
استعفا تكذيب مي شود. قرباني همچنين اظهار كرد: 
برنامه هاي مجموعه وزارتخانه به قوت خود باقي است. 
ديروز ظهر اما خبرگزاري اصولگراي تسنيم گزارش 
كرده بود: شنيده ها از دولت حاكي از آن است كه رستم 
قاسمي وزير راه و شهرسازي از سمت خود استعفا و نامه 
استعفاي خود را نيز تقديم رييس جمهوري كرده است.  
پيش از اظهارات سرپرست روابط عمومي وزارت راه، 
اقبال شاكري، عضو كميسيون عمران مجلس شوراي 
اس��لامي نيز اعلام كرده بود كه اس��تعفاي وزير راه و 
شهرسازي در جايي به طور رسمي وصول نشده است.

بوشهر در صدر
استان هاي پربارش

بر اس��اس اطلاعات موسسه تحقيقات آب، خشكسالي 
اتفاق افتاده در 20 استان كشور با سياست هاي نرم افزاري 
و سخت افزاري دولت در حال مديريت است.به گزارش 
فارس، با گذش��ت 52 روز از سال آبي جديد بر اساس به 
روزترين اطلاعات موسس��ه تحقيقات آب، 10 اس��تان 
كشور بيشتر از متوسط درازمدت 54 سال بارش دريافت 
كرده اند. يك استان در محدوده متوسط درازمدت و 20 
استان ديگر نيز كمتر از متوسط باران دريافت كرده اند. در 
اين بين استان بوشهر با 268 ميليمتر بارش طي 52 روز 
گذشته بيشترين بارش را در بين استان هاي كشور دريافت 
كرده است. از س��وي ديگر استان كرمانشاه با 94 درصد 
كاهش بارندگي بدترين شرايط را در بين استان هاي كشور 
تجربه كرده است. بر اساس اين اطلاعات در پايتخت ميزان 
بارش در مقايسه با متوسط درازمدت 82 درصد كاهش را 
تجربه كرده است. وقوع خشكسالي در 20 استان كشور 
سبب شده تا مديريت منابع آب با دشواري مواجه شده 
و وزارت نيرو به عنوان متولي آب در ايران سياس��ت هاي 

نرم افزاري و سخت افزاري متعددي را پيش بيني كند.

نشيني عقب 
از وعده ساخت مسكن؟

در حالي كه پيش از اين، همواره مسوولان دولتي از امكان 
ساخت 4 ميليون مس��كن در 4 سال و تحويل دستكم 
2 ميليون مسكن در پايان دو سال اول زمامداري دولت 
س��يزدهم س��خن مي گفتند، ديروز قائم مقام وزير راه و 
شهرسازي گفت: پروژه ساخت 4 ميليون واحد مسكوني 
يك پروژه بسيار بزرگ و »زمانبر« است و اكنون براي به 
نتيجه رسيدن اين طرح زود است و نتايج اين طرح در 2 يا 
3 سال آينده نمود پيدا خواهد كرد. حميدرضا سهرابي در 
گفت وگو با ايسنا، با بيان اينكه عمليات اجرايي 100 هزار 
واحد مس��كوني در طرح نهضت ملي مسكن در سراسر 
كشور آغاز شده است، افزود: در اين طرح حدود 110 هزار 
متقاضي معرفي شده و زمين براي آنها تامين شده است. 
سهرابي عنوان كرد: در تيرماه امسال اولين مرحله افتتاح 
واحدهاي نهضت ملي مسكن در كشور انجام شد و با توجه 
به روندي كه در حال انجام اس��ت تا پايان س��ال 3 هزار 
واحد مس��كوني در اين طرح افتتاح خواهند شد. وي در 
خصوص عملياتي شدن وعده دولت در خصوص ساخت 
4 ميليون مسكن در دولت سيزدهم عنوان كرد: براساس 
برنامه ساخت يك ميليون واحد مسكوني در سال، ساخت 
400 هزار واحد به بنياد مسكن واگذار شده است. در اين 
زمينه در بحث ساخت 200 هزار واحد مسكن روستايي 
مردم پاي كار هستند و مشكلي در اين زمينه وجود ندارد. 
قائم مقام وزير راه و شهرسازي در اجراي طرح نهضت ملي 
مسكن ادامه داد: در بخش شهري نيز معادل پروژه هايي 
كه به ما زمين تخصيص داده و متقاضي موثر معرفي شده 

است كار ساخت واحدهاي مسكوني اجرايي شده است.

منبع آگاه: گوشي همراه
 هيچ مسافري بازرسي نمي شود

يك مقام آگاه در فرودگاه امام با تكذيب چك و بررسي 
گوشي همراه مس��افران در اين فرودگاه گفت: گوشي 
همراه هيچ مس��افري مورد بررسي قرار نمي گيرد و در 
تمام فرودگاه هاي دنيا تلفن و گوش��ي همراه مسافران 
بايد در دس��تگاه ايكس ري قرار بگيرد. يك منبع آگاه 
در فرودگاه حضرت ام��ام در گفت وگو با ايلنا با تكذيب 
اخباري مبني بر بازرسي گوشي همراه مسافران اظهار 
داشت: اين اخبار شايعه است و بازرسي و چك گوشي 
همراه مسافران صحت ندارد. تلفن همراه هيچ مسافري 
توسط نيروي هاي حاضر در فرودگاه مورد چك و بررسي 
قرار نمي گيرد. وي تاكيد كرد: در تمام فرودگاه هاي دنيا 
تلفن و گوشي همراه مسافران بايد در دستگاه ايكس ري 
قرار بگيرد و همه مسافران تمام وسايل شخصي خود را از 
دستگاه ايكس ري عبور مي دهند و اين يك امر طبيعي و 
جزو قوانين فرودگاهي است. وي درباره فيلم منتشر شده 
از اعتراض مسافري نسبت به تحويل گوشي همراه خود 
در فرودگاه حضرت امام گفت: از اين مسافر هم طبق روال 
معمول خواسته شده بود كه گوشي همراه خود را در كنار 
ساير وسايل شخصي در داخل دستگاه ايكس ري قرار 
دهد و وي نسبت به اين خواسته اعتراض كرد. اين منبع 
آگاه با بيان اينكه فضاي فرودگاه حضرت امام كاملا آرام 
و مسافران طبق روال عادي در فرودگاه تردد دارند، ادامه 
داد: برخي از رسانه هاي معاند و فيك نيوزها قصد دارند كه 
فضاي فرودگاه را ناآرام اعلام كنند و چنين نيست و خود 
مردم با مشاهده فضاي عادي، شاهد اين ادعاي غيرواقعي 
هستند.  وي همچنين درباره اعتراض خبرنگاران براي 
عدم تهيه خبر و گزارش از تيم فوتبال ساحلي در حين 
ورود به كشور از فرودگاه حضرت امام اظهار داشت: آن 
موضوع هم تنها به عدم هماهنگي رسانه ها با نهاد مربوطه 
در فرودگاه براي معرفي خبرنگار براي ورود و تهيه خبر در 
فرودگاه برمي گردد. بايد خبرنگار معرفي مي شد تا بتوان 
براي آن فرد با هويت مشخص مجوز ورود صادر شود. 

اما اعلام اسامي خبرنگاران در دقايق آخر انجام شد.

۸۳ درصد آلودگي هواي تهران 
از منابع متحرك است

 مدير امور اجرايي معاينه فني خودروهاي كشور گفت: 
83 درصد آلودگي هواي تهران و 70 درصد در س��اير 
كلان شهرهاي كشور از منابع متحرك است. به گزارش 
ايرنا، عبداله متولي با اشاره به لزوم همكاري و هماهنگي 
همه  دستگاه هاي مسوول در اجراي قانون هواي پاك، 
افزود: رعايت آيين نامه اجرايي نحوه انجام معاينه فني و 
صدور برگ معاينه فني خودرو، برخورد پليس راهور با 
خودروهاي فاقد معاينه فني و تشديد نظارت هاي معاينه 
فني به طور قطع تاثير منابع متح��رك بر آلايندگي 
هوا در ش��هرها را كاهش مي دهد. وي اظهار كرد: در 
راستاي اجراي قانون هواي پاك و سهولت دسترسي 
مالكان خودروها به مراكز معاينه فني تا شهريور 1401 
در مجموع 669 مركز معاينه فني خودروهاي سبك، 
179 مركز معاينه فني خودروهاي س��نگين و 447 
آزمايشگاه هيدرواستاتيك در سراسر كشور فعال بوده 
است. در 6 ماه نخست امسال هفت مركز معاينه فني 
خودروهاي سبك و چهار مركز معاينه فني خودروهاي 
سنگين در كش��ور راه اندازي شده اس��ت. مدير امور 
اجرايي معاينه فني خودروهاي كشور اضافه كرد: در 
6ماه نخست امسال هفت مركز معاينه فني خودروهاي 
سبك و چهار مركز معاينه فني خودروهاي سنگين در 
كشور راه اندازي شده است. متولي يادآور شد: بر اساس 
ماده 6 قانون هواي پاك، همه وس��ايل نقليه موتوري 
اعم از سبك، نيمه سنگين، سنگين، موتورسيكلت كه 
توسط بخش هاي دولتي، عمومي و غيردولتي به كار 
گرفته مي شوند؛ ملزم به دريافت گواهي معاينه فني 
پس از طي دوره معافيت خود بر اساس قانون هستند. 
به گزارش ايرنا، طبق اعلام مركز داده كاوي س��امانه 
سيمفا )سامانه يكپارچه معاينه فني ايران(، فرآيند 
معاينه فني، 95 درصد در بهبود عملكرد سيستم ترمز، 
93 درصد در بهبود انحراف محور، 91درصد در بهبود 
عملكرد كمك فنر، 91درصد در كاهش آلايندگي و 
90 درصد در بهبود وضعيت ظاهري خودروها موثر 
بوده است و به شدت مي تواند در مواردي چون كاهش 
آلودگي هوا، بهينه س��ازي مصرف سوخت و ايمني 

خودروها و به تبع آن سلامتي شهروندان موثر باشد.

شلوغ ترين و خلوت ترين 
ايستگاه هاي متروي پايتخت

سرپرست شركت بهره برداري متروي تهران و حومه با 
اش��اره به آخرين آمار مسافران مترو پايتخت از افزايش 
آمارهاي تردد مسافران نسبت به سال گذشته خبر داد.به 
گزارش ايلنا، حامد عباس نامي با بيان اينكه تعداد مسافر 
7 ماه اول س��ال گذشته 154 ميليون مسافر بود گفت: 
براساس آمارهاي تردد، متروي تهران امسال 221 ميليون 
مسافر داشته كه نشان از افزايش مسافري دارد.وي تصريح 
كرد: خط يك شلوغ ترين خط مترو، ايستگاه مترو ميدان 
آزادي پرترددترين و ايس��تگاه شهر آفتاب خلوت ترين 
ايستگاه هاي مترو تهران هس��تند. سرپرست شركت 
بهره برداري متروي تهران و حومه گفت: متروي تهران 
ستون فقرات حمل و نقل عمومي است و سفر كردن براي 
تمامي شهروندان با اين وسيله حمل و نقل پاك، ايمن 
و س��ريع، آسان تر شده و مسافران با مديريت زمان سفر 
خود مي توانند راحت تر از اين وسيله استفاده كنند. نامي 
با اشاره به اينكه روزانه تمامي ايستگاه ها و خطوط متروي 
تهران و حومه به صورت دقيق رصد مي شود، افزود: در حال 
حاضرتمام خطوط متروي پايتخت با افزايش مسافر همراه 
هستند و ايستگاه هاي تقاطعي مترو كه هميشه شلوغ تر 
از ايستگاه هاي ديگر بوده با حجم بيشتر مسافر در ساعت 
پيك روبرو هستند. وي با اشاره به اينكه سرفاصله حركت 
قطارها در خطوط يك، دو و چهار 4 دقيقه و در خط سه 
6 دقيقه، خط پنج 10دقيقه، خط شش 15 دقيقه و خط 
هفت 12 دقيقه اس��ت گفت: تمامي كاركنان شركت 
بهره برداري متروي تهران و حومه از ساعت 5:30 صبح 
كار خود را آغاز و براساس آخرين مصوبه ستاد ملي 
مبارزه با كرونا تا ساعت 22 خدمات رساني مي كنند.

صنعت ساختمان سازي در شهريور و مهر سال جاري زمين گير شد

شهردار تهران خبر داد

چشم سازنده ها به بازارهاي خارجي

مجوز »شعام« براي واردات اتوبوس دست دوم
شهردار تهران از دريافت مجوز از شوراي عالي امنيت ملي 
)شعام( براي واردات اتوبوس هاي دست دوم خارجي خبر 
داد. عليرضا زاكاني روز يكشنبه در حاشيه يكصد و پنجمين 
جلسه شوراي اسلامي شهر تهران با اشاره به ضرورت تحول 
در حمل و نقل افزود: بر اس��اس نظرسنجي از شهروندان، 
بزرگ ترين مش��كل پايتخت، مس��اله ترافيك و بعد از آن 
آلودگي هوا است و براي اينكه بتوانيم مشكلات حوزه كالبدي 
شهر را حل كنيم، ابرطرح نوسازي ش��هر را در دستور كار 
داريم. زاكاني يادآور شد: بر اساس سند توسعه، شهر تهران 
به 9 هزار دستگاه اتوبوس نياز دارد و اكنون حدود 75 درصد 
تردد شهر با خودرو شخصي است كه نتيجه اي جز آلودگي 
هوا و ترافيك در پي ندارد و بايد اين درصد را جبران كنيم و 
75 درصد تردد را به حمل و نقل عمومي سوق دهيم. شهردار 
تهران با اشاره به استفاده از الگوهاي متفاوت حمل و نقل، 
افزود: برنامه ريزي براي استفاده از تراموا داريم كه هم حمل 
و نقل پاك است و هم با يك پنجم هزينه، دو سوم خدمات 
مترو را ارايه مي دهد. وي درباره ورود 630 دستگاه واگن به 
تهران گفت: اين اق��دام نياز به 15 درصد پيش پرداخت به 
طرف خارجي داشت كه مقدمات آن انجام شد و اكنون به 
پايان كار رسيده است. شهردار تهران درباره افزايش تعداد 
اتوبوس هاي تهران و ورود اتوبوس هاي دست دوم خارجي به 
پايتخت هم از دريافت مجوز شوراي عالي امنيت ملي خبر 
داد و اظهار كرد: به طور ويژه توسعه بخش خصوصي را دنبال 
مي كنيم و اكنون با 16 ش��ركت همكاري داريم و درحال 
مذاكره هستيم تا از آنها خريد خدمت انجام دهيم و قول هاي 
مساعدي دريافت كرديم. تا دو هفته ديگر بسته اي براي اين 

همكاري آماده خواهد شد. در حال حاضر به بيش از 3 هزار 
دستگاه اتوبوس رسيده ايم و نوسازي و بازسازي حدود 800 
دستگاه را در دستور كار داريم. زاكاني با بيان اينكه واردات 
اتوبوس ها از خارج كشور مد نظر قرار دارد، افزود: شركت هاي 
سرمايه گذار بايد آنها را وارد تهران كنند اما به دنبال اين 
هستيم فراتر از اينها به بحث تراموا و مترو هم وارد شويم.

      خريد مسكن ۶۷ سال زمان مي برد
شهردار تهران درباره طرح تفصيلي شهر تهران توضيحاتي 
ارايه كرد و گفت: خريد مسكن در تهران براي يك فرد عادي 
67 سال زمان مي برد.  زاكاني در گفت وگو با ايلنا اظهار كرد: 
51 درصد مردم تهران اجاره نشين هستند و خريد مسكن در 
تهران 67 سال براي يك فرد عادي زمان مي برد، يعني چند 
نسل بايد بگذرد تا يك خانواده بتواند خانه دار شود. در تهران 
هر اتفاقي كه مي افتد، نقطه آغاز آن اتفاق در سراسر كشور 

است. گراني مسكن و گراني اجاره نشيني از تهران شروع شده 
است، اما الان همه مردم كشور از آن رنج مي برند. گشايش 

هم از تهران شروع مي شود و در كشور تسري مي يابد.

      شهرداري به تنهايي نمي تواند 
مهدي چمران، رييس ش��وراي اسلامي شهر تهران نيز با 
اشاره به آلودگي هواي پايتخت طي روزهاي اخير يادآور شد: 
ما ابتداي سال اعلام مي كنيم كه بايد كاري شود تا در پاييز 
نگوييم وضعيت مناسب نيست. قطعا اقدامات لازم مدت 
بيشتري مي طلبد كه اين مدت وجود داشته و متاسفانه از 
دست رفته است. چمران كه در حاشيه جلسه علني شوراي 
شهر با خبرنگاران سخن مي گفت، با تاكيد بر تدوين قانون 
هواي پاك تصريح كرد: وزير كش��ور چند ماه پيش، تمام 
دستگاه ها را در جلسه اي گردهم آورد و بررسي شد كه اين 
دستگاه ها تا چه اندازه وظايف خود را انجام داده اند. بسياري 

از دستگاه ها هنوز ماموريت خود را انجام نداده بودند و برخي 
ديگر نيز اقداماتي را آغاز كرده بودند. در اين ميان شهرداري 
نيز در اين زمينه پاسخگو بود اما تمام دستگاه ها بايد كنار 
هم باشند و شهرداري به تنهايي نمي تواند كاري انجام دهد. 
وي با بيان اينكه منابع آلودگي هوا را بايد اصلاح كنيم، گفت: 
برنامه هايي براي موتورخانه ها نيز پيش بيني شده بود كه 
اجرا نشد كه اگر اجرا مي شد، تاثيرگذار بود. شايد اصلاح 
هر كدام از منابع پنج درصد تاثير داشته باشد، اما مجموع 
اين عوامل اثرگذار خواهد ب��ود. چمران با تاكيد بر اينكه 
لازم است وزير كشور جلسه اي ديگر ترتيب دهد تا ببينيم 
كدام دستگاه ها وظايف خود را انجام نداده اند، خاطرنشان 
كرد: اتوبوس هايي كه ب��ا گازوييل فعاليت مي كنند بايد 
نوسازي يا بازسازي شوند يا دستگاه هاي فرسوده از چرخه 
خارج ش��وند. وي ادام��ه داد: 20 درصد آلودگي مرتبط با 
موتورسيكلت هاست و مشكلات زيادي ايجاد مي كند. اگر 
موتورها برقي شوند، اقدام خوبي خواهد بود، اما قيمت ها 
افزايش يافته و اين مشكلات گريبان گير ماست. رييس 
شوراي اسلامي شهر تهران با بيان اينكه اتوبوس هايي كه فكر 
مي كرديم حالا بايد داشته باشيم وجود ندارند كه جايگزين 
شوند، گفت: ظرفيت مترو هنوز به پيش از كرونا بازنگشته 
و اين ظرفيت بايد بازگ��ردد. واگن ها بايد اورهال و موارد 
جديد خريداري شوند كه البته دو سال آينده وارد چرخه 
خواهد شد. قطعا اين كار عملي است و بايد تمام دستگاه ها 
كنار هم قرار بگيرند و ما به عنوان نماينده مردم اين تقاضا 
را از آنها داريم. آلودگي هوا در تمام نقاط شهر است و اتفاقا 

آلودگي هوا در شمال شهر شدت بيشتري دارد.

طرح دو فوريتي تقسيط بدهي عوارض شهرسازي در 
يكصد و پنجمين جلسه شوراي اسلامي شهر تهران با 20 
رأي موافق به تصويب رسيد. ديروز در جريان برگزاري 
يكصد و پنجمين جلس��ه علني شوراي اسلامي شهر 
تهران، طرح دو فوريتي تقسيط بدهي عوارض جرايم 
قطع درخت و ماده 100 بدون بهره با اقساط 24 ماهه 
براي مردم و 36 ماهه براي ايثارگران مورد بررسي قرار 

گرفت. در جلس��ه ديروز شورا لايحه اصلاحيه مصوبه 
نحوه اخذ مطالبات حوزه شهرسازي با 19 رأي موافق به 
تصويب رسيد و مقرر شد كه عوارض در بخش جرايم 
قطع درخت و ماده 100 كه مشمول تخفيف نبود، براي 
مردم به صورت 24 ماهه و براي ايثارگران به صورت 36 
ماهه تقسيط شود.در نهايت اين طرح با 20 رأي موافق 

اعضاي شوراي اسلامي شهر تهران به تصويب رسيد.

قتل درخت قسطي شد
پارلمان شهري پايتخت



طي هفته اي پرتلاطم، ارزهاي ديجيتال همچنان به روند 
كاهشي خود ادامه مي دهند و بيت كوين و اتريوم هر دو در 
حال سقوط هستند. روز شنبه با انتشار گزارش هك صرافي 
اف تي  ايكس، بيت كوين بار ديگر به زير ۱۷هزار دلار سقوط 
كرد و اتريوم نيز امروز مسير كاهشي طي كرد و به زير ۱۳۰۰ 
دلار رسيد، اما برخي تحليلگران معتقدند بيت كوين مانند 
بحران هاي قبلي بازار، از فروپاشي صرافي FTX نيز جان 
س��الم به در خواهد برد و رويدادهايي كه اكنون شاهدش 

هستيم براي بيت كوين چيز جديدي نيست.
با واكنش بازارها به آخرين اخبار پيرامون صرافي اف تي  ايكس، 
بيت كوين در آخر هفته به زير ۱۷هزار دلار بازگشت. گزارش 
ش��ده است كه FTX هك ش��ده و با برداشت ۶۰۰ ميليون 
دلار، پلت فرم در حال فروپاشي است. در هفته اي كه اخبار 
مربوط به FTX بر خبرها سلطه افكنده بود، كريپتو تا حدودي 
به سرفصل ها واكنش نشان داد و در نتيجه بيت كوين قرمز 
ش��د. بيت كوين در روز ش��نبه، كمتر از ۲۴ ساعت پس از 
ثابت ماندن در بالاترين قيمت ۱۷ه��زار و ۴۸۰.۱۸ دلار، به 
پايين ترين س��طح روزانه ۱۶هزار و ۵۴۳.۴۸ دلار س��قوط 
كرد. اتريوم نيز آخر هفته را زير ۱۳۰۰ دلار آغاز كرد و توكن 
به زير س��طح حمايت كليدي حركت كرد. پس از بالاترين 
قيم��ت ۱۳۰۱.۸۰ دلار در روز جمعه، اتريوم در اوايل امروز 
به ۱۲۱۱.۳۳ دلار سقوط كرد. برخي بر اين باورند كه اتريوم 
ممكن اس��ت به ۱۰۰۰ دلار برسد و احتمال افت بيشتر به 
زير اين نقطه نيز وجود دارد. در حال حاضر، شاخص قدرت 
نس��بي در ۴۰.۸۲ است و رقم قابل مشاهده بعدي در نقطه 
۳۸.۱۵ است. در صورتي كه قدرت قيمت در اين سطح حفظ 
نشود، احتمال وقوع نزول فوق العاده به ۱۰۰۰ دلار افزايش 
مي يابد. قيمت بيت كوين حتي در بحبوحه آشفتگي ناشي از 
ورشكستگي احتمالي FTX و شكست در معامله با بايننس 
به ۱۵هزار و ۶9۸ دلار نيز كاهش يافت. مجموع ارزش بازار 
جهاني ارزهاي ديجيتالي در حال حاضر ۸۴۰.۳۷ ميليارد دلار 
برآورد مي شود كه اين رقم نسبت ۰.۷۷ درصد كمتر شده 
است. در حال حاضر ۳۸.۲۰ درصد كل بازار ارزهاي ديجيتالي 
در اختيار بيت كوين بوده كه در يك روز ۰.۱۲ درصد افزايش 
داشته است. همچنين حجم كل بازار ارزهاي ديجيتال در 
۲۴ ساعت منتهي به يكشنبه، ۴۸.9۱ ميليارد دلار است كه 
۴۶.۲۴ درصد كاهش داش��ته است. حجم كل در امور مالي 
غير متمركز در حال حاضر ۲.9۶ ميليارد دلار است كه ۶.۰۵ 

درصد از كل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهاي ديجيتال است. 

فعلانشانهايازبازيابيقيمتهاديدهنميشود
بازار ارزهاي ديجيتال طي روزهاي اخير نوسانات شديدي 
را پشت سر گذاشته است و تا به امروز نشانه اي از بازگشت 
روند يا پايان نوسانات ديده نمي شود. روز پنجشنبه نيز 
داده هاي نرخ تورم ماه اكتبر )مهر( امريكا منتشر شد كه 
نشان مي دهد در سال منتهي به اكتبر ۲۰۲۲ تورم در اين 
كشور ۷.۷درصد رشد داشته است؛ نرخي كه از پيش بيني 
۷.9درصدي تحليلگران و تورم ۸.۲درصدي ماه سپتامبر 
)شهريور( به وضوح كمتر است. به دنبال انتشار اين آمار 

مثبت قيمت بيت كوين تا بالاي ۱۸ هزار دلار رشد كرد؛ 
اما در ادامه مجدداً تا نزديك��ي ۱۶ هزار دلار پايين آمد. 
شرايط بازار در مجموع همچنان آشفته به نظر مي رسد؛ اما 
برخي از كاربران اميدوارند FTX موفق به اجراي توافق 
يا طرحي ش��ود تا بتوان اين مشكل را تا حدي زودتر 
حل و در صورت امكان دارايي كاربران را بازيابي كند. 

نظرتحليلگران:بيتكوين
ازبحرانFTXهمگذرخواهدكرد

با وجود سقوط ۲۵درصد قيمت بيت كوين طي تنها چند 
روز، نمي توان گفت ورشكستگي FTX، آلامدا ريسرچ و بروز 
بحران هاي احتمالي در ديگر مجموعه هاي بزرگ فعال در 
اين حوزه، بيت كوين را هم محكوم به شكست كرده است. 
به گفته تيم استوك ماني ليزردز، شرايط كنوني بازار تفاوتي 
با بحران هاي نقدينگي قبلي تاريخ بيت كوين ندارد. اين تيم 
معاملاتي گفته است: »اخيراً شاهد يك رويداد »قوي سياه« 
واقعي بوديم؛ ورشكستگي اف تي ايكس. تاريخ بيت كوين پر 
از چنين رويداد هايي است و بازار مانند گذشته از آن سر بر 
 ،FTX  خواهد آورد.« زين تاكت، يكي از مديران سابق صرافي
اخيراً پيشنهاد كرده بود تا اين پلتفرم معاملاتي براي خروج 
از بحران كنوني از همان الگوي بازيابي نقدينگي )ساخت 
توكن( صرافي بيتفينكس استفاده كند، FTX اما به جاي 
اين كار در امريكا اعلام ورشكس��تگي كرد. فيلب فيلب، 
هم بنيان گذار مجموعه ديسنتريدر، شكل گيري يك روند 
بازيباي چندساله را براي بيت كوين پيش بيني كرده است. 

سقوطFTXصنعتارزهايديجيتال
راچندسالعقبانداخت

از طرف��ي، چانگ پنگ ژائو، مديرعام��ل بايننس كه در 
مقطعي براي خري��د FTX برنامه ريزي كرده بود، گفته 
ورشكستگي اين پتلفرم معاملاتي باعث شده است صنعت 
ارزهاي ديجيتال چند سال عقب بيفتد. چانگ پنگ ژائو، 
مديرعامل صرافي بايننس، درباره سقوط اخير صرافي 
FTX و پيامدهاي آن براي كل صنعت ارزهاي ديجيتال 
گفته است: »فكر مي كنم ]با اين اتفاق[ اساساً چند سال 
عقب افتاديم. مقامات قانوني از اين پس اين صنعت را با 
حساسيت و سختگيري بيشتري زيرنظر خواهند گرفت؛ 
اتفاقي كه اگر بخواهيم صادق باش��يم، احتمالًا حركت 
مثبتي خواهد بود.« او همچنين گفته است سوءاستفاده 
FTX از دارايي هاي كاربران باعث ش��ده اس��ت تا آنها از 

تصميم خود براي خريد اين صرافي عقب نشيني كنند.

كاهشموجوديبيتكوينصرافيها
بهپايينترينسطح۵سالاخير

كاهش ميزان اعتماد س��رمايه گذاران به بازار در كاهش 
موجودي بيت كوين صرافي ها به وضوح ديده مي ش��ود. 
طب��ق داده هاي درون زنجي��ره اي، موجودي بيت كوين 
صرافي ها اكنون در پايين ترين سطح خود از فوريه ۲۰۱۸ 
)بهمن ۱۳9۶( قرار دارد. طي روزهاي 9، ۱۰ و ۱۱ نوامبر 
)۱۸، ۱9 و ۲۰ آبان( نيز موجودي صرافي هاي تحت نظر 
پلتفرم تحليلي كريپتو كوانت به ترتيب ۳۵ هزار، ۲۶ هزار و 

۵۳ هزار واحد كاهش يافته است. ميزان كاهش در اين سه 
روز ركوردي چند ماهه در تغييرات موجودي صرافي ها 
محسوب مي شود، اما از برداشت ۶۷ هزار و ۷۰۰ واحد در ۱۷ 
ژوئن )۲۷ خرداد( امسال بيشتر نيست. تاكنون چهره هاي 
مختلفي از كاربران خواسته اند سرمايه خود را از صرافي ها 
به كيف پول هاي ش��خصي )غيرامان��ي( منتقل كنند. 
سيف الدين آموس، نويسنده كتاب استاندارد بيت كوين نيز 
در اين باره گفته است: »صرافي هاي بيت كوين را افرادي 
اداره مي كنند كه امور مالي وابس��ته ب��ه ارزهاي فيات را 
آموخته اند. قماركردن با پول سپرده گذاران براي آنها امري 
عادي و سالم محسوب مي شود؛ چراكه در سك سيستم 
فيات، بانك مركزي با هربار اشتباه، براي نجات سپرده ها 
ارز خود را بي ارزش مي كند.« همچنين داده هاي پلتفرم 
تحليلي كوين گلس نشان مي دهد طي هفت روز منتهي 
به ۱۳ نوامبر )۲۲ آبان(، ۱۷۷ هزار واحد بيت كوين به ارزش 
حدوداً ۳ميلي��ارد دلار از صرافي هاي ارز ديجيتال خارج 
شده است. گفتني است موجودي بيت كوين صرافي ها 
نيز اكنون به پايين ترين سطح خود از فوريه ۲۰۱۸ )بهمن 
۱۳9۶( رسيده است. همچنين طبق داده هاي پلتفرم 
تحليل��ي »Nomics«، حجم معام��لات صرافي ارز 
ديجيتال كوين بيس ساعاتي پس از اعلام ورشكستگي 
FTX، حدود ۷۵درصد كاهش يافته است. كوين بيس 
بزرگ ترين صرافي در ايالات متحده امريكا از نظر حجم 
معاملات است و گفته مي شود 9۰درصد از درآمد خود را 

از منبع كارمزد معاملات كاربران تأمين مي كند.

دنياي فناورياخبار
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توييتربلواحتمالا
تاآخرهفتهآيندهبرميگردد

ايلان ماس��ك، مالك ميلياردر توييتر اعلام كرد 
توييتر بلو احتمالا تا آخر هفته آينده برمي گردد. 
به گزارش ايس��نا، توييتر روز جمعه س��رويس 
اش��تراكي توييتر بلو كه ش��امل تيك آبي احراز 
هويت است را در پي رشد قارچ گونه حساب هاي 

جعلي، متوقف كرد.
تيك آب��ي پيش از اي��ن مختص حس��اب هاي 
سياس��تمداران، ش��خصيت هاي مع��روف، 
روزنامه نگاران و س��اير چهره هاي عمومي بود و 
هويت آنها را تاييد مي كرد. اما تيك آبي اكنون به 
عنوان گزينه سرويس توييتر بلو با هزينه اشتراك 
ماهانه هش��ت دلار ب��راي همه كارب��ران عرضه 
شده اس��ت تا همزمان با خروج آگهي دهندگان 
از توييتر، به افزايش درآمد اين ش��ركت ش��بكه 
اجتماعي كمك كند. چندي��ن كاربر روز جمعه 
گزارش كردند گزينه اشتراك جديد براي تيك 
احراز هويت توييتر بلو، ناپديد ش��ده و يك منبع 
آگاه ب��ه رويترز گفت: عرضه اين س��رويس فعلا 

متوقف شده است.
اما توييت��ر در اين باره اظهارنظر نكرد. حس��اب 
پش��تيباني توييتر كه برچسب رسمي داشت، در 
توييتي اعلام كرد: براي مبارزه با جعل هويت، اين 
پلتفرم برچسب رسمي را به بعضي از حساب هاي 
كاربري اضافه كرده است. اين برچسب چهارشنبه 
گذشته معرفي ش��ده بود اما ساعاتي بعد توسط 
ايلان ماسك لغو شد. بر اس��اس گزارش رويترز، 
ايلان ماسك در نخس��تين ايميلي كه پنج شنبه 
گذش��ته به كارمندان توييتر فرستاد، اعلام كرد 
توييتر اگر نتواند درآمد اش��تراك را براي جبران 
كاهش درآمد تبليغاتي افزايش دهد، قادر نخواهد 

بود در ركود اقتصادي در پيش، دوام بياورد.

ركوردانتقالدادهبافيبرنوري
استانداردشكستهشد

با اس��تفاده از فيبر نوري با قطر استاندارد ركورد 
جديد انتقال داده ثبت ش��ده اس��ت. محققان با 
تاباندن ۵۵ حالت از سيگنال ها به يك هسته فيبر 
نوري، داده با نرخ ۱.۵۳ پتابيت برثانيه را منتقل 
كردند. به گزارش مهر به نقل از نيواطلس، براي 
درك سرعت اين فرآيند مي توان چنين توضيح 
داد كه يك پتابايت معادل يك ميليون گيگابيت 
است. س��رعت اينترنت خانگي به زحمت به يك 
گيگابيت برثانيه مي رسد. در حقيقت تخمين زده 
مي شود سرعت كل پهناي باند اينترنت جهاني 
كمتر از يك پتابيت برثانيه باشد، اين بدان معنا 
اس��ت كه فيبر نوري مذكور مي تواند كل سرعت 

اينترنت را كنترل كند.
البته از لحاط فني اين سريع ترين نرخ انتقال داده 
نيست، ركورد مذكور به يك تراشه اپتيكي جديد 
تعلق دارد كه اخيراً ۱.۸۴ پتابيت برثانيه داده را 
منتقل كرده بود. اما اين فناوري هنوز در مرحله 
آزمايش و م��دت زمان زيادي تا تجاري س��ازي 
آن باقي مانده اس��ت. با اين وجود ركورد جديد 
اهميت زيادي دارد زيرا با اس��تفاده از فيبر نوري 
با قطر اس��تاندارد ۰.۱۲۵ ميليمتر انتقال يافته 
اس��ت. اين بدان معنا اس��ت كه چنين سرعتي 
با زيرس��اخت فعلي اينترنت نيز قابل اجرا است. 
اين نخس��تين باري اس��ت كه انتقال ۵۵ حالت 
داده نمايش داده مي ش��ود و به مهندسان كمك 
مي كند در مقايسه با ركوردهاي پيشين به شيوه 

كارآمدتري از نور استفاده كنند. 

متاپروژهتوليدنمايشگر
وساعتهوشمندرامتوقفميكند

ش��ركت متا پلتفرمز پروژه هاي توسعه و ساخت 
نمايشگرهاي هوش��مند و س��اعت هوشمند را 
متوقف مي كن��د. اين اقدام در راس��تاي كاهش 
هزينه ه��ا و پ��س از تصميم به اخ��راج ۱۱ هزار 
كارمند اعلام ش��ده است. به گزارش خبرگزاري 
مهر به نقل از انگجت، مديران ارشد اجرايي اين 
شركت در جلسه اي به كارمندان اعلام كرده اند، 
فعاليت در پروژه پرتال )نمايش��گر هوش��مند( 
را متوق��ف خواهند كرد. متا قبلا اين نمايش��گر 
را در ب��ازار عرضه كرده ب��ود و در اوج همه گيري 
كوويد-۱9 فروش آن افزايش يافته بود زيرا مردم 
مجبور بودند در خانه بمانند. با اين وجود شركت 
در ماه ژوئن اس��تراتژي هاي خود را تغيير داد و 
تصميم گرفت آن را به كس��ب وكارها بفروش��د. 
طبق گزارش نش��ريه اينفورميشن در آن زمان، 
حتي ب��ا وجود افزايش ف��روش پرتال در ۲۰۲۱ 
ميلادي، س��هم آن از بازار جهان��ي كمتر از يك 

درصد بود.
بنابراي��ن ترغيب مصرف كنن��دگان به خريد آن 
احتمالا س��ودي نداش��ت و اكنون شركت به اين 
نتيجه رسيده كه توسعه دستگاه در كل بي ارزش 
اس��ت. اندرو بازورث مدير ارشد فناوري متا طي 
جلس��ه به كارمندان گفت��ه بود: م��دت زمان و 
س��رمايه زيادي لازم است تا وارد بخش بازرگاني 
ش��د، بنابراين به نظر مي رسيد س��رمايه گذاري 
وقت و هزينه در اين پروژه درست نباشد. البته متا 
هنوز ساعت هوشمند را عرضه نكرده هرچند طي 
سال هاي گذشته گزارش هايي درباره اين پروژه 
منتش��ر ش��ده بود. اكنون به نظر مي رسد گجت 
پوشيدني مذكور هرگز ساخته نمي شود، مگر آنكه 
متا تصميمش را تغيير دهد. بازورث اعلام كرد تيم 
پروژه ساعت هوش��مند روي توسعه عينك هاي 
واقعيت اف��زوده اين ش��ركت فعاليت مي كنندو 
نيمي از سرمايه گذاري متا در »رياليتي لبز« نيز 

در پروژه هاي واقعيت افزوده صرف خواهد شد.

تعطيليVPNكسپرسكيدرروسيه
كاربران روس��ي به زودي ديگر ق��ادر نخواهند بود به 
س��رويس VPN كه از س��وي ش��ركت كسپرسكي 
عرضه شده بود، متصل شوند. به گزارش ايسنا، شركت 
كسپرس��كي كه در مسكو مستقر اس��ت، اعلام كرد 
فعاليت و فروش محصول VPN اين ش��ركت متوقف 
خواهد ش��د و به كاربران اطمين��ان داد اين فرآيند، به 
شكل تدريجي انجام مي شود تا حداقل تاثير ممكن را 
داشته باشد. فعاليت نسخه رايگان VPN  كسپرسكي 
از ۱۵ نوامبر به بعد متوقف خواهد شد و مشتركان پولي 
مي توانند تا دسامبر س��ال ۲۰۲۲ همچنان مشترك 
اين سرويس شده و تا پايان سال ۲۰۲۳ از آن استفاده 
كنند. كسپرس��كي اعلام كرده كه اين تصميم شامل 
حال كاربران در روس��يه مي شود و براي كاربران خارج 
از روسيه، قابليتهاي موجود و سرورهاي VPN تغيير 
نخواهند كرد. شركت كسپرسكي در تماس از سوي تِك 
رادار درباره علت اين تصميم، اعلام كرد در مقطع فعلي 
نمي تواند در اين باره صحبت كند. كرملين مدتي است 
كه با جديت س��رگرم مبارزه با فيلترشكن هاي روسي 
است. ديده بان مخابرات روسيه )روس كومنادزور( سال 
گذش��ته، فعاليت بعضي از فراهم كنن��دگان VPN را 
ممنوع كرد كه شامل بعضي از بزرگ ترين نامها در اين 
بازار نظير اكسپرس VPN، نورد VPN و آي پي ونيش 
بودند. بر اس��اس گزارش تِك رادار، اگرچه اس��تفاده از 
چنين سرويس هايي پس از جنگ اوكراين، در روسيه 
افزايش پيدا كرده اما مقامات روسيه بر مسدود كردن نرم 
افزار VPN كه از قانون روسيه تخطي كرده و دسترسي 

به محتواي مجرمانه را فراهم مي كند، تاكيد كرده اند. 

پرداختباجبههكرها
دراسترالياغيرقانونيميشود

كلر اونيل وزير كشور استراليا اعلام كرد دولت غيرقانوني 
كردن پرداخت باج به هكرهاي س��ايبري را بررس��ي 
مي كند. اخيرا حملات س��ايبري متعددي اطلاعات 
ميليون ها كاربر استراليايي را فاش كرده است. به گزارش 
خبرگزاري مهر به نقل از رويترز، در مصاحبه اي در شبكه 
تلويزيوني ABC از وزير كشور درباره تصميم دولت براي 
بررسي غيرقانوني كردن پرداخت باج به مجرمان سايبري 
سوال شد و او در پاس��خ گفت: اين امر درست است. ما 
اين اقدام را در بستر استراتژي سايبري انجام مي دهيم. 
اظهارنظرهاي اونيل در حالي بيان مي شود كه او ديروز 
از ايجاد يك مدل پليس سايبري جديد خبر داد كه در 
حقيقت پروژه اي مش��ترك است و با همكاري پليس 
فدرال استراليا و اداره س��يگنال هاي اين كشور انجام 
مي شود. هدف از ايجاد آن نيز نظارت سختگيرانه تر بر 
جرايم سايبري است. حدود ۱۰۰ افسر پليس بخشي از 
اين پروژه مشترك بين ۲ آژانس فدرال خواهند بود كه با 

مجرمان سايبري مقابله مي كنند.

بسترظهوردوبارهبابكزنجانيها
 اصلا آيا اعلام ش��ده كه كدام افراد و ش��ركت ها با چه 
ويژگي هاي��ي مي توانند اين رون��د را عملياتي كنند؟ 
وقتي به هيچ كدام از اين پرس��ش ها پاسخ داده نشده و 
شفافيتي درباره آنها وجود ندارد، مشخص است كه اين 
ايده منجر به شكل گيري كلوني هاي فساد و رانت خواري 
در اقتصاد مي ش��ود. خاطرم هست، در گذشته برخي 
افراد در مجلس اين بحث را مطرح كردند كه دولت اين 
امكان را داشته باشد كه بتواند بخشي از طلب هاي خود 
را در صحنه داخلي و خارجي به وسيله نفت، تهاتر كند. 
يعني يك پيمانكاري از دولت طلب دارد، به جاي پولش 
بتواند نفت دريافت كن��د و بعد خودش نفت دريافتي 
را در بازارهاي بين المللي بفروش��د. ام��ا آيين نامه روز 
گذش��ته با اين مكانيسم متفاوت است. در بطن هيات 
جزء )۱( بند )ز( تبصره ۱9 م��اده واحده قانون بودجه 
۱۴۰۱، اجازه فروش نفت به افراد حقيقي معرفي شده از 
سوي دستگاه ها داده شده است. اين در حالي است كه 
در زمان دولت دهم، افرادي چون بابك زنجاني و حتي 
برخي نهادهاي خاص اجازه فروش نفت را پيدا كردند. 
اين روند باعث بروز فساد گسترده در اقتصاد ايران شد و 
هنوز مسوولان نتوانسته اند، پول فروش نفت خود را از 
بابك زنجاني دريافت كنند. يك چنين تصميماتي در 
هيچ نقطه اي از دنيا سابقه ندارد. در كشورهايي كه نفت، 
دولتي است، اين دولت ها هستند كه اقدام به فروش نفت 
مي كنند، همچنين در اقتصادهايي كه بخش خصوصي 
هم در اكتش��اف، توليد و عرضه نفت مشاركت دارند، 
اينگونه نيست كه فرد حقيقي اقدام به فروش نفت كند 
و عرضه نفت از طريق ساختارهاي مديريتي مشخص 
انجام مي گيرد. به نظرم اينگونه موارد را نيز بايد بخشي 
از تبعات تحريم ها تلقي كرد .به عبارت روشن تر، بخشي 
از تبعات تحريم ها به صورت مس��تقيم نمايان است و 
باعث كمبودها و مشكلات عديده اي مي شود، اما بخش 
ديگري از آن نيز به صورت غيرمستقيم اقتصاد را دچار 
خطرات و آسيب هاي فراوان مي كند. يكي از آسيب هاي 
جدي تحريم در حوزه نفتي، بروز فساد گسترده است. 
واژه كاس��بان تحريم در اقتصاد ايران در اثر يك چنين 
تجربياتي مطرح شد. در زمان دولت دهم نيز عده اي با 
ادعاي فروش نفت با هدف دور زدن تحريم ها وارد ميدان 
شدند و سرمايه كشور را به حساب هاي خصوصي خود 
منتقل كردند. اين روند امروز هم قابل رديابي است. با 
هدف دور زدن تحريم ها برخي افراد، نفت كشور را تحت 
اختيار مي گيرند تا به فروش برسانند. بايد توجه داشت 
كه ثروت برآمده از نفت يك ثروت ميان نس��لي است و 
بايد در مسير توسعه زيرساخت ها و به روزآوري صنايع 
مادر به كار گرفته شود. اما متاسفانه شاهد آن هستيم 
كه اين ثروت ميان نسلي صرف يارانه ها، واردات اقلام 
لوكس از خارج، هزينه هاي جاري دولت و... مي شود. از 
سوي ديگر به دليل تحريم ها نيز برخي افراد حقيقي اين 
فرصت را پيدا مي كنند به مهم ترين ظرفيت توسعه اي 

كشور دست درازي كنند. بايد از اين ترسيد.

طي هفت روز گذشته ۳ ميليارد دلار بيت كوين از صرافي ها برداشت شده است

سقوط تاريخي بيت كوين ادامه دارد

ماجراي مقابله مخابرات و شوراي رقابت

نارضايتيكابرانارزهايديجيتالازبرخوردباكسبوكارهايفاقداينماد

چالش هاي افزايش تعرفه هاي تلفن ثابت

انجم��ن بلاكچي��ن اعلام ك��رد برخ��ورد ش��اپرك با 
كس��ب وكارهاي فاقد اينماد باعث نارضايتي ۵ميليون 
كاربر ح��وزه ارزهاي ديجيت��ال خواهد ش��د. به دنبال 
انتشار اطلاعيه ش��اپرك مبني بر غيرفعال شدن درگاه 
پرداخت كسب وكارهاي فاقد اينماد از ۲۴ آبان، انجمن 
بلاك چين اي��ران در بيانيه اي به اين تصميم ش��اپرك 
اعتراض و پيامدهاي مخرب آن را تشريح كرد. به گزارش 
ارزديجيتال، در بيانيه انجمن بلاك چين آمده است: »در 
حالي ش��اپرك در نامه اي خطاب به پرداخت ياران اعلام 
كرده كه در چهارچ��وب قوانين و مقرارت مربوطه، ارايه 

درگاه پرداخت مجازي به كسب وكارهاي اينترنتي توسط 
شركت هاي پرداخت و پرداخت يارها صرفاً براي دارندگان 
اينماد امكان پذير است، كه هيچ گونه اقدامي جهت اعطاي 
اينماد به كسب وكارهاي رمزارزي انجام نشده است و خود 
اينماد هرگز كارايي براي هدف تعيين شده خود را نداشته 
اس��ت.« انجمن بلاك چين اي��ران در واكنش به برخي 
ديدگاه ها درباره تأثير فعاليت صرافي هاي ارز ديجيتال بر 
بازار ارز كشور گفته است: »جست وجوي عوامل كاهش 
ارزش پول ملي و ارتباط آن به حوزه تبادل اشتباه مي باشد، 
چراكه حجم تبادلات شفاف سكوهاي تبادل نشان از تاثير 

جزيي آن در اقتصاد كشور دارد و از طرفي محدوديت هايي 
در برداش��ت از آنها مدتي اس��ت در حال اجرا مي باشد. 
كسب وكارهاي رمزارزي با وجود تمام بي مهري ها، نهايت 
تلاش خ��ود را براي حفظ حقوق كارب��ران و جلوگيري 
از تخلف انجام دادند و حتي با رديف تعرفه تعيين ش��ده 
اختصاصي، مشغول پرداخت شفاف ماليات نيز هستند.« 
كارشناسان انجمن بلاك چين خروج گسترده دارايي به 
پلتفرم هاي خارج از كشور و افزايش خطر مسدودشدن 
ميلياردها دلار از سرمايه كاربران ايراني و قطع درآمد 
مالياتي دولت از اين حوزه، رونق بازار زيرزميني تبادل 

رمزارز و خارج شدن از مدار كنترل كسب و كارهاي سالم 
و در نتيجه افزايش جرايم و كلاهبرداري هاي اين حوزه 
و ايجاد موجي از نارضايتي در ۵ميليون كاربر فعال اين 
حوزه، نابودي كامل كسب وكارهاي حوزه تبادل رمزارز 
به واس��طه نبود ابزار اس��تاندارد گردش مالي و از بين 
رفتن ظرفيت و فرصت هاي اين حوزه در زمينه اشتغال 
نيروهاي انساني ش��اغل و خروج نخبگان و مهاجرت 
كس��ب وكارهاي حوزه تبادل به كشورهاي خارجي را 
به عنوان پيامدهاي مخرب الزامي كردن اينماد جهت 

استفاده از درگاه هاي پرداخت معرفي كرده اند.

به دنبال اعلام موضوع افزايش تعرفه هاي تلفن ثابت توسط 
شركت مخابرات ايران، طي هفته هاي گذشته، چالش هايي 
ميان شوراي رقابت و اين شركت بر سر اين موضوع ايجاد شد 
و در نهايت پس از اينكه ش��وراي رقابت مخابرات را محكوم 
كرد، اين شركت هم اعلام كرده است كه مدارك لازم را ارايه 
خواهد كرد. به گزارش ايسنا، افزايش تعرفه تلفن ثابت توسط 
مخابرات مدت هاست كه با اما و اگرهايي روبه رو شده است، 
اگرچه اين موضوع تابستان امسال مورد تأييد قرار گفت و 
س��تاد تنظيم بازار هم افزايش قيمت كاركرد تلفن ثابت را 
تصويب كرد اما هنوز اجرايي نش��ده و گفته شد در صورت 
موافقت رگولات��وري و ابلاغ به مخابرات اعم��ال و اجرايي 
خواهد شد. طبق مصوبه ذكر شده كاربران تلفن هاي ثابت 
استان تهران براي حفظ خط تلفن ثابت خود بر اساس جدول 
جديد پيرامون تعرفه هاي جديد تلفن ثابت، بايد ماهانه ۲۰ 
هزار تومان، پرداخت كنند. اين هزينه صرفاً هزينه اي است كه 
صاحبان خطوط تلفن در پايتخت، در صورت عدم استفاده از 
خط تلفن و صرفا به منظور نگهداري اين خطوط بايد پرداخت 
كنند اما پس از آن شوراي رقابت دستور توقف هرگونه افزايش 
در هزينه خدمات تلفن ثابت را تا زمان ارايه دقيق هزينه تمام 
ش��ده صادر كرد. در اين راستا اما رابطه شوراي رقابت اعلام 
كرد، در پانصد و نهمين جلسه اين شورا به استناد بند ۵ ماده 
۵۸ قانون اجراي سياست هاي كلي اصل ۴۴ قانون اساسي و 
با توجه به ماده ۳ مصوبه جلسه ۴۶۶ شوراي رقابت با موضوع 
دستورالعمل نحوه تنظيم هزينه ماهيانه تلفن ثابت، شركت 
مخابرات ايران موظف است با استقرار نظام حسابداري بهاي 
تمام شده، نظام خود را به نحوي اصلاح كند كه هزينه تمام 
شده هر يك از خدمات تمام شده اين شركت به صورت مجزا 
و دقيق محاسبه شود و در صورت هاي مالي حسابرسي شده 

اين شركت درج گردد، اما شركت مخابرات ايران اين مصوبه را 
اجرا نكرده است، لذا تا زمان ارايه دقيق هزينه ماهانه تمام شده 
خدمات تلفن ثابت، مندرج در صورت هاي مالي حسابرسي 
شده شركت مخابرات ايران، هرگونه تغيير در هزينه خدمات 
تلفن ثابت و اخذ وجوه اضافي، مغاير مصوبه شوراي رقابت بوده 
و بايد به قيد فوريت متوقف شود. پس از اين اتفاق، شركت 
مخابرات ايران هم اعلام كرد كه اين شركت همواره تمامي 
فعاليت هاي خود را بر اساس قانون تجارت و مصوبات و الزامات 
حوزه رگولاتوري انجام مي دهد و با رعايت الزامات قانوني پروانه 
فعاليت صادره و مصوبات هيات مديره، علي رغم ثابت ماندن 
تعرفه ها در ۱۲ سال اخير و رشد چندين برابري نرخ ارز و تورم 
به ارايه خدمات ارتباطي به همه ذي نفعان مي پردازد؛ اين 
شركت همچنين تأكيد كرده كه ابلاغ دستورالعمل نحوه 
تنظيم هزينه ماهيانه تلفن ثابت پس از پيشنهاد و موافقت 
كميسيون تنظيم مقررات و شوراي رقابت و پس از بررسي 
توسط س��تاد تنظيم بازار صورت گرفته است و با توجه به 
ضرورت پياده سازي الزامات توسعه اي و رشد اقتصادي در 
كشور، شركت مخابرات ايران همواره خدمات رساني گسترده 
خود را در سراسر كشور و در چارچوب مشتري مداري ادامه 
مي دهد. اما موضوع افزايش تعرفه تلفن ثابت از اين قرار بود 
كه اين افزايش تعرفه در اس��تان تهران بابت ۴۴۴۴ دقيقه 
مكالمه، هزينه اي معادل ۲۰ هزار تومان، براي ساير مراكز 
استان ها به ازاي حداقل ۳۳۳۳ دقيقه مكالمه  ۱۵ هزار تومان 
به عنوان حداقل پرداخت و ساير شهرها به ازاي ۲۶۶۶ دقيقه 
مكالمه معادل ۱۰ هزار تومان مشخص شده بود. اما به تازگي 
شوراي رقابت در پانصد و نوزدهمين جلسه خود در ۱۷ آبان ماه 
امسال، شركت مخابرات را به ارتكاب رويه ضدرقابتي محكوم 
كرد و اعلام كرد پيرو وصول شكايت برخي از مشتركين در 

خصوص اجرا نشدن مفاد مصوبه ۵۰9 شوراي رقابت در ۱۰ 
مهر ۱۴۰۱، موضوع در جلسه ۵۱9 شوراي رقابت مطرح و مورد 
رسيدگي قرار گرفت و بر همين اساس شوراي رقابت راي بر 
محكوميت شركت مخابرات ايران به دليل ارتكاب رويه ضد 
رقابتي صادر كرد. موضوع جلسه ۵۰9 شوراي رقابت مبني 
بر توقف اجراي مصوبه ۴۶۶ مورخ ۱۰ خرداد ۱۴۰۰ از سوي 
شركت مخابرات ايران و اقدام به درج مبالغ اضافي در قبوض 
تلفن ثابت و اخذ آن از مشتركين بود. در ماده ۳ مصوبه جلسه 
۴۶۶ ش��وراي رقابت با موضوع »دستورالعمل نحوه تنظيم 
هزينه ماهيانه تلفن ثابت«  شركت مخابرات ايران موظف شده 
بود با استقرار نظام حسابداري بهاي تمام شده، نظام خود را به 
نحوي اصلاح كند كه هزينه تمام شده هر يك از خدمات اين 
شركت به صورت مجزا و دقيق محاسبه شود و در صورت هاي 
مالي حسابرسي شده اين شركت درج شود. شركت مخابرات 
هم نسبت به اين اقدام شوراي رقابت واكنش نشان داد و اعلام 
كرد ابلاغ دستورالعمل نحوه تنظيم هزينه ماهيانه تلفن ثابت 
پس از پيشنهاد و موافقت كميسيون تنظيم مقررات و شوراي 

رقابت و پس از بررسي توسط ستاد تنظيم بازار صورت گرفته 
است تا وضعيت توسعه شبكه مخابراتي ارتقا پيدا كند. طبق 
اعلام شركت مخابرات، با توجه به ماده ۳ مصوبه جلسه ۴۶۶ 
ش��وراي رقابت با موضوع دستورالعمل نحوه تنظيم هزينه 
ماهيانه تلفن ثابت، اين شركت در سال اول اجراي تعرفه ملزم 
به ارايه و استقرار نظام حسابداري بهاي تمام شده نبوده ولي اين 
شركت براساس اعلام نظر شوراي رقابت خود را ملزم به فراهم 
كردن مدارك مورد نياز اين ش��ورا كرده و هفته جاري ارايه 
مي شود. اين شركت همواره تاكيد دارد كه ثابت ماندن تعرفه 
خدمات ثابت شركت مخابرات ايران در طول ساليان گذشته 
منجر به عدم توسعه مطلوب حوزه ارتباطات شده و با توجه به 
نقش شركت مخابرات ايران در پياده سازي الزامات توسعه اي 
و رشد اقتصادي كشور، بايد زيرساخت هاي اين شركت 
تحول يابد و اين امر با سياس��ت گذاري هاي منطقي 
و همكاري تمامي ذي نفعان اين حوزه و دس��تگاه ها 
مرتبط امكان پذير اس��ت و مي توان ارتباطات كشور 

را توسعه داد و حيات دوباره به ارتباطات بخشيد.



گزارش ش��امخ مهرماه 50.19 واحد )م��رز رونق و ركود( 
گزارش ش��د. اتفاقي كه ازنظر فعالان اقتصادي، محيط 
كس��ب وكار تحت تأثير دو عامل موثر قرار داش��ته است. 
موضوع نخست تشديد روند رو به افزايش نرخ ارز در بازار آزاد 
و افزايش فاصله نرخ بازار آزاد با نرخ نيمايي بود و مساله دوم 
ناآرامي هاي اجتماعي و كندي اينترنت كه بخش خدمات 
و كسب وكارهاي كوچك و خانگي را تخت تأثير قرار داد. 
تحليل كارشناسان مركز پژوهش هاي اتاق ايران از وضعيت 
بنگاه هاي اقتصادي در شامخ مهرماه، تا قدري هشدارآميز 
بوده و حاكي از اين است كه در اين ماه، باز هم ركورد بالاترين 
و پايين ترين شامخ به صنايع فلزي و پوشاك و چرم رسيده 
اس��ت. در اين ميان، عدد به دست آمده براي زيرشاخص 
قيمت خريد مواد اوليه يك افزايش شديد را نشان مي دهد 
)71.80( . اين روند افزايش��ي در تمام 6 ماهه سال جاري 
گزارش شده. تداوم روند افزايش بهاي مواد اوليه مي تواند 
در ماه هاي آينده به شكل افزايش بهاي تمام شده كالاي 

توليدي و درنهايت افزايش نرخ تورم خود را نشان دهد.

      وضعيت بنگاه ها درمهرماه
عدد شامخ كل به دست آمده براي اقتصاد ايران در مهرماه 
1401 حكاي��ت از آن دارد كه ش��رايط عمومي محيط 
كسب وكار در مهرماه نسبت به ماه گذشته تغيير محسوسي 
نداشته است )50.19( . البته اين عدد نسبت به ماه قبل 
كاهش حدوداً دو واحدي را نشان مي دهد. به عبارت ديگر 
ازنظر مديران خريد پس از بهبود اندك در وضعيت عمومي 
محيط كسب وكار در شهريورماه نسبت به مردادماه، هيچ 
تغييري در وضعيت عمومي كسب وكارها طي مهرماه رخ 
نداده اس��ت. همچنين اعداد به دست آمده براي پنج زير 
شاخص اصلي شامخ كل حاكي از بهبود ناچيز در مقدار 
توليد محصولات )51.6(، افت محس��وس سفارش��ات 
جديد )46.82(، افزايش اندك سرعت تحويل سفارشات 
)54.78(، كاهش موجودي مواد اوليه )46.28( و افزايش 
ان��دك در به كارگيري نيروي كار )52( اس��ت. از نگاهي 
ديگر، اعداد شامخ كل به دست آمده براي مهرماه و تيرماه، 
كمترين اعداد ش��امخ كل اقتصاد از ابتداي سال جاري 
)به جز فروردين( اس��ت و به طوركلي اعداد شامخ كل به 
دست آمده از ابتداي سال، بهبود قابل توجهي را در محيط 
كسب وكار نشان نمي دهند. تداوم اين وضعيت مي تواند 
اثرات نامطلوب زيادي بر متغيرهاي كلان اقتصاد به همراه 
داشته باشد. به عبارت ديگر، سير كاهشي موجودي مواد 
اوليه خريداري شده طي هفت ماه گذشته با روند افزايشي 
قيمت مواد اوليه طي همين مدت س��ازگاري داش��ته و 
در صورت عدم امكان تعدي��ل قيمت مواد اوليه در بهاي 
تمام شده كالاها، به تشديد شرايط ركود تورمي و افزايش 
بيكاري خواهد انجاميد. اين موضوع فعالان اقتصادي را در 

بلندمدت با مشكلات جدي روبرو خواهد كرد.

    بررسي شامخ صنعت
 ش��امخ صنعت در مهرماه 1401، ي��ك افزايش جزئي را 
نشان مي دهد )54.86( . البته اين شاخص هم در بخش 
فروش داخلي و هم در صادرات با افت روبرو بوده است )به 
ترتيب 43.93 و 48.71( . همچنين افزايش شديد بهاي 
مواد اوليه از مهم ترين مسائلي است كه در شامخ صنعت 
در مهرماه نيز به چشم مي خورد )65.33( . اين افزايش از 
ماه گذشته بيشتر گزارش شده است. مهم ترين دليل اين 
موضوع را مي توان با افزايش نرخ ارز مرتبط دانست. چراكه 
قيمت نرخ ارز آزاد از مهم ترين عوامل تعيين كننده قيمت 
مواد اوليه صنعتي محسوب مي شود كه طي مهرماه افزايش 
7 درصدي را تجربه كرده است. همچنين ميزان سفارشات 
جديد كاهش قابل توجهي داش��ته اس��ت )45.08( اين 
موضوع مي تواند توليد و فروش در ماه هاي آتي را به شدت 
تحت تأثير قرار دهد. از سوي ديگر، موجودي مواد اوليه نيز 

تغييري نسبت به ماه گذشته نشان نمي دهد. )49.64( .

    مقايسه شامخ صنايع مختلف در مهرماه
در پيمايش مهرماه شامخ، در ميان صنايع مورد بررسي 
صنايع فلزي بيشترين عدد را به خود اختصاص داده است 
)60.9( . در شامخ شهريورماه نيز بيشترين عدد متعلق 
به اين گروه بود. )59.4( شامخ مهرماه گروه صنايع فلزي 
نسبت به ماه گذشته افزايش نشان مي دهد كه به معني 
تداوم رشد فعاليت هاي اين صنعت طي سه ماه گذشته 
است. پس از صنايع فلزي، ش��امخ گروه وسايل نقليه و 
قطعات وابسته )56.8( و گروه فرآورده هاي نفت و گاز )56( 

در جايگاه هاي بعدي قرار مي گيرند. در بررسي شامخ گروه 
فرآورده هاي نفت و گاز يك افزايش 9 واحدي نسبت به 
شهريورماه مشاهده مي شود كه به معناي اين است كه به 
دنبال افت اندك فعاليت ها در شهريورماه در مهرماه يك 
افزايش قابل توجه در كسب وكار اين گروه گزارش شده 
است. شامخ به دست آمده براي گروه هاي ماشين سازي و 
لوازم خانگي )53( و لاستيك و پلاستيك )52.5( حاكي از 
بهبود جزئي در مهرماه نسبت به ماه قبل است. گروه چوب، 
كاغذ و مبلمان نيز با عدد )54.8( نس��بت به ماه گذشته 
)43( افزايش قابل ملاحظه اي را تجربه كرده است. شامخ 
صنايع پوشاك و چرم )41.6(، مانند ماه گذشته كمترين 
ميزان در ميان صنايع مختلف را به خود اختصاص داده 
است كه نشان از افت قابل ملاحظه در فعاليت اقتصادي 
اين گروه ها دارد. مديران خريد گروه شيميايي نيز افت 
اندك در فعاليت هاي خود را گزارش كرده اند. )46.7( عدد 
شامخ گروه صنايع غذايي نيز حاكي از عدم تغيير وضعيت 

اين گروه نسبت به ماه گذشته است )49.9( .

    تحليل گروه صنايع فلزي 
همانطور كه پيش تر گفته شد در مهرماه 1401 بالاترين 
عدد شامخ به دس��ت آمده مربوط به گروه صنايع فلزي 
بوده اس��ت. )60.9( . اين گروه در شهريورماه نيز در بين 
صنايع مورد بررس��ي پيشگام بوده اس��ت. مقدار توليد 
محصولات بهبود قابل ملاحظه اي داش��ته است )66.7( 
و ميزان سفارشات جديد نيز با ثبت عدد 57.3 حاكي از 
رشد قابل ملاحظه سفارشات ثبت شده در مهرماه نسبت 
به شهريورماه است. سرعت انجام و تحويل سفارشات نيز 
افزايش يافته )63.5( و موجودي مواد اوليه نيز رشد داشته 
است. )56.3( . ميزان استخدام و به كارگيري نيروي كار هم 
افزايش قابل توجهي را نشان مي دهد )59.4( . در بازارهاي 
خارجي گزارش شاخص هاي توليدي و خدمات در چين، 
با يك غافلگيري براي بازارها همراه بود و شاخص مديران 
خريد بخش توليد چين در ماه اكتبر با 0.9 واحد كاهش 
از 50.1 ب��ه 49.2 افت كرد تا دوباره در دامنه ركودي قرار 
بگيرد. شكسته شدن اين سطح مهم موجب افزايش فشار 
بر قيمت كاموديتي ها خواهد شد. علاوه بر اين، شاخص 
مدي��ران خريد بخش غيرتوليدي چي��ن هم با يك افت 
غيرمنتظره از 50.6 به 48.7 سقوط كرد تا علامت ديگري 
از در خطر بودن قدرت تقاضا در بازار دومين اقتصاد بزرگ 
جهان را مخابره نمايد. ادامه كاهش تقاضاي جهاني تحت 
تأثير تورم فزاينده و دست به گريبان بودن دولت چين با 
ادامه همه گيري كرونا از مهم ترين دلايل افت فعاليت هاي 
اقتصادي چين محسوب مي شود. انتظار مي رود طي ماه 
آينده شاهد معاملات محتاطانه فلزات باشيم. بر اين اساس 
پيش بيني مي شود بازارهاي اروپا هم تحت تأثير داده هاي 
پيش بيني چين با كاهش همراه شوند. بانك مركزي اروپا 
نيز اخيراً نرخ بهره را بار ديگر افزايش داد تا اين نرخ با رسيدن 
به 2 درصد در بالاترين ركورد بيست سال اخير قرار بگيرد.

    گروه صنايع لاستيك و پلاستيك
شامخ صنايع لاستيك و پلاستيك در مهرماه نيز با ثبت 
عدد 53.6 نشان از بهبود اندك در فعاليت هاي اين گروه 
دارد. اين روند رو به رش��د و البته آرام، در شهريورماه نيز 
گزارش شده بود )52.5( . به عبارت ديگر مي توان گفت 
طي سه ماه گذشته وضعيت كسب وكارهاي اين گروه با 
بهبود آرامي روبرو بوده است. مقدار توليد محصولات اين 
گروه در مهرماه افزايش يافته )55.6( و ميزان سفارشات 
جديد افزايش قابل توجهي را تجربه كرده است )61.1( 
. س��رعت تحويل سفارش��ات جديد تغييري نداشته و 
موجودي مواد اوليه نيز بدون تغيير بوده است. به كارگيري 
نيروي كار در اين صنعت نيز كاهش داشته است )44.4(. 
بيش��ترين افزاي��ش در قيمت مواد اولي��ه در بين تمام 
گروه هاي مورد بررسي مربوط به اين گروه است. )77.8( 

    صنعت پوشاك و چرم
تداوم قعرنش��يني گروه پوش��اك و چرم در ميان ساير 
گروه ها در شامخ مهرماه )40.4( از ديگر موضوعاتي است 
كه گزارش شده است. ش��امخ شهريورماه اين گروه نيز 
همين وضعيت را نشان داده بود. )41.6( . اين اعداد نشان 
از تداوم تنزل محيط كسب وكار در اين گروه طي سه ماه 
گذشته داشته و افت در مهرماه نسبت به شهريورماه بيش 
از تنزل شهريورماه نسبت به مردادماه بوده و اين موضوع 
با افت 1.2 واحدي شامخ مشاهده مي شود. ميزان توليد 
در شهريور نسبت به ماه گذشته به شدت كاهش يافته 
)35.7( كه بيشترين كاهش توليد در ميان صنايع مختلف 
است. سفارش��ات جديد نيز با شدت زيادي افت داشته 
است )28.6( . سرعت تحويل سفارشات جديد افزايش 
يافته )57.1( و موجودي مواد اوليه به ميزان قابل توجهي 
افزايش يافته اس��ت )57.1( . همچنين اعداد به دست 
آمده براي اين صنعت دلالت ب��ر افت قابل ملاحظه در 
فروش )28.6( و كاهش بسيار در ميزان صادرات )35.7( 
دارد. صنعت پوشاك و چرم به شدت تحت تأثير افزايش 
تورم و قدرت خريد خانوارها است. از سوي ديگر افزايش 
نرخ ارز نيز واردات مواد اوليه مورد نياز اين گروه را تحت 
تأثير قرار داده است. بر اساس جديدترين گزارش مركز 
آمار ايران نرخ تورم نقط��ه اي در مهرماه 1401 به عدد 
48.6 درصد رسيده است؛ يعني خانوارهاي كشور به طور 
ميانگين 48.6 درصد بيشتر از مهر 1400 براي خريد يك 

»مجموعه كالاها و خدمات يكسان« هزينه كرده اند.

    گروه وسايل نقليه و قطعات وابسته
در شهريورماه 1401 نيز عدد شامخ به دست آمده براي 
گروه وس��ايل نقليه و قطعات وابسته نش��ان از بهبود در 
وضعيت عمومي كسب وكارهاي اين گروه داشته داشت 
)58.5( . به عبارت ديگر اين صنايع طي س��ه ماه گذشته 
رشد را تجربه كرده اند كه البته افت حدوداً دو واحدي شامخ 
مهرماه در مقايسه با شامخ شهريورماه در اين گروه نشان 

مي دهد كه عليرغم بهبود وضعيت كسب وكار اين گروه در 
شهريورماه نسبت به مردادماه اين بهبود در مهرماه كمتر از 
ماه قبل بوده است. بر اساس اطلاعات منتشر شده در سامانه 
كدال، عملكرد خودروس��ازان در مهرماه نشان مي دهد 
درمجموع توليد خودروها افزايشي نسبت به شهريورماه 
رقم خورده است. موضوع مهم ديگر در گروه وسايل نقليه 
و قطعات وابسته توافق بين شركت هاي خودروسازي و 
قطعه سازي به منظور تعديل قيمت ها است. طبق توافقات 
صورت گرفته با خودروس��ازان مقرر ش��ده است تعديل 
قيمت ها از ابتداي مهرماه اعمال شود. تعديل قيمت ها به 
دليل افزايش قيمت ارز در شهريورماه و مهرماه بوده است. 
قطعه سازان اكنون از سويي الزام به گذار از پروسه طولاني 
تخصيص ارز را دارند و از س��وي ديگر با مشكلات تأمين 
مواد اوليه مورد نياز در شرايط تحريم روبرو هستند. رفع 
مشكل نقدينگي شركت هاي قطعه ساز به دنبال تعديل 
قيمت محصولات مي تواند تا حدودي مشكلات سرمايه 
در گردش و نقدينگي فعالان اين حوزه را كاهش دهد اما 
نگراني ها نسبت به امكان تعديل قيمت محصولات نهايي 
و تورم تحميل شده به بازار خودرو و احتمال ركود در اين 

بازار از مهم ترين چالش هاي پيش روي اين گروه است.

    گروه پالايش و پتروشيمي
عدد ش��امخ به دس��ت آمده براي صناي��ع پالايش و 
پتروشيمي در مهرماه بهبود قابل توجه در فعاليت هاي 
اين گروه نس��بت به شهريورماه را نشان مي دهد. )56( 
اين بهبود پس از افت فعاليت ها طي س��ه ماه گذشته 
گزارش ش��ده است. در شامخ ش��هريورماه و مردادماه 
شاهد افت فعاليت هاي هر ماه نسبت به ماه قبل بوديم. 
اعداد شامخ مهرماه حاكي از افزايش قابل توجه در ميزان 
فروش )58.8(، افزايش اندك در سفارش��ات جديد و 
موج��ودي مواد اوليه )52.9( و بهبود س��رعت انجام و 
تحويل سفارشات )67.6( است. ميزان استخدام نيروي 
كار در مهرماه نيز بدون تغيير گزارش شده است. )50( 

    گروه صنايع كاني هاي غيرفلزي
گروه كاني هاي غيرفلزي از مهم ترين صنايع كشور محسوب 
مي ش��وند. تأثير اين صنعت بر روند اقتصادي كشور نيز 
غيرقابل انكار است. ش��ركت هاي بزرگ سيماني و البته 
صنعت كاشي و سراميك همواره مورد توجه تحليلگران 
صنايع مختلف و بازارهاي مالي بوده است. ايران با ميليون ها 
تن توليد سالانه سيمان، رتبه دار جهاني در زمينه صادرات 
سيمان به شمار مي رود. ش��امخ مهرماه اين گروه از افت 
قابل توجه فعاليت ها نس��بت به شهريورماه حكايت دارد. 
)43.9( . اين در حالي است كه شامخ اين گروه در شهريورماه 
بهبود اندك در فعاليت ها را نش��ان داده اس��ت. )52.5( . 
عدم تغيير در ميزان توليد و به كارگيري نيروي كار )50(، افت 
شديد سفارشات جديد )31.8( و افت موجودي مواد اوليه 

)36.4( در پيمايش مهرماه اين گروه گزارش شده است.
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به دنبال رفع سريع مشكلات 
سرمايه گذاران هستيم

دبير شوراي عالي مناطق آزاد تجاري � صنعتي و ويژه 
اقتصادي، از سرمايه گذاران به عنوان فرماندهان اقتصاد 
مقاومتي در كش��ور نام برد و گفت: به دنبال رفع سريع 
مشكلات سرمايه گذاران در مناطق آزاد كشور هستيم. 
به گزارش فرينا، حجت الله عبدالملكي در جمع فعالان 
اقتصادي، سرمايه گذاران و اعضاي شوراي هماهنگي 
و همكاري اقتصادي مناطق آزاد كش��ور؛ ركن اصلي 
اقتصاد مقاومتي را توليد دانست و گفت: سرمايه گذاران 
و توليدكنندگان، اركان اصلي اقتصاد مقاومتي هستند. 
ضروري است مشكلات اساسي سرمايه گذاران در اين 
مناطق را شناس��ايي كنيم و با پيگيري هاي مس��تمر 
به دنبال رفع هرچه سريع تر اين موانع باشيم. عبدالملكي 
افزود: ضروري است تمام مشوق ها و مزيت هايي كه به 
موجب قوانين اوليه مناطق آزاد آمده است و توسط قوانين 
بعدي نقض شده اند شناسايي و از طريق مجاري قانوني 
به اين مناطق بازگردانده شود. وي با اشاره به اينكه مناطق 
آزاد مي توانند موتور محرك اقتصاد كشور باشند، اظهار 
داشت: با توجه به همراهي وزير محترم امور اقتصادي و 
دارايي، بايد تلاش كنيم با همكاري هم، مناطق آزاد را به 
مقاصد اصلي سرمايه گذاري تبديل كنيم و از اين ظرفيت 
براي بهبود شرايط فعلي مناطق آزاد استفاده نماييم. 
در اين نشست هريك از س��رمايه گذاران و فعالان 
اقتصادي مناطق آزاد كش��ور در خصوص موانع و 
مشكلات موجود در اين مناطق موضوعاتي را مطرح 

و جهت رفع اين موانع پيشنهاداتي اراده دادند.

ماجراي بازگشت ژاپني ها
به بازار لوازم خانگي چيست؟

در روزهاي اخير اخباري مبني بر بازگشت بي سر و صداي 
شركت هاي ژاپني به بازار لوازم خانگي منتشر شد، اما هم 
وزارت صمت و هم اتحاديه فروشندگان لوازم خانگي اين 
موض��وع را رد و تاكيد كردند كه همچن��ان هرگونه لوازم 
خانگي با برند خارجي در بازار قاچاق يا تقبلي اس��ت. به 
گزارش ايسنا، در روزهاي اخير اخباري مبني بر بازگشت 
بي س��ر و صداي ش��ركت هاي ژاپني به بازار لوازم خانگي 
منتشر شده است. بر اساس اين گزارش ها تلويزيون هاي 
برند سوني چند ماهي است كه از طريق يك شركت ايراني 
در كشور عرضه مي ش��ود و برند شارپ نيز به زودي فعال 
خواهد ش��د. اما پيگيري هاي ايس��نا اين موضوع را تاييد 
نمي كند. اميد قاليباف - سخنگوي وزارت صنعت، معدن 
و تجارت )صمت( - در اين رابطه به ايسنا گفت كه در حال 
حاضر هيچ گونه لوازم خانگي ژاپني به كشور وارد نمي شود 
و آنچه در بازار هست يا قاچاق است يا تقلبي كه يعني برند بر 
روي كالا مي چسبانند و مي فروشند. اكبر پازوكي - رييس 
اتحاديه فروشندگان لوازم خانگي - نيز ضمن رد كردن اين 
اخبار، گفت: يك ش��ركت ايراني از بيش از 10 سال پيش 
بخشي از قطعات خود را از شركت سوني وارد و در توليدات 
خود استفاده مي كند. بنابراين همچنان كالاي تمام شده از 
هيچ برندي وارد نمي شود. به گفته وي تمام توليدكنندگان 
تلويزيون در ايران بخشي از قطعات خود را وارد مي كنند. در 
بهترين حالت در برخي شركت ها 30 تا 40 درصد قطعات 
تلويزيون در داخل توليد مي ش��ود و مابقي وارداتي است. 
پازوكي در پاسخ به سوالي درباره گارانتي اين محصولات 
گفت: اين كالاها با برندهاي داخلي و گارانتي اصلي فروخته 
مي شود و فقط بخشي از قطعات آن خارجي است. بر اين 
اساس همچنان همه كالاها با برند خارجي موجود در بازار 
قاچاق يا تقلبي هستند و گارانتي آنها تقلبي است. به گزارش 
ايسنا، واردات لوازم خانگي از سال 1397 ممنوع است و در 
حال حاضر عمده كالاهاي خارجي موجود در بازار قاچاق 
هستند كه با گارانتي هاي تقلبي فروخته مي شوند. تاكنون 
بارها بحث آزادسازي واردات لوازم خانگي مطرح شده، اما به 
نتيجه نرسيده است. موافقان آزاد شدن واردات لوازم خانگي 
مي گويند اين قانون حقوق مصرف كننده را در نظر نگرفته، 
اما مخالفان معتقدند توليدكنندگان ايراني شرايط برابر با 
توليدكنندگان خارجي ندارند كه بتوانند با آنها رقابت كنند.

تحريم ها چه بلايي
بر سر نفت ايران آوردند؟

عضو اتاق بازرگاني تهران مي گويد اثرات كاهش فروش 
نفت ايران تحت تاثير تحريم ها بايد در دو بعد كاهش درآمد 
و كاهش سرمايه گذاري بررسي شود. حميدرضا صالحي 
در گفت وگو با ايسنا، اظهار كرد: بر اساس برآوردهايي كه از 
سوي اپك اعلام شده و در جلسه اخير اتاق بازرگاني تهران 
نيز به آن اشاره شد در 10 سال گذشته ايران درآمدي 450 
ميليارد دلاري را تحت تاثير تحريم ها در حوزه نفت از دست 
داده است. به معني ساده در شرايطي كه ما مي توانستيم 
با استفاده از فروش نفت اين درآمد را وارد اقتصاد كشور 
كنيم دچار عدم النفع شده ايم. وي با اشاره به جايگاه نفت 
در اقتصاد ايران بيان كرد: ما در طول تمام دهه هاي گذشته 
بخش قابل توجهي از درآمد اقتصاد خود را از طريق فروش 
نفت به دست آورديم هر چند اين ديدگاه وجود داشت كه 
بايد ميزان وابستگي بودجه سالانه به نفت كاهش پيدا كند، 
اما در عمل همچنان دولت بخش زيادي از برنامه هاي خود 
را در اين چارچوب پيگيري مي كرد. البته از چند سال قبل 
با مطرح شدن حساب ذخيره ارزي و پس از آن صندوق 
توسعه ملي بنا شد بخشي از فروش نفت براي طرح هاي 
زيربنايي به اين حس��اب و صندوق واريز شود. عضو اتاق 
بازرگاني تهران عدم فروش نف��ت ايران را يكي از عوامل 
عقب ماندگي در توسعه زيرس��اخت ها دانست و گفت: 
وقتي از ي��ك كمبود درآمد س��الانه 45 ميليارد دلاري 
صحبت مي كنيم يعني دول��ت پول لازم براي حضور در 
پروژه هاي عمراني و توسعه زيرساخت ها را نداشته است و 
ما از سرمايه گذاري در بسياري از اين حوزه ها جا مانده ايم 
يعني در كنار بحث كمبود درآمد يكي ديگر از اثرات عدم 
فروش نفت در جاماندن از توسعه زيرساخت ها خود را نشان 
مي دهد. صالحي ادامه داد: بر اساس صحبت هايي كه وزير 
نفت مطرح كرده ما در حوزه نفت نياز به سرمايه گذاري 
بيش از 150 ميليارد دلاري و در حوزه گاز سرمايه گذاري 
بيش از 70 ميلي��ارد دلاري داريم اين يعني حتي براي 
آنكه بتوان فروش و ظرفيت توليد نفت را به سقف ممكن 
رساند ما به درآمدهاي سال هاي گذشته احتياج داشتيم. 

دليل نوسانات قيمتي
روغن موتور در بازار چيست؟

رييس اتحاديه فروش��ندگان لاس��تيك، فيلتر و 
تعويض روغن تهران، گف��ت: هيچ واحد توليدي 
نمي تواند بگوي��د من روغن را ب��ا تاخير دريافت 
مي كنم چرا كه روند عرضه روغن منطقي ش��ده 
است ولي سوال اينجاس��ت چرا با وجود اينگونه 

اقدامات، در بازار قيمت روغن نوسان دارد.
به گزارش خبرنگار اقتصادي خبرگزاري تسنيم، 
چند ماهيس��ت كه ب��ازار فروش روغ��ن موتور با 
التهابات قيمتي روبروست البته به گفته فعالان بازار 
افزايش عرضه مس��تقيم كالا باعث شده تا شوك 
افزايش قيمت ها در اين كالا كاهش پيدا كند اما با 
وجود تشديد نظارت ها و افزايش توليد همچنان 
بازار با نوسانات قيمتي در روغن موتور روبروست.

محمد آل س��ارا، ريي��س اتحاديه فروش��ندگان 
لاس��تيك، فيلتر و تعويض روغن تهران در همين 
ارتباط به خبرنگار تس��نيم مي گويد: با تش��ديد 
نظارت ها و افزايش عرضه طي دو ماه اخير كاهش 
40 درصدي قيم��ت روغن موتور در بازار به وجود 
آمده است و اين موضوع تاحد قابل توجهي دستاورد 
مناسبي به شمار مي آيد. وي با بيان اينكه در حال 
حاضر فروش و عرضه روغن در سامانه جامع تجارت 
به صورت س��ازمان يافته انجام مي ش��ود، گفت: 
هيچ واحد توليدي نمي تواند بگويد من روغن را با 
تاخير دريافت مي كن��م چرا كه روند عرضه روغن 
منطقي ش��ده است ولي س��وال اينجاست چرا با 
وجود اينگونه اقدامات و ساماندهي عرضه روغن 

همچنان بازار شاهد نوسانات قيمتي است.

افزايش ۵۰  درصدي
نرخ گوجه فرنگي

نايب رييس اتحاديه فروش��ندگان ميوه و سبزي 
خاطرنشان كرد: وزارت كشاورزي بايد مانع عرضه 
پرتقال رنگ آوري شده در بازار شود اما متاسفانه 
اقدامي در اين زمينه انج��ام نمي دهد و در بازار 
اين نوع پرتقال موجود است كه سلامت مردم را 

به خطر مي اندازند.
اس��ماعيل مرادي��ان در گفت وگ��و ب��ا خبرنگار 
اقتصادي ايلنا، با اش��اره به افزايش 50 درصدي 
نرخ گوجه فرنگي نسبت به هفته گذشته، گفت: 
قيمت گوجه فرنگي همواره در ماه هاي آبان و آذر 
افزايشي مي ش��ود و از آنجايي كه در سال جاري 
بارندگي هاي پاييزه ديرتر از زمان هميشگي انجام 
شد از اين رو افزايش نرخ گوجه فرنگي نسبت به 

سال هاي گذشته ديرتر اتفاق افتاد.
وي ب��ا بيان اينكه بارندگي هاي اخير بخش��ي از 
گوجه توليدش��ده در فض��اي ب��از را از بين برد، 
اف��زود: گوجه فرنگ��ي مرغوب در مي��دان ميوه 
تره ب��ار كيلويي 10 ت��ا 20 هزار توم��ان، گوجه 
فرنگ��ي قزوين كيلوي��ي 5 تا 12 ه��زار تومان و 
گوجه فرنگي شيراز كيلويي 8 تا 13 هزار تومان 
است؛ واحدهاي صنفي مي تواند بعد از احتساب 
س��ود 35 درصدي اي��ن محص��ولات را در بازار 

عرضه  كنند.
اين فع��ال صنف��ي تاكيد ك��رد: افزاي��ش نرخ 
گوجه فرنگي مقطعي اس��ت و نرخ اين محصول 
كشاورزي در روزهاي آينده كاهشي خواهد شد.

مراديان با اش��اره به افزايش نرخ سيب زميني در 
بازار، تصريح كرد: س��ال گذش��ته زماني كه نرخ 
سيب زميني به كيلويي 15 هزار تومان در ميدان 
ميوه و تره بار رس��يد ما اين ن��رخ را غيرمنطقي 
مي دانس��تيم اما امروز با احتساب هزينه هاي كه 
به كشاورزان تحميل شده است، به نظر مي رسد 
كه فروش سيب زميني زير 10 هزار تومان براي 

كشاورزان صرفه اقتصادي نداشته باشد.
به گفته اين فعال صنف��ي؛ كدو كيلويي 8 تا 15 
هزار تومان و بادنجان كيلويي 5 تا 10 هزار تومان 

در بازار موجود است.
نايب رييس اتحاديه فروش��ندگان ميوه و سبزي 
با بيان اينكه عرض��ه و تقاضا نرخ ميوه و تره بار را 
تعيين مي كند، گفت: جهاد كشاورزي استان ها 
بايد به كشاورزان الگوي كشت بدهد به اين معنا 
كه به كش��اورزان برنامه توليدي بدهد كه آنقدر 
توليد نكنند كه قيمت  يك محصول ريزش كند 
يا توليد آنقدر محدود شود كه قيمت ها افزايشي 

شوند.
وي افزايش نرخ  برخي ميوه ها را مقطعي دانست 
و افزود: سردي هوا باعث افزايش قيمت شلغم نيز 
شده اس��ت اما نرخ آن بعد از كاهش دما كاهش 
پيدا مي كند. در س��ال جاري به وف��ور مركبات 
ش��مال توليد ش��د، و در ح��ال حاض��ر پرتقال 
ش��مال كيلويي 8 تا 15هزار تومان، پرتقال ناول 
كوهستان 25 تا 40 هزار تومان، انار ساوه 8 تا 20 
هزار تومان، انار شيراز 12 تا 25 هزار تومان، انار 
دماوند 20 تا 40 هزار تومان شده است. اين فعال 
صنفي ادامه داد: قيمت سيب درختي نسبت به 
روزهاي ابتداي عرضه اين محصول حدود 20 تا 
40 درصد افزايشي شده است اين در حالي است 
كه بايد قيمت آن كاهش��ي مي ش��د. در ابتداي 
عرضه قيمت س��يب زرد كيلويي 10 تا 25 هزار 
تومان ب��ود اما امروز نرخ آن به كيلويي 17 تا 45 

هزار تومان رسيده است.
مراديان با بيان اينكه جهاد كشاورزي عكس العملي 
نس��بت به اتفاقا تي كه در بازار رخ مي دهد از خود 
نش��ان نمي دهد، گفت: اي��ن وزارتخانه بايد مانع 
عرضه پرتقال رنگ آوري ش��ده در بازار ش��ود اما 
متاسفانه اقدامي در اين زمينه انجام نمي دهد و در 
بازار اين نوع پرتقال موجود است كه سلامت مردم 
را به خطر مي اندازند. اين فعال صنفي در پاس��خ 
به اين پرس��ش كه آيا خب��ري مبني بر صادرات 
مركبات شمال به چين داريد؟ خاطرنشان كرد: 

خبر موثقي درباره صادرات مركبات ندارم.

صنايع »فلزي« و »پوشاك و چرم« باز هم ركورددار شامخ شدند

وضعيت بنگاه ها در مرز هشدار

عضو هيات رييسه اتاق بازرگاني تهران تشريح كرد

 4 عامل كمبود دارو
عض��و هيات رييس��ه ات��اق بازرگاني تهران گف��ت: عدم 
قيمت گذاري اقلام دارويي، كمبود جهاني مواد اوليه، تاخير 
بيمه ها در پرداخت تعهدات و كمبود نقدينگي شركت ها در 
بروز كمبود دارويي موثر بوده است. به گزارش اتاق بازرگاني 
تهران، ناصر رياحي در رابطه با عوامل موثر بر كمبود برخي 
اقلام دارويي، اظهار كرد: در گذش��ته كه نوسان قيمت به 
5 درصد مي رس��يد، حتي تأخير 6 ماهه در اعلام نرخ هاي 
جديد مشكلي براي داروساز ايجاد نمي كرد، اما اكنون كه 
اين نوسان قيمتي به 6 برابر رسيده، تأخير در اعلام نرخ هاي 
جديد براي توليدكنندگان كه عمدتاً كوچك و متوس��ط 
هستند، قابل تحمل نبوده و آنها را به ورطه نابودي مي كشاند. 
رييس اتحاديه واردكنندگان دارو بيان كرد: در سازمان غذا 
و دارو، يك كميسيون قيمت گذاري وجود دارد كه جلسات 
آن در گذشته، هفته اي يك يا دو بار تشكيل مي شد و اين 
تعداد جلسات نيز براي شركت هاي دارويي كافي بود. طبق 
آيين نامه اين كميس��يون، چنانچه تغييرات قيمتي مواد 
اوليه، بيش از 5 درصد بود و اين تغيير به مدت 6 ماه استمرار 

پيدا مي كرد، كميسيون مذكور، قيمت را مورد بازنگري قرار 
مي داد. وي افزود: كميسيون قيمت گذاري سازمان غذا و 
دارو، پيش از حذف ارز ترجيحي، بر اساس موجودي مواد 
اوليه، نسبت به قيمت گذاري اقلام دارويي اقدام كرد اما اين 
قيمت گذاري در بسياري از موارد داراي اشكال بود و بسياري 
از شركت ها به اين نوع قيمت گذاري معترض بودند؛ به اين 
دليل كه تغييرات نرخ تورم در آن ديده نش��ده بود. بر اين 
اساس پيش از حذف ارز ترجيحي نيز بسياري از شركت ها 
متقاضي افزايش قيمت بودند و اين تغيير قيمتي مدام به 
تأخير افتاد تا قيمت ارز هم تغيير كند، اكنون كه قيمت ارز 
نيز تغيير كرده، كميسيون مربوطه زمان كافي براي رسيدگي 
به همه پرونده ها را ندارد. به همين دليل اين كميسيون بايد 
هر روز تشكيل جلسه مي داد و اين يك نكته ظريفي بود كه 
دولت بايد به آن توجه مي كرد. رياحي در بخش ديگري از 
سخنانش، يكي ديگر از دلايل كمبود برخي از اقلام دارويي 
در بازار را كمبود جهاني اين اقلام و مواد اوليه آن عنوان كرد 
و گفت: در مورد برخي اقلام دارويي نظير داروي كودكان 

واقعيت اين است كه مواد اوليه آنها در جهان دچار كمبود 
شده است. در واقع به دليل آنكه مصرف اين اقلام در دوران 
شيوع كرونا كاهش يافته، توليد آنها نيز دچار كاهش شده 
است. در حال حاضر كشورهايي نظير كانادا، آلمان و بسياري 
از كشورهاي پيشرفته نيز با اين كمبود مواجه هستند. عضو 
هيات رييسه اتاق بازرگاني تهران بيان كرد: مساله ديگر آن 
است كه به دليل چند برابر شدن قيمت تمام شده توليدات، 
نقدينگي مورد نياز توليدكنندگان هم حداقل 2.5 برابر و 
براي واردكنندگان نيز به 6 برابر افزايش يافته است. البته 
توليدكنندگان و واردكنندگان با علم به اين مساله درخواست 
تغيير نرخ ارز را داشتند؛ اما مشكل اين است كه بيمه ها نيز 
بدهي خ��ود را به موقع نمي پردازن��د و تأخير در پرداخت 
بدهي ها به طور متوسط به حدود يك سال رسيده است. در 
حالي كه قاعده اين است كه اين مطالبات سه ماهه وصول 
شود. مهم تر آنكه، بانك مركزي هم سياست انقباضي در 
پيش گرفته است و طبق اين سياست بانك هاي عامل حتي 
تسهيلات مصوب را هم لغو كرده اند و پرونده جديد قبول 

نمي كنند. اين مس��ائل در كنار هم مي تواند در بازار تنش 
ايجاد كند. رياحي با بيان اينكه دولت در اقدامي حمايتي 
به اصلاح تعرفه گمركي واردات مواد اوليه دارو پرداخته و 
نسبت تسهيلات به فروش شركت را به دو برابر افزايش داده 
است، اظهار كرد: اين اقدامات مي تواند به توليدكنندگان 
كمك كند اما اقدام شايسته تر اين بود كه تأخير بيمه ها در 
پرداخت مطالبات كه به حدود 6 الي 7 هزار ميليارد تومان 
مي رسد، يك بار به روز مي شد و اين مي توانست بازار را در 
شرايط تثبيت شده قرار دهد. رييس اتحاديه واردكنندگان 
دارو با تاكيد بر اينكه عمده ترين دليل كمبود اقلام دارويي در 
بازار عدم قيمت گذاري به موقع است، بيان كرد: در گذشته، 
ممكن بود كه يك قلم از اقلام مواد اوليه، به ميزان 5 درصد 
دچار نوسان قيمتي شود كه اگر قيمت گذاري جديد نيز 6 ماه 
هم به تأخير مي افتاد، مشكل بزرگي براي توليدكننده ايجاد 
نمي شد. اما اكنون كه تغييرات قيمتي به 6 برابر رسيده، 
براي توليدكنندگان قابل تحمل نبوده و آنها را كه عمدتاً 

كوچك و متوسط هستند، به ورطه نابودي مي كشاند.
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خبرروز

شناسايي ۵۷  بيمار جديد كرونا در كشور 
بنابر اعلام وزارت بهداش��ت، در شبانه روز گذش��ته ۵۷ بيمار كوويد ۱۹ در كشور شناسايي شدند و دو بيمار نيز جان خود 
را از دست دادند. بر اساس معيارهاي قطعي تش��خيصي، ۵۷ بيمار جديد مبتلا به كوويد۱۹ در كشور شناسايي و ۲۶ نفر 
از آنها بس��تري ش��دند. به اين ترتيب مجموع بيماران كوويد۱۹ در كش��ور به ۷ ميليون و ۵۵۸ هزار و ۹۵۰ نفر و مجموع 
جان باختگان اين بيماري، به ۱۴۴ هزار و ۶۱۲ نفر رس��يد. تاكنون ۷ ميليون و ۳۳۴ هزار و ۱۳ نفر از بيماران، بهبود يافته 
يا از بيمارس��تان ها ترخيص ش��ده اند.۷۳ نفر از بيماران مبتلا به كوويد۱۹ در بخش هاي مراقبت هاي ويژه بيمارستان ها 

تحت مراقبت قرار دارند. تاكنون ۵۴ ميليون و ۴۶۵ هزار و ۱۴۲ آزمايش تشخيص كوويد۱۹ در كشور انجام شده است.

رويداد

رييس اداره مراقبت مرك��ز مديريت بيماري هاي واگير 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي با تاكيد بر رعايت 
آداب بهداشت فردي و اجتماعي، به عنوان اصولي ترين 
اقدام پيش��گيرانه در بيماري هاي واگير تنفسي، به ويژه 
آنفلوآنزا، به بيان توضيحاتي كامل در خصوص توصيه هاي 
بهداش��تي مرتبط با اين بيم��اري از جنبه هاي مختلف 
پرداخت. ابراهيم قادري با بيان اينكه آنفلوآنزاي انساني، يك 
بيماري واگير بوده و معمولا به وسيله قطرات تنفسي حاصل 
از سرفه و عطسه فرد بيمار منتشر مي شود، در خصوص 
علائم اين بيماري گفت: تب، گلودرد، سرفه و بدن درد به 
عنوان علائم كليدي مطرح هستند كه سرفه اغلب شديد 
بوده و براي مدتي ادامه دارد، اما ديگر نشانه هاي بيماري 
معمولا بعد از هفت روز بهبود مي يابند. او شروع ناگهاني 
تب بالا، درد عضلاني و سردرد، خستگي مفرط، ناراحتي 
گلو و سرفه خشك را از جمله علائم افتراق آنفلوآنزا با كوويد 
۱۹ دانست و افزود: آنفلوآنزا در افراد مختلف ممكن است از 
ديگر بيماري هاي ويروسي دستگاه تنفس قابل تشخيص 
نباشد و نش��انه هايي مانند س��رماخوردگي، برونشيت، 
پنوموني ويروسي و ديگر بيماري هاي حاد غير قابل افتراق 
دستگاه تنفسي را نشان دهد و اختلالات دستگاه گوارش 
شامل تهوع، استفراغ و اسهال نيز بروز كند كه در كودكان، 
نشانه هاي گوارشي ممكن است واضح تر باشد. رييس اداره 
مراقبت مركز مديريت بيماري هاي واگير وزارت بهداشت 
با اشاره به اينكه ويروس آنفلوآنزا ۲۴ ساعت پيش از شروع 
علائم بيماري در ترشحات دس��تگاه تنفسي فرد آلوده 
قابل شناسايي است، گفت: مهم ترين راه انتقال ويروس 
آنفلوآنزا در محيط هاي بسته و پر جمعيت مانند اتوبوس يا 
خوابگاه ها، از طريق قطرات تنفسي و هوا بوده و ازآنجايي كه 
اين ويروس ممكن اس��ت ساعت ها در ش��رايط سرد و با 
رطوبت كم در محيط زنده بماند، انتقال آن از طريق سطوح 
آلوده به ترشحات فرد بيمار نيز مي تواند صورت گيرد. او 

افزود: دوره كمون بيماري كوتاه و معمولا بين يك 
تا سه روز است و روند دفع ويروس در افراد بالغ بين 
سه تا پنج روز بعد از بروز نشانه هاي باليني بيماري 
است و در كودكان و برخي از موارد، حتي بيشتر از 
هفت روز پس از بروز علائم نيز مي تواند ادامه يابد.

    رعايت اقدامات احتياطي
براي تماس هاي نزديك با فرد بيمار 

قادري افراد بالاي ۶۰ سال، ساكنان آسايشگاه ها و كاركنان 
آنها، مبتلايان به بيماري هاي مزمن قلبي عروقي، متابوليك، 
كبدي، كليوي و خوني و بيماري هاي مختل كننده سيستم 
تنفسي را از جمله افراد در معرض خطر ابتلا به آنفلوآنزاي 
انساني دانست و ادامه داد: خانم هاي بارداري كه سه ماه دوم 
و سوم حاملگي آنان مقارن با فصل شيوع آنفلوآنزا است، 
كودكان و نوجوانان ۶ ماهه تا ۱۸ سال هاي كه تحت درمان 
طولاني مدت با آسپرين هستند و كودكان ۶ ماه تا ۵ سال 
نيز در معرض خطر ابتلا به اين بيماري هستند. او همچنين 
يادآور شد: كارمندان مراكز ارايه كننده خدمات بهداشتي و 
درماني و نيروهاي درماني خدمت دهنده در منازل افراد در 
معرض خطر و اعضاي خانواده اين افراد، ازجمله كودكان 
آنها، دامپزشكان و ديگر مش��اغل خاص و افراد كليدي 
جامعه نيز به دليل قرارگيري در معرض تماس با ويروس 
آنفلوآنزاي انس��اني، در خطر ابتلا هس��تند. رييس اداره 
مراقبت مركز مديريت بيماري هاي واگير وزارت بهداشت 
در خصوص اقدامات احتياطي براي تماس هاي نزديك و 
خانگي با فرد بيمار يا مشكوك به آنفلوآنزا گفت: اين افراد 
بايد با استفاده از ماسك، شست وشوي كامل دست ها با 
آب و صابون به مدت ۳۰ثانيه پس از هر تماس يا آلودگي 
احتمالي، تهويه مناسب اتاق ها، استفاده نكردن از ظروف 
غذاخوري مشترك و پرهيز از تماس چهره به چهره، از خود 
مراقبت كنند. او تاكيد كرد: در موارد تماس با بيمار يا تماس 

در محيط هاي بسته، شامل خانه، خانواده، بيمارستان 
و ديگر مراكز نگهداري يا سرويس هاي نظامي، بايد 
روزانه درجه حرارت كنترل و علائم بيماري تا هفت روز 
پس از آخرين تماس پيگيري شده و در موارد تماس 
نزديك و خانگي، در صورت مش��اهده تب بالاي ۳۸ 
درجه و سرفه، تنگي نفس يا ساير علائم، بايد بلافاصله 
با نظر پزشك تست هاي تشخيصي و درمان آغاز شود.

   تجويز واكسن آنفلوآنزا
براي گروه هاي در معرض خطر ابتلا

رييس اداره مراقبت مرك��ز مديريت بيماري هاي واگير 
وزارت بهداش��ت در خصوص واكسن نيز گفت: واكسن 
آنفلوآنزا براي گروه ه��اي در معرض خطر كه ابتلا به اين 
بيماري در آنان با عواقب و عوارض سنگين تري همراه است 
و نيز گروه هايي كه به دليل مشاغل خاص، بيشتر در معرض 
تماس با ويروس آنفلوآنزا و ابتلا به بيماري قرار دارند، توصيه 
و تجويز مي شود كه شرايط مناسب نگهداري آن، در دماي 
دو تا هش��ت درجه سانتي گراد و در طبقه مياني يخچال 
مخصوص واكسن است. او س��پس توصيه هايي را براي 
مبتلايان به بيماري هاي تنفسي واگير، ازجمله آنفلوآنزا 
مطرح كرد: پوش��اندن دهان و بيني ترجيحا با ماس��ك 
يك بار مصرف يا دستمال كاغذي در هنگام عطسه و سرفه، 
استفاده از ماسك مناسب و دفع بهداشتي آن، نوشيدن آب 
و مايعات كافي، اقامت در منزل و حضور نيافتن در اماكن 
پرجمعيت و محل كار و به حداقل رساندن تماس ها تا رفع 
علائم حاد بيماري، پرهيز از دست دادن، روبوسي كردن 
و در آغوش گرفتن ديگران، استراحت كافي و مراجعه به 
پزشك و پرهيز از خوددرماني و مصرف خودسرانه داروهاي 
آنتي بيوتيك كه روي بيماري هاي ويروسي تاثيري ندارند، 
مهم ترين اقداماتي است كه بيماران بايد براي بهبودي خود 

و پيشگيري از ابتلاي اطرافيان به بيماري، انجام دهند.

دوره كمون آنفلوآنزا كوتاه و معمولا بين يك تا سه روز است
رويخطخبر ادامهازصفحهاول

 امنيت رواني فرد
و احساس رضايت از زندگي

همين عدم درك باعث مي شود كه والدين به 
دليل همان اضطراب و استرس هايي كه دارند، 
رفتارهاي خشن با كودكان داشته باشند، اين 
مس��ائل بنيان خانواده ها را از هم مي گس��لد. 
كودك اگر در خانه احس��اس آرامش و امنيت 
نداشته باش��د، به افراد ديگري پناه مي برد كه 
شايد اصلا افراد شايس��ته اي نباشند. از سوي 
ديگر وقتي ش��ما در يك ش��رايط اس��تيصال 
خانوادگي قرار گرفته باشيد نسبت به آينده تان 
بيمناك مي شويد و نسبت به تعهداتي كه داريد 
بيمناك و نااميد مي ش��ويد و اين سرمنشأ اين 
اس��ت كه چون راه و مفري نيس��ت فرد اين را 
در درون خودش مي ري��زد و اين خود به خود 
زمينه ساز افسردگي است.اينكه شما هر لحظه 
دچار بحران هاي اقتص��ادي، تغيير قيمت ها و 
به خصوص تغيير قوانين مي شويد منجر به اين 
مي شود كه در ش��رايطي نا ايمن قرار بگيريد و 
اين باعث مي ش��ود به س��مت افسردگي ميل 
كنيد و نسبت به جامعه بدبين شويد و نسبت 
به مسوولان بي اعتماد شويد.در واقع بين مردم 
و مسوولان فاصله مي افتد.اين نكته مهمي است 
چرا كه مردم احس��اس مي كنند كه مسوولان 
به فكر اينها نيس��تند و هركس به فكر خودش 
و به فكر جيب و كيس��ه خودش هست. چنين 
مس��ائلي واقع اين پيامده��ا را دارد كه برخي 
مالي��ات ندهند و هرجا ك��ه بتوانند خرابكاري 
كنند، ب��راي اينكه اين بي اعتم��ادي مردم به 
مس��وولان و توقعي كه از مس��وولان مبني بر 
پش��تيباني و حمايت دارند برآورده نمي شود و 
باعث مي شود كه اينها احساس بي پناهي كنند 
و در نتيجه هرج و مرج هاي رفتاري شيوع پيدا 
كند. اعتمادسازي و جلوگيري از اختلاس ها و 
رشوه خواري ها و زد و بند ها كه هر روز شاهد اين 
اتفاقات هس��تيم باعث مي شود مردم احساس 
امنيت كنند و بگويند كه دولت پش��ت ماست 
و اينجا فقير بودن مهم نيست چراكه مردم فقر 
را تحم��ل مي كنند بلك��ه بي عدالتي را تحمل 
نمي كنن��د. از س��وي ديگر اتح��اد خانوادگي، 
صرفه جويي در مخارج، نداش��تن توقع بيش از 
حد از رييس خانواده و قبول ش��رايط س��خت 
امروز در مجموع عواملي است كه در اين شرايط 
به كمك مي آيد. به خص��وص اگر بين اعضاي 
خانواده صميميت و اتحاد برقرار باشد مي توانند 
به يكديگر كمك كنند و در اين شرايط نامطلوب 
كنار هم بمانند و اين دوران سختي كه به وجود 
آم��ده را تحمل كنند تا به اصطلاح ش��رايط به 
وضع بهتري تبديل ش��ود. اما رس��يدن به اين 
بينش در بسياري از خانواده ها سخت و دشوار 
اس��ت و بايد ابتدا آن امنيت روان��ي بر خانواده 
حكمفرما شود تا ديگر شرايط بهبود رقم بخورد.

تاثيرات رواني و جسمي كوچك شدن سبد خريد خانوار بر جامعه

شيوع كوتاهي قد و لاغري در كودكان چهار استان كشور

سوءتغذيه حاصل گراني معيشت 

گليماندگار|
 كوچك شدن سبد خريد خانوار؛ همين 
جمل��ه را مي گويي��م و مي گذريم فارغ 
از اينكه در پس اين اتفاق به ظاهر س��اده مشكلات 
بسياري نهفته است. اينكه حالا بيشتر متخصصان 
حوزه بهداشت و درمان در خصوص سوءتغذيه و اثرات 
آن بر كودكان صحبت مي كنند، مساله اي نيست كه 
بتوان به راحتي از كنار آن گذشت. حالا ديگر خيلي 
از خانواده ها امكان تامين معاش روزانه خود را ندارند 
چه برس��د به اينكه بخواهند اقلامي مانند گوش��ت 
و مرغ و برنج بخرند و ويتامين هاي لازم براي رش��د 
فرزندانش��ان را تامين كنند. البته برخي كارشناس 
نماها بوده اند كه در اين مورد اظهارنظرهاي بي پايه 
و اساس كرده و نخوردن گوشت و مرغ را براي انسان 
مفيد دانسته اند، اين در حالي است كه سال ها بسياري 
از افراد در مورد رژيم هاي گياهخواري موضعي كاملا 
مخالف داشته اند و بر اين باور بودند كه اين رفتارها از 
فرهنگ غرب آمده وبايد ب��ا آن مقابله كرد. اما حالا 
ديگر رژيم هاي گياهخواري ه��م جواب نمي دهد، 
وقتي قرار است براي خريدن يك عدد كاهو ۱۰ هزار 
تومان پرداخت كني، يعني تورم از آن چيزي كه فكر 
مي كنيم هم فراتر رفته و هر روز مش��كلات تازه اي 
براي مردمي ك��ه تعداد قابل توجهي از آنها حالا زير 
خط فق��ر زندگي مي كنند، به وج��ود مي آيد. كدام 
كارگر، كدام فرهنگي، كدام بازنشسته و كدام كارمند 
ادارات دولتي ماهيانه ۱۸ ميليون تومان درآمد دارند 
كه بتوانند روي خط فقر زندگي كنند؟ دارو هر روز 
گران تر مي شود، بس��ياري از بيماران به دليل عدم 
تامين به موقع دارو با مشكلات زيادي دست و پنجه 
نرم مي كنند. اما مساله فقط اين نيست، سوءتغذيه در 
كشور بيداد مي كند، همين امر ميزان رشد كودكان را 
دچار اختلال كرده است. حالا ديگر بيش از سه سالي 
مي شود كه وقتي از سبد خريد خانوار حرف مي زنيم، 
پوشاك جايي در آن ندارد و هر چه هست همان پرداخت 
اجاره بهاي مسكن است و خريد مايحتاج روزانه كه البته 

آن هم با مشكلات زياد امكان پذير مي شود. 

   شيوع كوتاهي قد و لاغري
در كودكان  چهار استان كشور

دبير علمي هجدهمين همايش اورژانس ها و بيماري هاي 
ش��ايع طب ك��ودكان، گف��ت: براس��اس مطالعات در 
استان هاي سيستان و بلوچس��تان، هرمزگان، ايلام و 
كهگيلويه و بويراحمد كوتاهي ق��د، كم وزني و لاغري 
ش��يوع بالايي دارد كه ناشي از سوء تغذيه است. محمد 
تقي حسيني طباطبايي افزود: سوء تغذيه در استان هاي 
محروم كش��ور نگران كننده اس��ت و چون رشد مغزي 
كودكان در ۶ سالگي اتفاق مي افتد، به همين دليل تغذيه 
درست و سالم نقش مهمي دارد. در حال حاضر كمبود 
آهن و ويتامين »آ« در كودكان و زنان باردار بسيار شايع 
است و سوء تغذيه ش��اخص هاي سلامت را تحت تاثير 
قرار مي دهد. او اظهار كرد: شاخص هاي سلامت كودكان 
كشور در مقايسه با كشورهاي منطقه خوب است اما در 
مورد تغذيه كودكان دچار چال��ش و نبود برنامه ريزي 

هستيم و بايد فكري اساسي براي اين موضوع شود.

   سوءتغذيه جدي است
همين چند جمله كوتاه كه دبير علمي هجدهمين 
هماي��ش اورژانس ه��ا و بيماري هاي ش��ايع طب 
كودكان در مورد سوءتغذيه و وضعيت بحراني برخي 
استان هاي محروم بيان كرده مي تواند نشان از عمق 
فاجعه اي داش��ته باش��د كه در حال رخ دادن است. 
خيلي از ما كلمه س��وءتغذيه را مي ديديم بي اختيار 
به ياد كودكان آفريقايي مي افتاديم كه از گرسنگي 
دنده هايشان بيرون زده بود و توان راه رفتن نداشتند، 
اما حالا مي دانيم كه مساله فقط اين نيست، سوءتغذيه 
مي تواند حتي در كشور ما هم قرباني داشته باشد، چرا 
كه توان خريد مردم به شدت كاهش پيدا كرده و ديگر 
بس��ياري از والدين از تامين غذاهاي مورد نياز براي 
رش��د كودكان خود عاجز مانده اند. مساله اي كه در 

درازمدت مي تواند به فاجعه اي ختم شود. 

   گراني، سلامت جامعه را هدف گرفته است
دكتر فرشته بهاري، متخصص تغذيه در مورد تاثيرات 

گراني ها بر تغذيه مردم به »تعادل« مي گويد: سوءتغذيه 
فقط مختص كودكان نيست، اين اتفاق در هر سني رخ 
مي دهد و البته كه كودكان آسيب پذيرتر هستند، بايد 
قبول كنيم كه تورم تاثير مستقيم بر سلامت افراد به 
واسطه افت دريافت مواد مغذي مي گذارد و اين مساله اي 
است كه در بسياري از موارد ناديده گرفته مي شود، همه 
در مورد فقر صحبت مي كنند، اما فقر غذايي مساله اي 
است كه مي تواند سلامت يك جامعه را هدف بگيرد. او 
مي افزايد: در دوران رش��د به خصوص در كودكان زير 
پنج س��ال و همچنين كودكان در سنين بلوغ اولين 
كمبود، سوءتغذيه پروتئين انرژي است كه باعث تاخير 
يا كاهش رشد مي شود و اين كاهش رشد تبعات سوئي 
را به ويژه در نسل هاي بعد خواهد داشت. از آنجا كه رشد 
به خصوص رشد قدي با توس��عه جوامع ارتباط دارد، 
كاهش رشد باعث اختلال در توسعه جامعه مي شود. 
اين متخصص تغذيه با اشاره به اهميت ريزمغذي ها 
در سلامت افراد اظهار مي دارد: شديدترين كمبود در 
ريزمغذي ها كمبود آهن است كه معمولا حذف شدن 
گروه گوشت از برنامه غذايي باعث كمبود آهن و سپس 
كم خوني مي شود و كم خوني زمينه بروز ساير اختلالات 
مي شود، چراكه تمام اعضاي بدن از طريق خون تغذيه 
مي شوند و بنابراين اگر خون كافي به اعضاي بدن نرسد 
باعث كاهش كارايي آنها مي ش��ود. بيشترين كاهش 
كارايي نيز در سنين رشد و كودكان درحال يادگيري 
ديده مي ش��ود كه نتيجه آن كاهش يادگيري و رشد 
مي ش��ود و زمينه مضرات بعدي را فراهم مي كند. از 
تاثيرات كم خوني در ساير گروه هاي سني نيز مي توان 

به اختلال در حافظه و كارايي افراد اشاره كرد. 

   گراني لبنيات و كمبود كلسيم
فرش��ته بهاري در بخش ديگر از سخنان خود به كمبود 
كلسيم و عوارض آن اشاره مي كند و مي گويد: اگر كمبود 
كلسيم ايجاد شود قطعا مشكلات فعلي نيز حادتر خواهد 
شد. كمبود كلسيم از ديگر مشكلاتي است كه در اثر كم يا 
عدم مصرف لبنيات ايجاد مي شود و بيماري هايي از قبيل 
پوكي استخوان را به دنبال خواهد داشت. كمبود كلسيم 

نيز مانند ساير كمبودها در رشد كودكان اختلال ايجاد 
مي كند و همچنين در خانم ها باعث اختلالات حركتي و 
رفتاري مي شود كه باز هم نتيجه آن افزايش بار اقتصادي 
بر خانواده و جامعه است. بنابراين اگر از هر جهت به بحث 
سوءتغذيه نگاه كنيم، شاهد خسارت هاي جبران ناپذير 
فردي، خانوادگي و اجتماعي خواهيم بود و اگر خواهان 
يك جامعه سالم و توسعه يافته هستيم بايد بحث تغذيه را 
در اولويت قرار دهيم و از ايجاد سوءتغذيه جلوگيري كنيم.

   تاثير سوءتغذيه بر زنان باردار
در حالي كه مس��اله جواني جمعي��ت در اولويت قرار 
گرفته و وزارت بهداش��ت و ديگر ارگان ها تمام تلاش 
خود را به كار گرفته ان��د كه بحث بارداري و زاد و ولد را 
افزاي��ش داده و از پيري جمعيت جلوگيري كنند، اما 
هيچ كس به اين مساله كه به دنيا آوردن فرزندان سالم 
نياز به تغذيه مناسب دارد توجه نمي كنند. اين است كه 
بسياري از كارشناسان بر اين باورند كه تصويب قوانين 
بدون بررس��ي و در نظر گرفتن شرايط و فراهم آوردن 
زير ساخت ها نه تنها كمي به اجرايي شدن آن نمي كند 
كه باعث بروز مشكلات جديد در جامعه مي شود. فرح 
ايزدي، متخصص زنان و زايمان در اين رابطه به »تعادل« 

مي گويد: تغذيه در دوران بارداري بس��يار مهم است و 
نقش عمده اي در سلامت جنين دارد، در واقع مادران 
باردار بايد تغذيه مناسب داشته باشند، تا از به دنيا آوردن 
نوزاداني بيمار جلوگيري ش��ود، اما متاسفانه در حال 
حاضر در اين حوزه هم بحث سوءتغذيه مادران بحراني 
به نظر مي رسد.  او مي افزايد: سوءتغذيه شديد موجب 
عوارض بارداري نظير زايمان زودرس و عقب ماندگي 
رش��د جنين خواهد شد كه هر دو عوارض شديدي در 
دوره نوزادي را به همراه دارند. بنابراين مادران شيرده 
و ب��ارداري كه از لبنيات، گوش��ت و تخم مرغ به اندازه 
كافي بهره نمي برند، بايد به ميزان كافي تركيبات آهن، 
كلس��يم و ويتامين D مصرف كنند ت��ا از بروز چنين 

مشكلاتي براي خود و جنين شان جلوگيري كنند.

   آسيب هاي روحي و رواني گراني
خسرو بهرامي، روانشناس اجتماعي اما در مورد تاثير آثار 
گراني بر روح و روان افراد به »تعادل« مي گويد: متاسفانه 
تاثير اين مساله فقط سوءتغذيه و آسيب هاي جسمي 
نيس��ت، بلكه آس��يب هاي روحي و رواني اين موضوع 
مي تواند به مراتب بيشتر و بدتر باشد. پدر و مادري كه توان 
تامين معيشت فرزندانشان را ندارند، دايما در استرس و 

اضطراب به سر مي برند. فشارهاي روحي و رواني بر آنها 
بسيار بالاست. همين مساله باعث بروز رفتارهايي مي شود 
كه ناشي از خشم است.  او مي افزايد: بعد عدالت و امنيت از 
مهم ترين ابعاد در مسائل رواني هستند، به گونه اي كه اگر 
در توزيع هرگونه مواردي مانند ثروت، كسب وكار، ازدواج 
و ساير موضوعات مرتبط به زندگي عدالت وجود نداشته 
باشد و مردم از اين بي عدالتي رنج ببرند و دچار سختي و 
مشكلات جدي شوند، ضربه اي بسيار مهلك بر كاهش 
ميزان تاب آوري مردم و افزايش ميزان استرس، اضطراب، 
مشكلات حاد جسمي و عارضه هاي قلبي خواهد بود. در 
بعد ديگر نيز امنيت رواني جامعه بايد در نظر گرفته شود 
كه آيا جامعه ما توان تحمل پذيرش بسياري از موضوعات 
زيستي خود را دارد يا خير؟ آيا جامعه استطاعت روبرويي 
با چالش هاي ناش��ي از اجراي يك طرح را دارد يا خير. 
اينكه اعلام مي شود قرار است توزيع ثروت عادلانه صورت 
گيرد، آيا توانسته اند آن را به درستي تبيين و اجرا كنند. آيا 
چيزي كه تبيين كرده اند با آنچه كه مورد انتظار و خواست 
ذهني مردم است مطابقت پيدا كرده است يا خير. در نظر 
نگرفتن هر يك از اين موارد باعث ايجاد شكافي براي 
كاهش تاب آوري، تضعيف حس عدالت اجتماعي و 

همچنين كاهش حس امنيت اجتماعي مي شود.

گزارش

ورود سامانه بارشي به ۲۵ استان
سازمان هواشناسي كشور نسبت به ورود سامانه 
بارش��ي به ۲۵ اس��تان و وزش باد شديد موقتي 
هشدار داد. س��ازمان هواشناسي كشور با صدور 
هشدار زردرنگ از ورود سامانه بارشي، وزش باد 
ش��ديد موقتي، در نواحي گرمسير رعدوبرق، در 
ارتفاع��ات بارش برف و در نقاط مس��تعد تگرگ 
خبر داد.  اين وضعيت جوي در روز چهارش��نبه 
)۲۵ آبان م��اه( در آذربايج��ان غربي، آذربايجان 
شرقي، زنجان، قزوين، قم، البرز، تهران، مركزي، 
همدان، كردس��تان، كرمانش��اه، ايلام، لرستان، 
ش��مال و غرب اصفهان، خوزستان، چهارمحال 
و بختي��اري، روز پنجش��نبه )۲۶ آبان م��اه( در 
آذربايجان غرب��ي، آذربايجان ش��رقي، قزوين، 
زنجان، تهران، البرز، غرب س��منان، كرمانشاه، 
كردس��تان، همدان، مركزي، قم، غرب و شمال 
اصفهان، لرستان، ايلام، خوزستان، چهارمحال 
و بختياري، كهگيلويه و بويراحمد، ش��مال غرب 
فارس، شمال بوشهر و روز جمعه )۲۷ آبان ماه( در 
خوزستان، بوشهر، فارس، كهگيلويه و بويراحمد، 
چهارمحال و بختياري، لرس��تان، اصفهان، يزد، 
خراسان جنوبي، خراسان رضوي، شرق و جنوب 
سمنان، خراسان ش��مالي، نيمه شمالي كرمان 

مورد انتظار اس��ت. براثر اين مخاطرات احتمال 
لغزندگ��ي جاده ه��ا، اختلال در س��فرهاي بين 
شهري به ويژه در عبور از گذرگاه هاي كوهستاني، 
احتمال آبگرفتگي محدود و محلي، احتمال بالا 
آمدن س��طح آب رودخانه ها احتم��ال تاخير در 
پرواز و احتمال خس��ارت به صنعت كش��اورزي 
وجود دارد. س��ازمان هواشناسي كشور احتياط 
در س��فرهاي برون ش��هري، احتياط در فعاليت 
كوهنوردي و جابه جايي عشاير كوچ رو، آمادگي 
زمستاني راهداري به ويژه در گردنه هاي مناطق 
سردس��ير و احتي��اط در ق��رار دادن نهاده هاي 

كشاورزي در فضاي باز را توصيه مي كند.

دستگيري دكتر قلابي در پايتخت
رييس پليس آگاهي تهران بزرگ از دس��تگيري 
دكت��ر كلاهبردار حرفه اي كه در پوش��ش دكتر 
زيبايي دست به اعمال مجرمانه مي زد، خبر داد. 
س��رهنگ كارآگاه علي وليپور گ��ودرزي گفت: 
آبان م��اه جاري، با اعلام س��رقت  ط��لا و پول با 
ش��گرد كلاهبرداري از يك زن در شرق تهران، 
موضوع رس��يدگي به اين پرونده در دستور كار 
تيمي زب��ده از كارآگاهان پايگاه شش��م پليس 
آگاهي قرار گرفت. او افزود: در تحقيقات ابتدايي 
كارآگاهان پايگاه ششم مشخص شد، مالباخته 
پس از آش��نايي با يك مرد ج��وان اعتمادش با 
وعده هاي پوچ جلب ش��ده و مق��دار زيادي طلا 
جهت سرمايه گذاري در اختيار وي قرار داده اما 
پس از مدتي متهم متواري ش��ده اس��ت. رييس 
پليس آگاهي تهران بزرگ ادامه داد: از سوي ديگر 
بررسي ها نشان داد، متهم با جعل عنوان پزشك 
زيبايي و با ادعاي داش��تن مطب مجلل در غرب 
تهران فضاي سرمايه گذاري را بر مالباختگان كه 
همگي زن هستند با صحنه سازي حرفه اي آماده 
كرده و پس از دريافت مقدار زيادي پول و طلا از 
مالباختگان متواري شده است. وي خاطرنشان 
ك��رد: كارآگاهان در گام نخس��ت، با بهره گيري 
از ش��يوه هاي علمي كش��ف نوين جرم هويت و 
مخفي��گاه متهم را شناس��ايي كردن��د و متوجه 
ش��دند وي در اروميه، اصفهان، كيش، مشهد و 

 ش��يراز نيز با اين ش��گرد از بانوان كلاهبرداري 
كرده اس��ت. اين مقام ارشد انتظامي تاكيد كرد: 
كارآگاه��ان در گام بعدي پس از هماهنگي هاي 
لازم با مرجع قضايي راهي مخفيگاه متهم شدند 
و وي را در يك عمليات منسجم دستگير كردند. 
او ب��ا بيان اينكه مالباختگان متهم را شناس��ايي 
كردند گفت: متهم پس از انتقال به پايگاه ششم 
پليس آگاهي در تحقيقات ابتدايي به جرم خود 
مبني بر س��رقت طلا و پول از ۵۰ زن با ش��گرد 
جعل عنوان پزش��ك زيبايي در ۶ اس��تان  ايران 
به ارزش تقريب��ي ۲۰ ميليارد ريال اعتراف كرد. 
با صدور قرار قانوني از سوي مرجع قضايي متهم 
براي تحقيقات بيش��تر و شناسايي ساير شكات 
احتمالي در اختيار كارآگاهان پايگاه ششم پليس 

آگاهي قرار دارد.


